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بازار خودرو همانند هفته های گذشــته همچنان در رکود به ســر می برد، حتی 
صحبت هــای ابتدای هفته وزیر صنعت دربــاره افزایش تولید خودرو و لزوم کاهش 

قیمت ها نیز نتوانست از کسادی این بازار بکاهد.
 وزیر صنعت، معدن و تجارت در اول آبان ماه در مراســم افتتاح خط تولید انبوه 
خودرو تارا اتوماتیک با بیان اینکه قیمت خودرو به تدریج تا پایان سال کاهش خواهد 

یافت، گفت: قیمت های کنونی بازار خودرو غیرمنطقی است و باید کاهش یابد.
»ســیدرضا فاطمی امین« قول داد: سال آینده تولید خودرو به قدری زیاد خواهد 
شد که دیگر نیازی به قرعه کشی نباشد و قرعه کشی محلی از اعراب نداشته باشد.

وی ادامه داد: برنامه دقیقی مبتنی بر ۹ طرح در این صنعت طراحی شــده و به 
تدریج به ســمتی خواهیم رفــت تا قیمت ها کاهش یابد و این مهم تا پایان ســال 

ملموس خواهد شد.
با این حال رصد بازار خودرو در روزهای گذشته نشان می دهد قیمت خودروهای 
داخلی با کمی افزایش، روندی صعودی به خود گرفته اســت. با این حال با دســت 
نگه داشتن خریداران از خرید، بازار در رکودی شدیدتر از قبل وارد شده و به گفته 

نمایشگاه داران، مراجعه برای خرید و فروش خودرو، انگشت شمار شده است.
امروز در گروه سایپا هر دستگاه پراید ۱۱۱ مدل ۹۹ حدود ۱۵۵ میلیون تومان، 
پراید ۱۳۱ مدل ۹۹ نزدیک به ۱۴۰ میلیون تومان، تیبا هاچ بک ۱۶۱ میلیون تومان، 
تیبا صندوق دار ۱۴۸ میلیون تومان، ســاینا اس دنده ای ۱۸۰ میلیون تومان، ساینا 
پــاس دنده ای ۱۸۴ میلیون تومان، کوئیک آر دنده ای ۱۷۴ میلیون تومان، کوئیک 
اتوماتیک پاس ۲۳۲ میلیون تومان و شاهین ۳۴۰ میلیون تومان قیمت گذاری شد.

همچنین در گروه ایران خودرو، هر دســتگاه پژو ۲۰۶ تیپ۲ حدود ۲۴۷ میلیون 
تومان، پژو ۲۰۶ تیپ ۵ مدل ۹۹ نزدیک به ۲۹۲ میلیون تومان، پژو ۲۰۶ اس. دی 
وی۸ نزدیــک بــه ۳۰۵ میلیون تومان، پژو ۲۰۷ دنــده ای ۲۸۰ میلیون تومان، پژو 
۲۰۷ اتوماتیک ۴۴۰ میلیون تومان، سمند ال. ایکس ۲۴۰ میلیون تومان، پژو ۴۰۵ 
اس. ال. ایکس ۲۶۷ میلیون تومان، ســورن پــاس ۲۸۰ میلیون تومان، دنا پاس 

دنــده ای ۴۳۳ میلیون تومان، دناپاس توربوشــارژ اتوماتیک ۴۵۷ میلیون تومان و 
تارا دنده ای ۴۴۵ میلیون تومان قیمت خوردند.بررسی ها از بازار خودروهای خارجی 
نیز حکایت از تداوم رکود دارد.به گفته برخی کارشناســان، صحبت های اخیر وزیر 
صنعت، معدن و تجارت که در افتتاح خط تولید انبوه تارا اتوماتیک از افزایش تولید 
خودرو و غیرواقعی بودن قیمت ها خبر داده بود، در بازار تاثیرگذار شده و بازار را به 

رکودی عمیق تر فرو برد.
»کوروش طواحن« نمایشگاه دار در شمال پایتخت معتقد است: بازار منتظر اقدام 

عملی است و این گونه حرف ها، فقط رکود را شدیدتر می کند.
این کارشــناس بازار خودرو تاکید کــرد: ورود دلار به کانال ۲۷ هزار تومانی هم 

اگر تا چند وقت ادامه داشته باشد، بر صعودی شدن قیمت ها تاثیرگذار می شود.
وی همچنیــن با بیان اینکه هنوز خبری از واردات خودرو نیســت، ادامه داد: در 
خوشبینانه ترین حالت این اتفاق می تواند به صورت محدود از بعد از تابستان ۱۴۰۱ 
بیفتد و با شــرایط ارزی فعلی کشــور، واردات خودرو در ســال جاری بسیار دور از 

ذهن است.
 امروز در فضای مجازی و ســایت های خودرویی در دسته مونتاژی ها هر دستگاه 
هایما اس۷ توربوشــارژ ۷۸۰ میلیون تومان، جک اس۵ حدود ۷۲۵ میلیون تومان، 
جک اس۳ نزدیک به ۵۰۷ میلیون تومان، جک جی۴ نزدیک به ۳۹۲ میلیون تومان 

و پژو ۲۰۰۸ مدل ۹۹ حدود ۹۵۵ میلیون تومان قیمت گذاری شد.
در گروه خارجی ها نیز هر دستگاه هیوندای سانتافه مدل ۲۰۱۸ حدود ۲ میلیارد 
و ۷۵۰ میلیون تومان، رنو کولئوس مدل ۲۰۱۸ نزدیک به ۲ میلیارد و ۵۳۰ میلیون 
تومان، رنو تالیســمان ای۳ مدل ۲۰۱۸ حدود یک میلیارد و ۸۵۰ میلیون تومان و 
فولوکس واگن تیگوان مدل ۲۰۱۸ حدود ۲ میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان ارزش گذاری 
شــد.، وزیر صنعت، معدن و تجارت پیشتر در خصوص واردات خودرو،  تصریح کرد: 
واردات خودرو در مجموع می تواند برای این صنعت مفید باشد، اما در مقطع کنونی 

و به دلیل اینکه تعادل ارزی کشور به هم می ریزد، مناسب نیست.
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بازار خودرو بر مدار رکودبازار خودرو بر مدار رکود

انجمن سینمایی شهر کن برنامه ویژه ای با عنوان »زوم روی 
سینمای ایران« را با نمایش دو فیلم از آثار سینماگران ایرانی 

در دستور کار قرار داده است.
 در این دوره از این رویداد که از سوی انجمن سینمایی شهر 
کن ترتیب داده شده است، روز پنجشنبه ۲۸ اکتبر )۶ آبان( 
از ساعت ۱۸:۳۰ فیلم »هندی و هرمز« ساخته عباس امینی 
و پس از آن از ساعت ۲۰:۳۰ مستند »سایه های بی خورشید« 
در ســالن ســینمایی » ESPACE MIRAMAR« شهر کن به 

نمایش گذاشته می شوند.
استادان و دانشــجویان مدرسه سینمایی »ESRA« در شهر 
نیس نیز به این برنامه دعوت شده اند و به تماشای این دو فیلم 
ایرانی خواهند نشست. در ســال های گذشته نیز فیلم های 
»والدراما«،  »اســرافیل«، »مالاریا«، »رفتن«، »درساژ« و 
»بنفشه آفریقایی« در برنامه »زوم روی سینمای ایران« شهر 

کن به روی پرده رفته بودند. 
همچنین مستند »سایه های بی خورشید« ساخته مهرداد 
اسکویی قرار اســت از تاریخ ۱۲ ژانویه ۲۰۲۲ )۲۲ دی ماه( 
توسط کمپانی »LES FILMS DE WHIPPET« اکران سراسری 
خواهد شد. این کمپانی فرانسوی پیش از این در سال ۲۰۱۲ 
مستند »آخرین روزهای رمستان«، در سال ۲۰۱۷ مستند 
»رویاهای دم صبح« از دیگر ساخته اسکویی را نیز در فرانسه 

اکران کرده است.
»سایه های بی خورشید« تاکنون در ۴۰ جشنواره سینمایی 
شرکت داشته و موفق به کســب ۱۵ جایزه از جمله جایزه 
معتبر بهترین کارگردانی ازجشــنواره مســتند آمستردام 
)ایدفا(، تقدیر ویژه جشنواره مســتند بیگ اسکای آمریکا، 
جایزه شــاخ نقره ای و بهتریــن فیلم ازنگاه هیــات دوران 
جشنواره کراکو لهستان و همچنین جایزه بهترین مستند 
جشنواره سینه داک تفلیس در گرجســتان را کسب کرده 

است.
پخش بین المللی این فیلم ها را نســرین میرشب کمپانی 

"دریم لب" برعهده دارد.

زوم "کن"  بر روی 
سینمای ایران

تازه ترین گزارش از وضعیت واکسیناســیون کارکنان دولت نشان می دهد که 
از جمعیت ۲.۴ میلیون نفری آنها ۹۰درصد حداقل یک دوز واکســن دریافت 

کرده اند و ۲۵ درصد یعنی حدود ۶۰۰ هزار نفر دو دوز.
 با لغو بخشنامه دورکاری آبان ماه سال ۱۳۹۹، سازمان اداری و استخدامی شرایط 
حضور و دورکاری کارکنان را اعام کرد کــه طبق آن کارکنان موظف بودند از 
اول آبان ماه در محل کار حضور داشــته باشند مگر این که مسئولان سازمان ها 
ودستگاه های مربوطه به تشخیص خود و براساس بخشنامه هیات وزیران در سال 
۱۳۸۹ دورکاری اعمال کنند.طبق دستور سازمان اداری و استخدامی دستگاه ها 
موظف بودند از اول آبان  مانع حضور کارکنانی که واکسینه نشده بودند، شوند. این 
سازمان اعام کرده بود با توجه به حجم بالای واکسیناسیون و کاهش مراجعه به 
بیمارستان نسبت به سال گذشته، چنین تصمیمی برای حضور  اتخاذ شده است.

اما تازه ترین گزارشی که لطیفی -رئیس سازمان اداری و استخدامی- در رابطه با 
وضعیت واکسیناسیون کارکنان اعام کرده است از این حکایت دارد که از مجموع 
دو میلیون و ۴۰۰ هزار نفری کارکنان دولت که در سامانه پاکنام مشخصات آنها 
وجود دارد ۸۹.۵ تا نزدیک به ۹۰ درصد واکسن دریافت کردند که ۶۵ درصد در 

حال حاضر تک دوز هستند و ۲۵ درصد هر دو دوز را دریافت کرده اند.

۲۵ درصد کارکنان دو دوز 
واکسن دریافت کردند

مجتبی مراد حاصلی 
کارشناس امور اقتصادی 

علت کاهش دلار و ارز ؟ 

گفتند آش فروشی، آشی درست کرده بود که  خیلی بی مزه و بی رمق بود 
و کسی به آن اقبالی نمی کرد.

آش فروش بالای ســر دیگ ایســتاده بود و با آب گــردون آش کذایی را 
به هم می زد و دائماً داد می زد: حالا بهتر شــد ، حالا بهتر شــد. یک عده ای 
می آمدند و یک کاســه آش می خریدند، ولی وقتی متوجه می شدند که آش 
کماکان بی رمق و بی مزه است، کاسه را به زمین می زدند و پراکنده می شدند 
، ولی آش فروش باز به جای این که به فکر خوش طعم کردن آش با افزودن 
گوشت و سبزی و نمک و غیره باشد، فقط آن را هم می زد و با فریاد به تبلیغ 
می پرداخت و داد می زد: حالا بهتر شــد، حالا بهتر شد. برخی باز برای مدت 
کوتاهی فریب می خوردند، ولی هر نوبت تعداد کسانی که به حرف آش فروش 

اعتماد می کردند، کمتر می شد.
ببینید، در شرایطی که نرخ تورم در کشور ما بیش از ۱۰ برابر نرخ تورم  در 
کشورهای حوزه دلار است، نباید از بالا رفتن قیمت ارز تعجب کرد، ولی در 
موقع ریزشی شدن، می شود سوال کرد که چه اتفاق مثبتی افتاده که قیمت ها 
رو به پایین حرکت کرده اســت؟ و وقتی هیچ دلیلی علمی و اقتصادی برای 
ریزش قیمت ها مشاهده نشود ، معلوم می شود که یا مساله دستوری و مصنوعی 
است و یا جو خاصی به وجود آمده، مثا فان مقام بین المللی سخن خاصی 
گفته یا سفری به ایران داشته، و تجربه نشان داده که قیمت های مصنوعی و 
دستوری یا قیمت هایی که به دلیل جو روانی ایجاد شده، پایدار نخواهد بود.

البته نوسانات نرخ ارز ربطی به افزایش آن ندارد و هر یک دلایل جداگانه دارد. 
جلوگیری از نوسانات و تاطم در بازار ارز از وظایف اصلی بانک های مرکزی است 
و اصولا بانک های مرکزی سه وظیفه اصلی دارند؛ اول کنترل نرخ تورم و بهره، 
دوم، پایین آوردن نرخ بیکاری و سوم، جلوگیری از نوسانات و ثبات قیمت ها.

بنابراین وقتی اتفاقات مثبت و منفی سیاسی رخ می دهد، مدیران و مسوولان 
اقتصادی کشورنباید اجازه دهند که بازار گرفتار تاطمات و نوسانات ویرانگر 
شود.به نظر حقیر از مهمترین مشکاتی که در اقتصاد کشور و به تبع آن در 
حوزه ارز با آن روبرو هستیم، غیرواقعی بودن قیمت ها و چند نرخی بودن ها 
است و اختصاصا در حوزه ارز باید به محدودیت هایی هم که برای صرافان دارای 
مجوز به خصوص صرافان کم سرمایه ایجاد شده، اشاره کنم. این محدودیت ها 
باعث می شود که تجار واردکننده هم برای تهیه ارز دچار مشکل باشند و از 
سوی دیگر، بازرگانان صادرکننده هم برای فروش ارز خود آزاد نبوده و گرفتار 
اجبارها و تحمیات باشند که برخی از آنها را از حوزه صادرات فراری می دهد.

به نظر حقیر، بهتر است بانک مرکزی و دولت جدید با تک نرخی کردن 
ارز و برچیدن انواع قیمت های غیرواقعی و رانتی و بازارهایی غیر از بازار آزاد، 
اجازه هر چه بیشــتر رقابتی  تر شدن را به بازار ارز بدهند و خودشان وظیفه 
نظارت را به عهده بگیرند و دخالت در بازار را فقط در زمانی انجام دهند که 
عواملی یا کسانی با سرمایه های بزرگ بخواهند به طور مصنوعی بازار را تحت 

تاثیر نوسانات و تاطمات مخرب قرار دهند.
ناگفته نماند، با توجه به تفاوت بیش از ۳۰ درصدی نرخ تورم در کشور ما 
و کشورهای حوزه دلار حتی با فرض حل شدن مشکات سیاسی و آزاد شدن 
پول های بلوکه شده ما و ایجاد درآمدهای سرشار ، باز هم  تثبیت دستوری 
نرخ ارز برای درازمدت یا حتی میان مدت، نه ممکن است و نه حتی مفید، و 
هیچ گاه در شرایطی که نرخ تورم در کشور ما بیش از ۱۰ برابر در کشورهای 
حوزه دلار اســت نباید از بالا رفتن قیمت ارز جلوگیری شود، و فقط می باید 
مراقب بود که این افزایش قیمت همراه تاطم و نوسان نباشد و تا وقتی هیچ 
دلیل علمی و اقتصادی برای ریزش قیمت ها مشاهده نشود، نباید اجازه داده 
شــود قیمت ها با دستکاری یا جوزدگی  ریزشی شود. چون معلوم است که 

قیمت های مصنوعی و دستوری پایدار نخواهد بود.
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سعیده محمد  -   ایده روز | در آستانه 
تدوین بودجه ۱۴۰۱ موضوع اصاح ساختار 
بودجه بســیار مورد توجه قرار گرفته است. 
آنچه که بخش قابل توجهی از این اصاحات 
را شکل خواهد داد استراتژی مالیاتی دولت 

و اهداف و برنامه های آن است.
 چندســالی است به واســطه مسائل و 
مشــکات اقتصادی ناشی از تحریم و کرونا 
موضوع اصاح ســاختار بودجه در دســتور 
کار نهادهای مختلفی چون مجلس، وزارت 
اقتصــاد و ســازمان برنامــه و بودجه قرار 

گرفته است. 
اصاح نظام مالیاتــی جزو اصلی ترین و 
مهم ترین پیش نیازهای اصاح ساختار بودجه 
است. درآمدهای مالیاتی عمده ترین بخش 
درآمدی دولت در قانون بودجه است. اصاح 
نظام مالیاتی و افزایش این نوع درآمدد پایدار 
می تواند، دســت کم مشــکل تراز عملیاتی 
بودجه را برای دولت حل و به میزان زیادی 

از وقوع کسری بودجه جلوگیری کند.
اقداماتی  نیازمند  مالیاتــی  نظام  اصاح 
جدی اســت که وزیر اقتصاد چند روز پیش 
در حکم انتصــاب »داود منظــور« رئیس 
جدید ســازمان امور مالیاتی کشور به اهم 

آنها اشاره کرد.
بــر  خانــدوزی«  احســان  »ســید   
هوشمندسازی و عادلانه شدن به عنوان دو 
رکن مالیات ستانی، گسترش فرهنگ مالیاتی 
و جلب اعتمــاد عمومی به نظام مالیاتی به 
منظور ارتقــای تمکین داوطلبانه مودیان و 
افزایش منابع درآمد دولت و کاهش اتکای 
بودجه دولت بــه درآمدهای نفتی و مقاوم 

سازی بودجه را مورد تأکید قرار داد.
وی همچنین اظهار داشت: نمی توان میل 
تاریخی به سوداگری در کشور را کنترل کرد، 
مگــر از طریق مالیات عایدی بر ســرمایه؛ 
همچنین از طریق مالیات بر مجموع درآمد 
می توان فرار مالیاتی یا تمایل به معافیت ها 

را در اقتصاد کشور کنترل کرد.
واقعیت این است که وزیر اقتصاد بر نکاتی 
کلیدی تأکید کرده است که سال های زیادی 
است دغدغه اصلی صاحبنظران و متخصصان 
اقتصادی است و اقداماتی هم از سوی دولت 
مردان در راســتای حل مسائل ومسکات 
موجود انجام شده، اما کافی نبوده و به نتیجه 
مطلوب نرســیده اســت. با این حال دولت 
کنونی در ادامه اقدامات انجام شده می تواند 
با توجه به زیرســاخت هایی که فراهم شده 
اهداف مورد نظر در زمینه هوشمندسازی، 
عدالت مالیاتی و گسترش فرهنگ مالیاتی، 
آنگونه که در گفته های وزیر اقتصاد آمده را 

محقق کند.

 هوشمندسازی؛ اولویتی فوری
بــا توجه بــه پیشــرفت تکنولوژی های 
ارتباطی و اطاعاتی کشــور و فراهم شدن 
نظام  هوشمندسازی  فنی  زیرســاخت های 

مالیاتی می تواند پیش درآمد اصاح آن باشد 
و بدون این امر هیچ اصاحی ممکن نخواهد 
بود. هوشمندسازی مورد نظر وزیر اقتصاد در 
راســتای اجرای »طرح جامع مالیاتی« قرار 
دارد. طرح جامع مالیاتی در ســال ۱۳۸۳ و  
بر اساس برنامه ســوم توسعه توسط دولت 
وقت تدوین و گام هــای ابتدایی اجرای آن 

نیز برداشته شد.
 چنــدی پیش »ســند نقشــه راه گذار 
به اقتصاد هوشــمند« که هوشمندســازی 
مالیاتی را نیز شــامل می شــود تهیه و در 
فراینــد عملیاتی قرار گرفت. در این ســند 
فهرســت ۵۰ پروژه برای سال ۹۹  تعیین 
شد. در میان این پروژه ها ۳۳پروژه به عنوان 
پروژه های راهبردی شناسایی شد. از این ۳۳ 
پروژه نیز ۲۵ مورد عملیاتی شده و به بهره 

برداری رسیده است.
بــه گفته مســوولان ســازمان مالیاتی 
کشور، این سازمان نیز دست کم در راستای 
هوشمندسازی نظام مالیاتی در چهار پروژه 
بزرگ درگیر اســت. یکی از این پروژه ها که 
به صورت مســتقیم با مودیان سروکار دارد 
»پنجره واحد خدمات الکترونیکی« اســت. 
گفتنی است حدود ۷۰ خدمت مختلف که 
در راستای کاهش حضور مودیان و شفافیت 
مالیاتی قرار دارد برای ارائه در این سامانه در 

نظر گرفته شده است.
اما اجرای قانون »پایانه های فروشگاهی 
و سامانه مودیان« مهمترین پروژه ای است 
که در صورت اجرایی شدن تحولی اساسی 
در نظام مالیات ستانی کشور به وجود آورده 
و پایانی خواهد بود بر نظام مالیاتی سنتی. 
قرار بر این است که همه کسب و کارها 
در سراســر کشــور از طریق ایــن پایانه به 
ســازمان امور مالیاتی کشور متصل شوند. 
یکی از ابزارهای این کار اتصال دستگاه های 
کارتخوان اســت که تقریباً در همه کســب 
و کارها مورد اســتفاده قرار می گیرد. طبق 
برنامه های اعام شده باید قانون پایانه های 

فروشگاهی تا پایان سال جاری و در چهار فاز 
اجرایی شود. در صورت تحقق این هدف همه 
اقشار و اصناف کشــور در زیر چتر مالیاتی 
قرار گرفته و هم ظرفیت مالیاتی کشــور به 
طور کامل تری مورد اســتفاده قرار می گیرد 
و هم جلو فرار مالیاتــی را تا حدود زیادی 

خواهد گرفت.
پورابراهیمی،  محمدرضــا  مثــال  برای 
نماینده مجلس و عضو کمیسیون اقتصادی 
گفتــه اســت در حال حاضــر ۱۰ میلیون 
کارتخــوان فعال در کشــور وجود دارد که 
۴۰ درصــد از آنها پرونــده مالیاتی ندارند. 
در صورت اجرایی شــدن قانون پایانه های 
فروشــگاهی همــه ایــن کارت خوان ها به 

سازمان امور مالیاتی متصل خواهند شد.

 عدالت مالیاتی؛ چرا و چگونه؟
بر اساس گفته مسوولان در حال حاضر 
۱۰۰ هزار میلیارد تومــان فرار مالیاتی در 
کشور داریم. ۵۰ درصد این رقم فرار مالیاتی 
و ۵۰ درصــد آن اجتناب از مالیات اســت. 
مجموع این دو  میزان شــکاف مالیاتی در 
کشور را نشــان می دهد. حذف و یا کاهش 
قابل توجه شــکاف مالیاتی به معنای تحقق 

عدالت مالیاتی است.
وزیر اقتصاد یکی از راه های تحقق عدالت 
مالیاتی را توجه به مالیات عایدی بر سرمایه 
 )PIT( و مالیــات بر مجمــوع درآمد )CGT(
دانسته و این دو را جزو استراتژی های ارائه 
شده در دولت سیزدهم معرفی کرده است. 
هر دو مورد می توانند کمک شایانی به عدالت 

مالیاتی داشته باشند.
طرح مالیات بر عایدی سرمایه که اوایل 
خرداد سال جاری کلیات آن توسط مجلس 
تصویب شد یکی از اقدامات قوه مقننه است 
که در راستای نظام مند کردن فعالیت های 
اقتصادی و مبارزه با سوداگری، واسطه گری 
و دلالی در بازارهای مختلف و مهمتر از همه 
هدایت پول های سرگردان و نقدینگی کشور 

به سمت تولید صورت می گیرد.
طبق طرح مالیات بر عایدی سرمایه، مازاد 
ارزش دارایی در زمان انتقال آن نســبت به 
ارزش تملکش، عایدی ســرمایه محسوب و 
هرنــوع نقل و انتقــال دارایی های اماک با 
انــواع کاربری و حق واگــذاری محل، انواع 
وســایل نقلیه موتوری زمینی، طا، شمش 
طا، طای آب شــده، زیور آلات از جنس 
طا، پاتین و جواهرآلات و انواع ارز خارجی 
در زمان انتقال در تمامی مناطق کشــور از 
جملــه مناطق آزاد تجاری اقتصادی و ویژه 

اقتصادی مشمول مالیات می شود.
این طرح هنوز به مرحله اجرا نرســیده 
اســت، اما در صورت نهایی و اجرایی شدن 
آن از جهات مختلفی عدالت مالیاتی را محقق 
خواهــد کرد، ضمن اینکــه از طریق ایجاد 
ثبات در بازارهــای دیگر عاوه بر کمک به 
رفع مشکات اقتصادی موجود به گسترش 
عدالت اجتماعی و اقتصادی در سطح جامعه 
نیز یاری می رساند.مالیات بر مجموع درآمد 
افراد نیز از طریق مسدود کردن راه های فرار 
مالیاتی عدالت مالیاتی را محقق خواهد کرد. 
تاکنــون تنها کارمندان بخــش دولتی و تا 
حدودی بخــش خصوصی بودند که مالیات 
بر درآمدشان قبل از واریز حقوق به حساب 
آنها وصول می شد.در واقع در ایران به جای 
مالیات ســتانی از درآمد افــراد بر مالیات 
شرکت ها، کسب و کارها و مالیات بر ارزش 
افزوده تأکید می شــود. در این موارد افراد و 
میزان درآمد آنها مهم نیســت بلکه میزان 
درآمد خالص کسب و کار از اهمیت برخوردار 
است.با اجرایی شدن مالیت بر مجموع درآمد 
افراد میزان درآمد آنها مبنای مالیات ستانی 
قرار می گیرد. این بدان معنا است که افرادی 
که از راه های مختلفی کسب درآمد می کند 
دیگر نمی توانند بخشــی از درآمد خود را از 
دید ســازمان امور مالیتــی دور نگه دارند.  
بدین ترتیب می توان به تحقق عدالت مالیاتی 

امیدوارتر بود.

 گسترش فرهنگ مالیاتی؛ زمانبر، 
اما حیاتی

همانطور که گفته شــد مالیات ســتانی 
در کشــور ما با چالش ها و مشکاتی همراه 
است. برخی از این مشکات در ساختار خود 
نظام مالیاتی نهفته اســت. یعنی، به اشکال 
در قوانیــن موجود، نوع و تعریف مالیات ها، 

برآورد میزان مالیات و غیره مربوط است.
با ایــن حال برخــی از مشــکات نیز 
فرهنگی و اجتماعی اســت که مورد توجه 
وزیــر اقتصاد نیز قرار گرفته اســت. در این 
مورد صاحبنظران معتقدند که به طور کل، 
در جامعه ما ضعــف فرهنگ مالیاتی باعث 
اجتناب و فرار مالیاتی به شیوه های گوناگون 
می شود. عوامل زیادی هستند که می توانند 
در این ضعف فرهنگی دخیل باشند. از جمله 
می توان به نوع رابطه دولت و جامعه اشــاره 
کرد. دولت در ایران به خاطر درآمدهای نفتی 
تقریباً مســتقل از جامعه است. درواقع، از 
زمان پیدایش نفت و ملی شدن این صنعت، 
به مرور وابســتگی دولت به مردم و طبقات 
اجتماعی جای خود را به وابستگی مردم به 
دولت داد. این امر، از یک طرف باعث شد که 
دولت ایجاد یک نظام مالیاتی دقیق و منظم 
را خیلی جدی نگیرد و از طرف دیگر مردم 
نیز به همین میزان، مالیات را امری مزاحم 

و غیر ضروری می دانستند.
تاریخ اقتصاد نفتی کشور نشان می دهد 
که به دلایل یاد شده فرهنگ مالیاتی کشور 
به مرور ویژگی های خاصی پیدا کرده است. 
طبق دیدگاه کارشناسان، مؤدیان مالیاتی از 
اهمیــت و نقش مالیات ها در اقتصاد آگاهی 
کافی نداشته و از حقوق خویش در چارچوب 

قوانین مالیاتی بی اطاع هستند.
همچنیــن، قوانین مالیاتی از شــفافیت 
لازم برخوردار نیســت و در مواردی اعمال 
آنهــا اثــرات منفی، به ویــژه در عملکرد و 
فعالیت شــرکت ها و بنگاه هــای اقتصادی 

برجای می گذارد.
بخشی از ضعف فرهنگ مالیاتی کشور نیز 
به پایین بودن میزان اعتماد نهادی در جامعه 
مربوط می شود. از آنجایی که در سازوکاری 
شفاف، محل هزینه کرد درآمدهای مالیاتی 
به طور کامل برای مردم مشــخص نیست 
اعتماد اجتماعی نســبت بــه نظام مالیاتی 

کشور تضعیف شده است.
بنابر این، دولت و مجلس می توانند طی 
یک سری اقدامات هماهنگ دست به اصاح 
نظام مالیاتی کشــور زده و با جلب اعتماد 
مؤدیان مالیاتی فرهنگ مالیاتی را در جامعه 
ترمیم و تقویت کنند. هوشمندسازی نظام 
مالیاتی، ایجاد سازوکارهایی برای جلوگیری 
از فعالیت های سوداگرانه، مالیات بر مجموع 
درآمد افراد و مواردی از این دست می توانند 
به مرور فرهنگ مالیاتی را ارتقا داده و مالیات 
را از عنصری مزاحم در اذهان مردم به یک 

وظیفه اجتماعی تبدیل کند.

اصلاح ساختار بودجه بر بستر مالیات هوشمند

رویکرد کلی حکم بر تجارت نادرست بوده و اگر قرار باشد طبق اظهارات 
وزیر صنعت، معدن و تجارت ســطح صادرات غیرنفتی کشور افزایش یابد 

باید نگاه ها نسبت به تجارت تغییر کند.
کمیسیون اقتصاد کان اتاق ایران به همراه کمیسیون توسعه صادرات 
و نمایندگانی از بخش پیمانکاری و تولیدکنندگان فولاد طی نشســتی با 
هدف بررسی جایگاه بخش تجارت خارجی در برنامه توسعه کشور، از نوع 

نگاه حاکم بر تجارت در کشور انتقاد کردند و خواستار اصاح آن شدند.
به باور شــمس اردکانی، رئیس کمیسیون اقتصاد کان اتاق ایران اگر 
به جایگاه تجارت خارجی در بدنه اقتصادی کشــور بنگریم، شاهد هستیم 
که عکس آنچه بایــد در حوزه صادرات و واردات رخ دهد، اتفاق می افتد. 
واردات و صــادرات هر دو در روند کلی اقتصــاد اهمیت و جایگاه خود را 
دارند، اما اولویت با صادرات اســت. متاسفانه در ایران صادرات مواد خام و 
واردات کالاهای مصرفی اتفاق می افتد که این ناشــی از نگاه نادرســت به 

امر تجارت است.
بر اساس اظهارات او آوردن بهای حاصل از فروش مواد خام مانند انواع 
مواد معدنی و انرژی در بودجه به دلیل بینش اشتباه درباره روند صادرات 
و واردات اتفاق می افتد.  اینکه کشــوری داشــته های خود را بدون تولید 
ارزش افــزوده ای صادر کند و بــه ازای آن مواد مصرفی وارد کند، نه تنها 

تخریب آینده کشور است بلکه آسیبی جدی به کل بدنه اقتصاد است.
در این بین سعید نیک مهر، مشاور کمیسیون صادرات اتاق ایران داستان 
ارز و عدم خریداری ارز صادراتی به قیمت مامناســب را مهم ترین مسئله 

صادرات کشور برشمرد و تصریح کرد: قیمت ارز در سامانه نیما پایین است 
و این موضوع تمایل واردکننده را به خرید ارز صادرکننده کاهش می دهد.

به اعتقاد او اولویت در حل مشــکات حوزه صادرات با تعیین جایگاه 
ارزش ارز صادراتی است.

او موضوع بعدی را ناهماهنگی و مدیریت نامنسجم در گمرکات دانست 
و تاکید کرد: در حال حاضر مدیریت واحد در مرزها نداریم. گاهی شــاهد 
هستیم بعد از گذر از گمرک، هنگ مرزی مانع از عبور  کالاهای صادراتی 
می شــود. برای رهایی از این ناهماهنگی لازم است اقدامات و برنامه ریزی 
دقیقی بین نهادها و دســتگاه های مســتقر در مرزها و گمرکات کشــور 

صورت گیرد.
جمشید نفر، رئیس کمیسیون صادرات اتاق ایران نیز با انتقاد از رویکرد 
نامناسب مسئولان و تصمیم سازان به موضوع صادرات گفت: حدود ۴۰ سال 

قبل با شــعار درست حمایت از تولید، ارز صادرکننده وارد خزانه می شد و 
واردکننــده با مراجعه به وزارت صنعت، ارز دولتی تهیه می کرد. اصل این 
روند بد نبود ولی در همان روزها که ارز ۷۰ تومان شده بود به واردکننده 
دارای پروانه بهره بــرداری موافقت نامه اصولی می دادند و بنابر مواقت نامه 
اعطا شــده فقط او می توانست واردکننده محصولی خاص باشد. این روند 

تولید انحصار می کرد و به چرخه تجارت آسیب می زد.
او ادامه داد: الان هم همان شــیوه اجرا می  شود؛ ارز در سامانه نیما به 
واردکننده داده می شود با این استدلال که معیشت مردم را مدیریت کنند 
در صورتی که مدیریتی رخ نداده و فقط فضای رانتی برای صنایعی که در 

نهایت به عاقبت خودروسازان دچار می شوند، ایجاد شده است.
این عضو هیات نمایندگان اتاق ایران معتقد اســت مسئولان کشور از 
نظر نظام حمایتی  مقام اول را در دنیا دارند؛ اما حمایت های نادرســت و 

آسیب زایی از تولید، صنعت، خدمات و تجارت خود دارند.
 نفر خاطرنشــان کــرد: مبهم بــودن برنامه صادراتی کشــور، صدور 
بخش نامه هــای ناگهانی و در نتیجه غیرقابل پیش بینــی بودن قوانین و 

مقررات تجارت، موجب می شود صادرات غیرنفتی شکل نگیرد.
این فعال اقتصادی باور دارد بهترین حالت این است که نظام هوشمندی 
برای تولید و بازار شــکل بیگرد و با توجه به شــرایط تحریم، برنامه ریزی 
کند.بدین ترتیب مقرر شــد دو کمیسیون توصعه صادرات و اقتصاد کان 
اتاق ایران گزارشی را با همکاری یکدیگر درباره جایگاه تجارت خارجی در 

روند توسعه کشور تهیه کرده و در اختیار مسئولان ذی ربط قرار دهند.

دیدگاه و نگاه ها نسبت به تجارت خارجی 

  خبرخبر
 پایش وضعیت بیش از ۳ هزار مولد اضطراری برق

 شــرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع نیــروی برق ایران اعام کرد: وضعیت 
آماده بکاری بیش از ۳ هزار و ۲۰۰ مولد اضطراری برق کشــور مورد پایش جدی 

قرار می گیرد.
به گزارش از پایگاه خبری شــرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق 
ایران)توانیر(؛ براساس برنامه ریزی صورت گرفته، آزمایش سراسری آماده به کاری 
مولدهای اضطراری برق کشور برخاف سال های گذشته که در یک روز و به صورت 

محدود اجرا می شد، قرار است در طول یکسال و به صورت گسترده اجرایی شود.
در قالب این برنامه بیش از ۳ هزار و  ۲۰۰ مولد اضطراری برق کشــور براساس 

میزان اهمیت، یک یا چند بار در طول سال مورد آزمایش قرار خواهند گرفت.
این برنامه به منظور کسب اطمینان از آمادگی این مولدها برای بکارگیری آن در 

مواقع حساس و به ویژه در پیک تابستان ۱۴۰۱ اجرا می شود.

دولت بعد از نزدیک به دو ماه که از تشــکیل آن گذشته، اولین سخنگوی 
خود را انتخاب کرد. به گزارش پایگاه اطاع رسانی ریاست جمهوری در جلسه 
ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت که دیروز تشــکیل شــد، این ستاد احسان 
خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی را به عنوان سخنگوی اقتصادی دولت 
انتخاب کرد. موضوعات مهم اقتصادی کشــور و چالش هایی که این دولت در 
عرصه اقتصاد با آن مواجه است، تعیین یک سخنگوی اقتصادی که توان کافی 
برای پاسخگویی و تعیین مواضع دولت را داشته باشد، ایجاب می کرد. اکنون 
دولت در سه حوزه تورم، بودجه و نرخ ارز دست و پنجه نرم می کند. این سه 
حوزه هر کدام مدیر و دولتمرد خود را دارد. درخصوص نرخ تورم تقریباً وزیر 
امور اقتصادی مســئولیت تنظیم آن را برعهده دارد، بودجه، رئیس ســازمان 
برنامــه و بودجه و نرخ ارز، رئیس کل بانک مرکزی. از ســوی دیگر، انتخاب 
وزیــر امور اقتصادی و دارایی به عنوان ســخنگوی اقتصادی دولت نیز از این 
جنبه که اعام سیاست ها و تصمیمات اقتصادی دولت تنها از یک مرجع اعام 
می شود، می تواند نقش بسیاری در آرامش فضای اقتصادی کشور داشته باشد 
و بدین ترتیب از چندصدایی در دستگاه های اقتصادی جلوگیری خواهد شد. 
در شــرایطی که بازار شــایعات اقتصادی نظیر افزایش قیمت برخی کالاهای 
اســتراتژیک داغ شده است، این اقدامات می تواند ضمن آرامش بخش بودن، 
تاش های برنامه ریزی شده و سیاسی برخی جریان ها را خنثی کند. بنابراین 
از امروز وزیر امور اقتصادی و دارایی و ستاد تنظیم بازار تنها منابع خبری در 

بخش اقتصاد و تنظیم بازار هستند. اکنون با تعیین سخنگوی اقتصادی دولت، 
مشــخص شــده که همه مواضع دولت در حوزه اقتصاد باید از زبان یک نفر 
بیرون بیاید و آن، احســان خاندوزی است. همچنین بنابر این گزارش، رئیس 
جمهوری در این جلســه با اشــاره به فضاسازی رسانه ای و ایجاد جنگ روانی 
بــرای بی ثبات جلوه دادن و افزایــش کاذب قیمت ها با هدف ناامیدی مردم 
تأکید کرد: نهاد ها و دســتگاه های مرتبط با عرضه، تولید و تأمین کالا ها نباید 
بدون هماهنگی با ستاد تنظیم بازار قیمت ها را تغییر دهند. همچنین بر اساس 

تصمیم ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت، ستاد های تنظیم بازار در استان ها 
نیز باید به صورت منظم به ریاســت استاندار تشکیل جلسه دهند و با نظارت 
بر روند تولید و عرضه کالا با ســتاد مرکــزی در تهران هماهنگ عمل کنند. 
گفتنی است با این تصمیمات، مسائل مربوط به تنظیم بازار که این روزها به 
دغدغه اصلی مسئولان و مردم تبدیل شده است در دولت یکپارچه می شود و 
هر تصمیم و مصوبه ای تنها از ستاد تنظیم بازار اباغ خواهد شد. این درحالی 
است که یکی از مشــکات تنظیم بازار تعدد نهادها و وزارتخانه های مختلف 
است که طی ســال های اخیر گاه باعث اتخاذ تصمیمات متناقض شده است. 
حــال با این تصمیم تمام وزارتخانه ها بخصوص دو وزارتخانه صنعت، معدن و 

تجارت و جهاد کشاورزی، مسیر یکسانی را طی خواهند کرد.

فروش گسترده اوراق دولتی دروغ است
در همیــن حــال  وزیر امور اقتصادی و دارایی شــائبه فروش گســترده 
اوراق بدهــی دولتــی در مهرماه و اعمال فشــار به بانک هــا و صندوق های 
بانک هــا جهت تأمین بودجــه را تکذیب کرد.  سیداحســان خاندوزی وزیر 
امــور اقتصادی و دارایی در صفحه شــخصی خود در فضای مجازی نوشــت: 
»در شــرایطی که کشــور با کسری بودجه بی ســابقه تحویل دولت سیزدهم 
 شــده بود، به لطف خدا در مهرمــاه مخارج دولت بدون هیچ انتشــار اوراق 

بدهی جدید تأمین شد.«

خاندوزی، سخنگوی حوزه اقتصادی دولت شد

الناز صالح 
کارشناس

بیمه و راهکار های استفاده از آن

این روزها ترافیک شــهر های بزرگ تمایل برای موتور سواری را افزایش داده است؛ به 
طوری که بر اســاس آمار، روزانه بیش از ۳ میلیون موتورسیکلت تنها در شهر تهران در 

حال تردد هستند.
 با هر بار مشاهده موتورســواران می توان دغدغه و نگرانی خانواده ها برای سامت این 
راکبان را در ذهن مجســم کرد اما آیــا این نگرانی می تواند در کاهش تلفات ســوانح 

موتورسواری در برخورداری آنان از پوشش های بیمه ای نقش داشته باشد.
در زمان حاضر و با وجود سهم بالای موتورسواران در مرگ و میرهای ناشی از تصادفات، 
۷۰درصد آنان بیمه نامه شــخص ثالث ندارند و از ۱۱ میلیون موتورسیکلت موجود در 
کشور، تا کنون تنها ۲ و نیم میلیون موتورسیکلت تحت پوشش بیمه شخص ثالث قرار 
گرفته اند و حتی اجباری بودن بیمه شخص ثالث و قوانین و مقررات سخت گیرانه نیز 

نتوانسته در این زمینه راهگشا باشد.
آمارتلفات موتورســواران در تصادف ها نشان دهنده مرگ روزانه ۴ نفر به ازای هر ۱۰۰ 
هزار نفر از جمعیت کشور اســت که با افزودن آمار زندانیان ناشی از حوادث رانندگی، 
می توان به پایین بودن ضریب نفوذ بیمه شخص ثالث با وجود اجباری بودن آن پی برد. 
هر چند ضریب نفوذ بیمه به صورت کلی در کشور پایین است و به گفته فعالان صنعت 

بیمه این رقم معادل یک سوم میانگین جهانی است.
نداشــتن آگاهی از مزایا و قانون شــخص ثالث در کنار نبود برنامه مــدون و اجرایی 
فرهنگ سازی بیمه ای در کشور را می توان از جمله دلایل اصلی پایین بودن ضریب نفوذ 
بیمه در کشور برشمرد تا جایی که راکبان موتورسیکلت با وجود ویژگی جبران خسارات 
مالی و جانی به اشخاص ثالث و خسارات جانی به راننده مقصر بیمه شخص ثالث یا همان 
مسئولیت مدنی دارندگان وســایل نقلیه موتوری، که از زندان رفتن آنان نیز در زمان 
بروز حوادث و تصادفات می تواند جلوگیری کند اما همچنان اغلب این ریســک بزرگ 
را در کنار ترس از پلیس و انتقال موتورسیکلت به پارکینگ، عدم امکان خرید و فروش 

موتورسیکلت و جریمه دیرکرد به جان می خرند اما تحت پوشش بیمه قرار نگیرند.
بررسی سطح تحصیات و شغل موتورسواران حاکی از آن است که شغل ۴۰.۶ درصد 
تلفات موتورسواران آزاد اســت که رقمی برابر با ۱۳۴۳ نفر از کل تلفات درسال ۱۳۹۹ 
را به خود اختصاص داده اســت. مشاغلی چون کارگران با ۵۵۲ نفر )۱۶.۷ درصد از کل 
تلفات( و دانش آموزان با ۳۹۲ نفر )۱۱.۹ درصد از کل تلفات( نیز به ترتیب بیشــترین 

تلفات موتورسواران را بعد از شغل آزاد داشته اند.  
از نظر وضعیت تحصیلی نیز بیشترین گروه تلفات با ۲۵۴۵ نفر )۷۷ درصد( تحصیات 
زیر دیپلم؛ ۱۶ درصد از کشته شدگان مدرک دیپلم و ۵.۴ درصد نیز دانشجو  یا مدارک 
بالای دیپلم داشته اند. وضعیت تحصیلی ۵۱ نفر از درگذشتگان ) ۱.۵ درصد( نامعلوم 

گزارش شده است.
این آمار به روشــنی گویای سطح سواد اکثریت موتورسواران دارد هر چند پایین بودن 
ضریب نفوذ بیمه در ایران ناشــی از عوامل مختلفی از جمله فرهنگ عامه مردم، عدم 
اعتقاد و اعتمادشان به بیمه و حتی ضعف شــرکت های بیمه در افزایش این ضریب را 

می توان دانست.
با گذری از خیابان ها و گشــتی در فضای مجازی براحتی می توان شــاهد تخصیص 
هزینه هــای هنگفت تبلیغاتــی و بازاریابی بود کــه به دلیل ضعــف در برنامه ریزی، 
هدف گذاری و اجرای غیر علمی موفقیت چندانی نداشته و کمتر می توان در آنها ردی  از 
آگاهی بخشی از رسالت اصلی بیمه ها دید و این در حالی است که با توجه به تفکر سنتی 
حاکم بر صنعت بیمه بسیاری از بیمه گران حتی اعتقادی به اجرای چنین برنامه هایی 
ندارند.ورود به دنیای جدید فروش آناین بیمه نامه و حذف فیزیکی بیمه نامه نیز چالش 
جدیدی پیش روی این صنعت با وجود بی برنامگی ها و بســتر ســازی های فرهنگی 
مناســب قرار داده است و در شــرایط رو در رویی اقتصاد کشور  با تورم لجام گسیخته، 

، میزان ضریب نفوذ بیمه در کشور در سال جاری با هاله ای از ابهام مواجه خواهد بود.
از طرفی سیاســت گذاران صنعت بیمه، فرهنگ سازی، اطاع رسانی و افزایش ضریب 
نفوذ بیمه در کشور را بر عهده ۷۷ هزار نماینده از ۳۱ شرکت بیمه گر می دانند اما اینکه 
این شبکه گســترده فروش بیمه نامه در کشور آیا به نقش خود در فرهنگ سازی تا چه 

میزان باور داشته و برای ان تاش می کنند جای بسی تامل دارد.
با این حال برخی بر این باورند فعالان صنعت بیمه با طراحی پوشش های بیمه ای کوتاه 
مدت و اقســاطی و همچنین اجرای سیاست های تشویقی از جمله بخشودگی جرایم 
دیرکرد و اصاح قانون برای افزایش جمعیت موتورســواران تحت پوشش تاش های 
زیادی کرده اند اما نداشــتن گواهینامه مربوط به رانندگــی موتور از دلایل اصلی بهره 
نگرفتن آنان از بیمه شخص ثالث است.  آمارهای سازمان پزشکی قانونی نیز دلالت بر 
سهم بالای جوانان و نوجوانان در کشته شدگان سوانح رانندگی موتور سیکلت دارد که 
هر چند بخشی از این تعداد مربوط به اشخاص ثالث می باشد اما مطمئنان اغلب راکبان 
جوان و نوجوان نیز فاقد گواهینامه می باشند که این موضوع تاکیدی بر ضرورت اجرای 

برنامه ها و راهکارهای پیش گیرانه و کنترلی ارگان های مسوول را دارد.
از طرفی با وجود منفی بودن پرتفوی شــخص ثالث در شرکت های بیمه به لحاظ عدم 
توازن نرخ دیه و حق بیمه ، این صنعت با ارایه پوشــش شــخص ثالــث در حال ایفای 
مسئولیت اجتماعی خود اســت و تحمیل هزینه های بیشــتر به این صنعت توجیه 
اقتصادی ندارد و فرهنگ سازی در این زمینه نیازمند اهتمام ملی است.به گفته فعالان 
این صنعت، رشد نرخ دیه سال جاری  ۲۲ درصد  و نرخ حق بیمه شخص ثالث تنها فقط 
۳ درصد بود و این در حالی است که سالانه ۷۰۰ هزار مجروح در تصادفات )طبق آخرین 
آمار بیمه مرکزی در سال۹۸ ( ثبت می شود که از این تعداد ۱۵ درصد معلولیت ماندگار 
پیدا می کنند)یعنی ســالانه ۱۰۰ هزار معلول ماندگار( و سالانه بین ۳۰ تا ۴۰ هزار نفر 
در اثر تصادفات فوت می کنند. در این میان ستاد دیه نیز دستی در کار داشته و شرایط 
آزادی بســیاری از بدهکاران از جمله بدهکاران ناشی از ســوانح رانندگی را فراهم می 
کند. این ستاد در سال ۹۹  توانست ۹۳۹۸ محکوم مالی و بدهکار دیات ناشی از سوانح 
رانندگی و حوادث کارگاهی  را با رقم بدهی بالغ بر ۳۵ هزار میلیارد ریال از بند زندان های 
سراسر کشور آزاد و با اخذ رضایت اولیای دم و شاکیان خصوصی بیش از  ۱۳۹۰ زندانی 
غیرعمد را بدون پرداخت وجه را به آغوش جامعه بازگرداند در صورتیکه با معطوف شدن 
بخشی از این تاش ستودنی به همراهی با صنعت بیمه می توان با فرهنگ سازی برای 
افزایش ضریب نفوذ بیمه و فراهم کردن تحت پوشــش قرار گرفتن آن بخش از موتور 
سواران و رانندگانی که هنوز بیمه شحص ثالث ندارند شاهد کاهش آمار زندانیان ناشی 

از سوانح رانندگی در کشور بود.
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زهــرا جعفری  -   ایــده روز  | رییس 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسامی 
گفت: اگر پیشنهاد کمیسیون اقتصادی مجلس 
به نتیجه برســد هم رانت و فســادی که ارز 
۴۲۰۰ تومانی ایجاد کرده از بین خواهد رفت 

و هم اینکه تولید را احیا می کند.
محمدرضــا پورابراهیمی،  دربــاره برخی 
مباحث مطرح شــده درباره حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی و صــدور کارت اعتباری برای مصرف 
کننــدگان گفت: مجلس از همــان ابتدا که 
موضوع تخصیــص ارز ۴۲۰۰ تومانی مطرح 
بود با آن مخالفت کرد چرا که اعتقاد داشتیم 
باید ارز ۴۲۰۰ تومانی به شــیوه مصرف نه به 

شیوه واردات به مردم اختصاص یابد.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسامی افزود: میزان اختصاص ارز به کالاهای 
وارداتی در سال های اخیر حدود ۶۰ میلیارد 
دلار بوده که این نشان می دهد سالانه به طور 
متوسط ۱۵ میلیارد دلار یارانه به کالای اساسی 

اختصاص یافته است.
وی ادامه داد: اگر ما به التفاوت آن را حداقل 
۱۰ هــزار تومان درنظر بگیریم، می بینیم که 
در طول این ۴ سال حدود ۶۰۰ هزار میلیارد 
تومان منابع کشور با کمترین اثربخشی در نظام 

اقتصادی به رانت و فساد تبدیل شده است.
نماینده مردم کرمان و راور با بیان اینکه از 
ارز ۴۲۰۰ تومانی چیزی نصیب مردم نشــده 
است،  افزود: در این زمان که مردم می خواهند 
مایحتاج خود را تهیه کنند تقریبا همه اقام و 

کالاها را با ارز آزاد خریداری می کنند.
پورابراهمیمی با اشاره به پیشنهاد و طرحی 
که کمیسیون اقتصادی مجلس به دولت ارائه 

داده است،  اظهار داشت: پیش از این به دولت 
پیشــنهاد داده بودیم که بــه جای اینکه ارز 
۴۲۰۰ تومانــی را به واردات اختصاص دهند، 
به مصرف اختصاص داده شــود که به عدالت 
نزدیک تر اســت. اما دولت قبل با پیشنهاد ما 

همراهی و همکاری نکرد.
وی ادامــه داد: البته مافیا هم پشــت این 
موضــوع بــود و آنها دل مســوولان را خالی 
کرده و رســانه ها نیز تبلیغ می کردند که به 
زودی قیمت ها چند برابر می شــود و ســبب 
نگرانی مردم می شــدند و اجــازه نمی دادند 
تا اختصــاص ارز به واردات منتفی شــده و 

به مصرف اختصاص یابد.رییس کمیســیون 
اقتصادی مجلس شــورای اسامی با اشاره به 
رویکرد دولت ســیزدهم که برای گزارش ها و 
پیشــنهادهای مجلس وقت گذاشته و آنها را 
بررسی می کند، گفت: پس از بحث و بررسی 
که بین نمایندگان مجلس و نمایندگان دولت 
سیزدهم برای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی انجام 
شد، قرار است این موضوع بیشتر بررسی شود. 
چرا که اکنون ۶۰۰ هزار میلیارد تومان به رانت 
و فســاد تبدیل شده و باید این مبلغ به مردم 
برسد.نماینده مردم کرمان و راور با بیان اینکه 
پیشنهاد کمیسیون اختصاص کارت اعتباری 

برای مردم برای تامین کالای اساســی است، 
عنوان کرد: این کارت اعتباری شــبیه کارت 
ســوخت خودرو اســت که مقدار مشخصی 
ســهمیه در آن در نظر گرفته شده که هم با 
نرخ مشخص بنزین می زنید و مقداری هم با 
نرخ آزاد برای هر خودور در نظر گرفته می شود.

وی ادامه داد:  شبیه همین کارت سوخت 
در کالاهای اساسی در نظر گرفته شده است 
تا مردم از ارز ۴۲۰۰ تومانی به شکل عادلانه 
تری بهره مند شوند. چرا که اکنون در استفاده 
از ارز ۴۲۰۰ تومانی اغنیا بیشتر و فقرا و طبقه 
متوسط بسیار کمتر بهره مند می شوند که این 

چالش مهمی در نظام اقتصادی کشور است.
پورابراهیمــی تاکید کرد: اگر پیشــنهاد 
کمیســیون اقتصادی مجلس به نتیجه برسد 
هم رانت و فسادی که ارز ۴۲۰۰ تومانی ایجاد 
کرده از بین خواهد رفت و هم اینکه تولید را 
احیا می کند و از طرفی به عدالت نزدیک است 
و سبب اصاح سرانه مصرف شده و معیشت 
مردم را بهبود می بخشد.وی با تاکید بر اینکه 
از زمان تخصیــص ارز ۴۲۰۰ تومانی مصرف 
نان به میزان یک و نیم برابر در کشور افزایش 
یافته اســت، گفت: مصرف نان مردم افزایش 
نیافته بلکه بخشی از آن از طریق اتباع خارجی 
مقیم ایران مصرف می شود و بخش دیگر هم 
به محصولات دیگر تبدیل شــده است.رییس 
کمیســیون اقتصادی مجلس ادامه داد:  نان 
تولید شده خشک می شود و به دلیل افزایش 
قیمت نهاده ها دامی این نان خشــک شده به 
عنوان خوراک برای دام ها اســتفاده می شود 
که همه مســائل نشــات گرفته از اختصاص 
ارز ۴۲۰۰ تومانی اســت که چرخه اقتصادی 
کشور را به هم زده است.پورابراهیمی با بیان 
اینکه در صورت اصاح موضوع اختصاص ارز 
۴۲۰۰ تومانی بســیار از مشکات اقتصادی 
کشور حل خواهد شد، اضافه کرد: در صورت 
به نتیجه رسیدن پیشنهاد کمیسیون اقتصادی، 
چالشهایی مانند چالش قاچاق، برقراری عدالت 
اجتماعی،  اصاح الگوی مصرف  برطرف خواهد 
شد.وی خاطرنشان کرد: دولت سیزدهم این 
موضوع را در دست بررسی دارد و با کلیات آن 
موافق است. فقط اختاف نظرهایی در اجرای 
آن اســت که امیدوارم آن هم برطرف شود تا 

برای معیشت مردم هم موثر واقع شود. 

یک کارشــناس بازار ســرمایه گفت: معامات بازار 
سرمایه در نیمه دوم سال جاری مانند دوره های زمانی 
قبل با مسائلی مختلف مواجه است که از مهمترین آنها 
می توان به نوســانات نرخ ارز، قیمت گذاری دستوری، 
آینده مذاکرات برجامی، نگرانی فعالان بازار از کســری 

بودجه و احتمال افزایش نرخ بهره اشاره کرد.
علی جبل عاملی، به نوســان ایجاد شده در معامات 
اخیر بازار سهام اشاره کرد و افزود: اگر بخواهیم از دیدگاه 
یک ناظــر، عملکرد دولت جدیــد در چند هفته اخیر 
مورد ارزیابی قرار دهیم باید گفت که بنابر گفته رییس 
جمهوری اقداماتی مانند افزایش سرعت واکسیناسیون 
کرونا، توجه به تنظیم بازار و مهار تورم جزو گام های اولیه 
برای حل مشکات داخلی است که نشانه ای مثبت برای 
اهتمام رفع معضات به شمار می رود و به نظر می رسد 
بازگشت رونق بازار ســرمایه نیز در ادامه این مجموعه 

اقدامات رخ خواهد داد.
وی افزود: در این میان انتخاب افرادی از جنس بازار 
سرمایه در ارکان اقتصادی به خصوص بانک مرکزی نیز 
توانست امیدبخش فعالیت سرمایه گذاران باشد و زمینه 
تقویــت امیدها را در ایجــاد هماهنگی بین بازار پول و 
سرمایه بخصوص در مورد نحوه تأمین کسری بودجه و 

نرخ بهره ایجاد کند. 
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: در سمت 
سیاست خارجی هم خوشبختانه شاهد حرکت در مسیر 
رفع مشکات هســتیم که می تواند زمینه ساز بازگشت 

آرامش به بازارها باشد.

 نوســانات نرخ آزاد ارز و تأثیر روانی آن بر 
معاملات بورس

وی به نوســانات نرخ آزاد ارز و تأثیــر روانی آن بر 
ســرمایه گذاران تاکید کــرد و گفت: موضوع مهمی که 
فعــالان بازار ســرمایه و تحلیلگران بایــد به آن توجه 

کنند، نرخ نیمایی است که مبنای محاسبات شرکت ها 
در سودآوری و تسعیر ارز در صورت های مالی قرار دارد. 
جبل عاملی ادامه داد: چنین مساله ای باعث شده است 
تا نرخ نیمایی در  فروش و صورت مالی شــرکت ها قابل 
اهمیت باشــند که عمدتا طی چند وقت اخیر صعودی 
بوده اســت و به نظر می رســد که این نرخ در حال کم 
کردن فاصله خود با نرخ ارز در بازار آزاد باشد؛ بنابراین 
ســرمایه گذران نباید با نوســانات در نرخ آزاد ارز دچار 
تشویش شــوند و اقدام به اتخاذ تصمیمات هیجانی در 
این بازار کنند.این کارشــناس بازار سرمایه خاطرنشان 
کرد: همچنین حذف تدریجی قیمت گذاری دستوری از 
صنایع که شــروع آن با سیمان بود، در کنار حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی به شــرط توجیه افکار عمومی، توجه به 
معیشت مردم و همکاری همه ارکان ها می تواند بهترین 
اتفاق در ۶ ماهه دوم ســال جاری برای شــرکت های 

سودمحور در بازار باشد.

 آینده مذاکرات و تاثیر آن بر مسیر معاملات 

بازار سهام
وی به آینده مذاکرات و تاثیر آن بر مســیر معامات 
بازار سهام تاکید کرد و افزود: به نظر می رسد در مقطع 
فعلی طرفین در حال شناخت و ارزیابی یکدیگر باشند و 
مدتی طول خواهد کشید که بتوانند با همگرایی مذاکرات 
را آغاز کنند اما سیاســت خارجی ایران ســیگنال های 
تمایــل به مذاکره را صادر کــرده و بازار نیز این پیام را 

دریافت کرده است.
این کارشناس بازار ســرمایه افزود: به نظر می رسد 
کــه افزایش نرخ جهانی نفت و پیش بینی از ادامه روند 
صعودی قیمت هــا در کنار گشــایش های بین المللی  
منجر به کاهش کســری بودجه دولت شود.وی نگرانی 
از افزایــش نرخ بهره را دیگــر موضوع  تهدیدکننده در 
روند معامات بازار سهام دانست و افزود: نرخ بهره بین 
بانکی به حدود ۱۹.۳۵ درصد رســیده و سرمایه گذاران 
نگران این موضوع هستند که نرخ سپرده ها برای جبران 
کســری بانک ها نیز افزایش یابد و در کنار عدم رونق 
بازارهای موازی، ســرمایه هایی که باید در بازار سرمایه 

صرف تأمین مالی شــرکت ها و رونق اقتصاد شود روانه 
سپرده های بانکی شوند. 

جبل عاملی با تاکید بر اینکه بازار ســهام  لحظه به 
لحظه در حال دنبال کردن نرخ ها اســت، گفت: توسعه 
انواع صندوق های سرمایه گذاری متناسب با ریسک افراد 
در این مقطع زمانی می تواند باعث نگهداری نقدینگی ها 

در بازار سرمایه شود.

 انتشار گزارش های عملکرد ۶ ماهه شرکت ها 
در روزهای آینده 

این کارشناس بازار سرمایه به دیگر عامل تاثیرگذار 
در روند معامات بازار سهام تاکید کرد و افزود: موضوع 
مهم دیگر که می تواند ســر منشاء بسیاری از اتفاقات 
مهم بازار در ماه های آینده معامات بازار باشد، انتشار 
گزارش های عملکرد ۶ ماهه شرکت ها در روزهای آینده 
است که انتظار می رود  این گزارش ها نشان دهنده بهبود 
عملکرد شــرکت ها نســبت به دوره مشابه سال قبل و 

تداوم رشد سودآوری در نیمه دوم سال جاری باشند.
وی اظهار داشت: این امر در کنار تداوم رشد قیمت 
های جهانی کالاها بخصوص نفت، مشتقات آن و فلزات 
اساســی می تواند امیدها را به تداوم رشد بازار تقویت 
کنــد، این موضــوع به خصوص در شــرکت های گروه 
های پتروشــیمی، ســیمانی، معدنی و فلزات اساسی 
چشــمگیرتر از سایر گروه ها خواهد بود.جبل عاملی با 
اشاره به اینکه به دلیل تغییر متغیرها بخصوص جریان 
وروردی نقدینگی به بــازار نباید در انتظار تجربه روند 
صعودی و نزولی بازار مشــابه ســال گذشته بود و رشد 
یا نزول پرســرعتی را برای بازار متصور باشــیم، گفت:  
امســال متعلق به شرکت های تحلیل پذیر و سود محور 
است، چرخش بین عرضه و تقاضا در صنایع و گروه های 
مختلف با توجه به شرایط رخ می دهد که این امر نشان 

از روند منطقی حرکت بازار خواهد داشت.

بورس و مشکلات پیش رو 

پیشنهاد کمیسیون اقتصادی درباره ارز ۴2۰۰ تومانی تولید را احیا می کند

گروه اقتصادی : این روزها فصل بودجه است و تمام دستگاه ها و سازمان ها 
برای گرفتن سهم بیشتر از بودجه ۱۴۰۱ در حال تاش هستند. دولت سیزدهم 
قرار اســت ۱۵ آذرماه بودجه ای متفاوت از تمام دولت ها تقدیم مجلس کند؛ 
یکی از مهم ترین شــاخص هایی که قرار است بودجه سال آینده داشته باشد، 
پاســخگویی است که رئیس سازمان برنامه و بودجه بر آن تأکید زیادی دارد. 
۲۰ مهرماه سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری بخشنامه بودجه سال ۱۴۰۱ 
را به دســتگاه های اجرایی کشور اباغ کرد و از آنها خواست که انضباط مالی 
بیشــتری داشته باشند. در بخشنامه بودجه ۱۴۰۱ تأکید شده است که تمام 
دستگاه ها با محوریت سازمان برنامه و بودجه کشور با اهتمام جدی و مساعی 
جمعی و با تدوین برنامه ای منظم و تاشــی فراگیر و منضبط، کشور را برای 

رشد اقتصادی ۸ درصد و تحقق جهش اقتصادی در سال آینده مهیا کنند.
به گزارش ایرنا، سیدمسعود میرکاظمی، رئیس سازمان برنامه و بودجه در 
نوزدهمین جلســه ســتاد تهیه و تدوین لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور 
گفت: تحقق رشد اقتصادی، برنامه محور بودن و ساماندهی ردیف های بودجه، 
محور اصلی بودجه ۱۴۰۱ اســت لذا برای تحقق این مهم، بودجه باید ساده، 

قابل اندازه گیری و قابل نظارت باشد.
در ایــن میان معاون رئیس جمهوری بــا بیان اینکه نگاه اجمالی به بودجه 
سال های گذشته نشــان می دهد کسی در قبال مسئولیت ها پاسخگو نیست، 
خاطرنشــان کرد: یکی از اهداف اصلی از اصاح ســاختار بودجه ۱۴۰۱ این 
اســت که روند گذشته تداوم نداشته باشد و جداول و توافقنامه ها به گونه ای 
تنظیم شود که استان ها و دستگاه ها در برابر منابع و اختیارات پاسخگو باشند.

میرکاظمــی تأکید کرد: هدف از ســاماندهی ردیف های بودجه و محدود 
کردن تعداد دســتگاه ها در بودجه ۱۴۰۱ این اســت کــه هر موضوعی یک 
مســئول داشته باشد تا در برابر سیاست ها و برنامه های کان پاسخگو باشد و 
سیاســت های کان دولت در حوزه های اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و سایر 
حوزه ها با نظارت دقیق، علمی و کارشناســی رو به جلو حرکت کند و اهداف 

و سیاست های کان اقتصادی فراموش نشود.
در ایــن میان در بخشــنامه بودجه ۱۴۰۱ کــه رئیس جمهوری اباغ کرد 
آمده بود وجود ردیف های بودجه ای متعدد و دســتگاه های متکثر و طرح های 
فراوان نیمه تمام، کارایی بودجه عمومی را به حداقل رسانده است و بودجه را 
از برنامه محوری به  ســمت ردیف  محوری و دستگاه  محوری سوق داده است. 
هزینه ها متصلب و رو به تزاید شده و قدرت برنامه ریزی و انعطاف و اولویت بندی 
را از دستگاه های سیاستگذار گرفته است، در این شرایط، ظرفیت پاسخگویی 

دســتگاه ها نسبت به عملکرد خود و امکان نظارت مجلس شورای اسامی بر 
عملکرد و تحقق برنامه ها به حداقل رســیده اســت و هیچ نهادی پاسخگوی 

عملکرد شاخص های کان اقتصادی نیست.
به هر ترتیب دولت سیزدهم در شرایطی اولین لایحه بودجه خود را نهایی 
می کند که اقتصاد کشور با آسیب های جدی روبه رو است و به اعتقاد کارشناسان 
اقتصاد ایران شکننده شده است. از طرفی خیلی ها نگران این موضوع هستند 
کــه اگر وضعیت موجود ادامه پیدا کند واحدهای صنعتی با شــرایط بدتری 

مواجه می شوند و رکود دامنگیر فعالیت آنها می شود.

 پاسخگویی شرط بودجه
رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه نگاه به بودجه سال های گذشته 
نشان می دهد کسی در قبال مسئولیت ها پاسخگو نیست، گفت: یکی از اهداف 
اصلی از اصاح ســاختار بودجه ۱۴۰۱ این است که استان ها و دستگاه ها در 

برابر منابع و اختیارات پاسخگو باشند.
وی با عنوان اینکه تحقق رشد اقتصادی از الزامات مهم و اساسی است، یادآور 
شــد: برای تحقق رشد اقتصادی که از اهداف کان بودجه ۱۴۰۱ است سهم 
استان ها و شهرستان ها مشخص شود و براساس همین شاخص ها برنامه ریزی 
و سیاســتگذاری شود.میرکاظمی با اشاره به نقش استان ها و شهرستان ها در 
بودجه ۱۴۰۱ افزود: اســتان ها و شهرستان ها در خلق منابع، مشارکت جدی 
داشــته باشند. در مقابل مشــوق هایی در نظر گرفته شود و سازمان برنامه و 
بودجه در قبال مشوق هایی که در نظر می گیرد مسئول و پاسخگو خواهد بود.

 بودجه با اصلاح ساختار به مجلس می رود
رئیس سازمان برنامه و بودجه با تشکر از کارشناسان سازمان برنامه وبودجه، 

معاونان، مرکز آمار و رؤسای سازمان برنامه وبودجه استان ها خاطرنشان کرد: 
اصاح ساختار بودجه کاری سخت و زمان برَ است و این مهم با رویکرد جدید، 
کار کارشناسی و علمی قابل تحقق است و بودجه ۱۴۰۱ با اصاحات ساختاری 

تا ۱۵ آذر به مجلس شورای اسامی ارائه شود.
گفتنی اســت، نوزدهمین جلسه ســتاد تهیه و تدوین لایحه بودجه سال 
۱۴۰۱ کل کشور، با حضور رئیس سازمان برنامه و بودجه، مشاور عالی رئیس 
مجلس شورای اسامی، جمعی از نمایندگان مجلس شورای اسامی، اعضای 
ستاد، مشاوران و رؤســای سازمان برنامه وبودجه استان ها، با موضوع جایگاه 
استان ها و شهرستان ها برای تحقق رشد اقتصادی مد نظر و برنامه محور بودن 

بودجه ۱۴۰۱ برگزار شد.

 دستگاه ها هم به سمت اقتصاد مقاومتی بروند
علی قنبری، اســتاد دانشگـــــــــــــــاه درباره ویژگی هایی که بودجه 
۱۴۰۱ باید داشته باشد به »ایران« گفت: یکی از موضوعاتی که بشدت بودجه 
کشــور را با مشکل مواجه کرده و ســال های متمادی به آن اشاره شده، عدم 
پاســخگویی دستگاه ها و وزارتخانه ها نسبت به بودجه دریافت شده است؛ اگر 
دستگاه ها نسبت به بودجه هایی که دریافت می کنند گزارش شفاف ارائه دهند 

شاهد هیچ انحرافی در بودجه نخواهیم بود.
وی ادامه داد: نظام بودجه بندی و بودجه ریزی در کشــور با چالش مواجه 
است و هیچ زمان اراده برای حل آن وجود نداشته است اما با بخشنامه اباغی 
این امیدواری وجود دارد که دولت ســیزدهم نسبت به جراحی اولین بودجه 

تقدیمی خود به مجلس اقدام کند.
این استاد دانشگاه گفت: اگر دولت به دنبال رشد اقتصادی است باید نسبت 
به بودجه ۱۴۰۱ حساس تر باشد و اجازه ندهد در این دوره اشتباهات گذشته 
تکرار شود، برخی از دستگاه ها و وزارتخانه ها بودجه زیادی دریافت می کنند و با 
توجه به کاری که انجام می دهند، نیازی به دریافت بودجه های سرسام آور ندارند. 
لذا یکی از خواســته های ما این اســت که اعداد بودجه مورد نظارت بیشتری 
قرار گیرد.وی با بیان اینکه نمی توان اقتصاد مقاومتی داشــت اما دستگاه ها و 
وزارتخانه ها بریز و بپاش پولی داشــته باشند، گفت: بودجه تمام دستگاه ها را 
می توان کم کرد و در برابر تمام مقاومت ها ایستاد.با توجه به آسیب هایی که به 
اقتصاد وارد شده، رئیس جمهوری ۴ جهت گیری را برای بودجه ۱۴۰۱ تعیین 
کرده که شــامل رشد اقتصادی با تمرکز بر ارتقای بهره وری، ثبات اقتصادی، 

عدالت محوری و تغییر ساختار بودجه و تأمین مالی اقتصاد است.

دستگاه ها در قبال بودجه پاسخگو باشند

مرتضی قدیمی
کارشناس اقتصادی

چرا ایران باید طالبان را به رسمیت 
بشناسد؟

این روزها مصادف با دهه اول محرم، تعطیلی سراســری کشــور به علت مبتا شدن 
روزانه ســی هزار نفر به کرونا و تصرف افغانستان توسط طالبان شده است و در موضوع 
رویکرد طالبان شاهد یک دوگانگی در فضای فرهیختگان کشور هستیم، عده ای تصرف 
افغانستان توسط طالبان را نتیجه توافق با امریکا و همراهی غنی دانسته ولذا به شدت 
مخالف به رسمیت شناخته شــدن دولت جدید دانسته و به نوعی خواستار حمایت از 

ائتاف شمال به رهبری فرزند احمد شاه مسعود هستند.
در مقابل عده ای نتیجه تحولات افغانستان را شکست کامل امریکا و غرب دانسته وخروج 
امریکا از منطقه را به نفع ایران بوده و حکومت جدید افغانســتان را در راســتای منافع 
پاکستان، چین، قطر وایران قلمداد می نمایند وطالبان فعلی را ضد شیعه ندانسته و به 

علت نیاز به شناسایی از طرف ایران و وابستگی اقتصادی به ایران قابل تحمل می دانند.
در چند نوبت با تاکید بر منافع اقتصادی در برقراری روابط با حکومت جدید افغانستان 
صحبت کردم وخصوصا از شکســت طرح لاجورد ترکیه ) اتصال افغانســتان از طریق 
ترکمنستان به راه ابریشم(ابراز خوشحالی نمودم و رفتار طالبان با فارسی زبانان را قابل 
قبول دانستم که با هجمه تعدادی از کاربران ایرانی وافغانی مواجه شدم ولی همچنان این 
اتفاق را به نفع ایران دانسته و اعتقاد دارم که همزمان با به رسمیت شناختن دولت جدید 
افغانستان توسط عربستان، پاکستان، چین وروسیه ایران نیز باید اقدام نماید وحضور 

فعالی در معادله افغانستان جدید داشته باشد.
 من از کودکی در مراســم عزاداری ایام محرم حضور فعالی داشــتم و علیرغم تعطبلی 
جلسات حضوری تاش کردم که در سه روز آخر هفته با توزیع نذوراتی که با همکاری 

خانواده در کرج آماده شد نقش خود را ایفا نمایم.
 شنبه۲۴ مرداد  را با مصاحبه با ایرنا وشــانا در مورد وزرای اقتصاد و نفت شروع کردم و 
آنان را خیر الموجودین در جریان اصول گرایی دانســته و برنامه های آنان را قابل قبول 
دانستم وتنها نقطه مبهم را تیم همکاران آنان دانستم، زیرا وزارت اقتصاد نیاز به مدیران 
کاردان برای اداره گمرگ، سازمان امور مالیاتی، بورس، خصوص سازی، سرمایه گذاری 
خارجی، هدفمنــدی یارانه ها و بانک و بیمه دارد که وزن هر کــدام از آنان در حد بک 
وزارتخانه هستند. همچنین وزارت نفت برای پست هایی نظیر مدیر عامل شرکت نفت، 
مدیر بین الملل، مدیران عامل شــرکت های گاز، پخش وپالایش، پتروشیمی، غرب 
کارون، نفــت جنوب و….. به مدیران کارامد و غیر جناحی نیاز دارد و صرف داشــتن 

برنامه قابل قبول کافی نیست.
عصر شنبه در جلسه فوق العاده هیات مدیره اتحادیه نفت، گاز و پتروشیمی که به صورت 
مجازی برگزار شد با توجه به شیوع کرونا و نیاز بیمارستانها به کپسول اکسیژن وسایر 
امکانات تصمیم گرفته شد که برای جمع اوری کمک اعضا فراخوان داده شود و کمک 
های نقدی وکالایی اعضا جمع آوری گردد واز طریق هال احمر یا ارتش در اختیار یکی 

از بیمارستان های کرونایی اطراف تهران توزیع گردد.
 باوجود اینکه در هفته گذشته چند توئیت در نقد انفعال ایران در تصرف هرات توسط 
طالبان داشــتم، پس از گفتگو با فعالین تجاری بازار افغانستان ،دوستان افغانستانی و 
کارشناسان سیاســی به این جمع بندی رسیدم که عملکرد وزارت خارجه قابل قبول 
بوده و لذا از سیاست نطام در رابطه با افغانستان دفاع کردم و سرنگونی اشرف غنی را به 
نفع ایران، افغانستان ومنطقه دانسته وتعامل با طالبان را جهت دفاع از حقوق شیعیان و 

فارسی زبانان افغانستان ضروری دانستم.
 به نظرم چندنکته مهم در ارتباط با طالبان و ایران قابل ذکر است

۱.افغانستان به لحاظ سوخت و نیازهای نفتی و محصولات مرتبط بسیار به ایران وابسته 
است و هیچ جایگزینی در کوتاه مدت ندارد.

 ۲.ازنظــر محصولات غذایی و بســیاری از کالاها بشــدت به ایران وابســته اســت و
 جایگزینی ندارد.

۳.بخش عمده ای از در امد طالبان از تریاک است کسب این در امد و هم چنین اشتغال 
ناشی از ان جز با سهل انگاری ایران برای انتقال این مواد به اروپا امکان پذیر نیست ایران 

توانایی به مخاطره انداختن این منبع مهم درآمد را دارد.
۴.رهبران افغانستان ارتباط خوبی با پاکستان،قطر،عربستان وامارات دارند به هیچوجه ما 
نباید با تعارض با طالبان روابط خودرا با اعراب منطقه تیره تر کنیم برعکس برقراری ارتباط 

باعربستان بسیار مهم است که ظاهرا به زودی سفارتخانه ها شروع به کار می کنند.
۵.این طالبان ارتباط بســیار نزدیکی باامریکا دارد اما نیــروی اصلی میدان حامی انها 
پاکستان است و پاکستان روابط راهبردی با چین داشته و با ایران نیز روابط استراتژیک 
اجبارا باید داشــته باشد و دارد ازین رو ما از این روابط هم برای کنترل طالبان میتوانیم 
استفاده کنیم بعاوه عمران خان بسیار به امام وسیستانی عاقمند است وعاقه فردی 

هم به مادارد.
۶.قدرت عملیات نظامی ایران در ســوریه ، عراق ومنطقه نشان از برتری مطلق مادارد 
طالبان و هیچ کشوری در منطقه به خودش اجازه درگیری با ایران نمیدهد بنابراین ما با 

هیچ تهدید جنگی و ناامنی از سوی کشور افغانستان روبرو نخواهیم شد.
۷.طالبان با امریکایی ها توافــق کرده اند که ارتباط خودرا باداعش و القاعده قطع کنند 

که قطع هم کرده اند واینها از افغانستان خواهند رفت البته شاید بروند سوریه یا عراق.
۸.تاش ایران باید بر محور جاده ابریشــم پاکســتان از ایران به ترکیه و اروپا باشد نه 

ازافغانستان و شمال ایران به ترکیه که این کشور دنبال می کند.
۹.برخاف تصور رایج افغانیهای مقیم ایران عموما با افکار طالبان موافق نیستند اما دوران 
طالبــان را دوران امنیت میدانند و امروز هم امنیــت را بر ازادی و جامعه مدنی ترجیح 

میدهند.
۱۰.چالش اصلی در این کشــور منازعات قومی و مذهبی اســت بایدصبرکرد تا دولت 

جدید تشکیل شود.
و می توان به این فهرست موارد دیگری نیز اضافه کرد.

 یکشــنبه ۲۵ مرداد صبح با ایلنا یک مصاحبه در رابطه با صدور فراورده های نفتی به 
افغانستان و لبنان داشتم و آمادگی پخش خصوصی را برای صدور به لبنان اعام داشتم 
وبا توجه به افزایش قیمت بنزین در کابل به بیش از ۹۰۰ دلار بیش بینی کردم که بزودی 
گمرگات مرزی افغانســتان فعال شود و روابط تجاری از ســر گرفته شود.پس از آن در 
نشست مجازی درباره تفریغ بودجه سال ۹۹ شرکت کردم و پس از بیان مستدل ده ها 
ایراد حسین آقا معروف خواستار دریافت ضوابط و لیست کمک های حدود ۲۶ میلیارد 
تومانی اتاق ایران به تشکل ها شدم، همچنین درخواست نمودم که نحوه توزیع کمک 
۵/۱ میلیارد تومانی اتاق ایران به اتاقهای مشــترک منتشر شود، علیرغم قول مساعد 
دبیرکل ومالی اتاق این لیست ارسال نشده است، به نظر میرسد که تصویب تفریغ بودجه 
با توجه به اشکالات فراوان با چالش جدی مواجه گردد و حسابرس نیز در صورت تایید 
صورتهای مالی با شکایت اعضا مواجه گردد و صاحیتش مورد تردید جدی قرار گیرد.

بعد از سه سال پیگیری ورفت وبرگشــت پرونده شکایت تعدادی از اعضا اتاق از هیات 
رییسه اتاق ایران در مورد تغییر غیر قانونی در آیین نامه عضویت اتاق وتاثیر این موضوع 
بر انتخابات شعبه ۱۶ دادگاه شهید بهشتی خاف را تایید نمود و رای به ابطال ایین نامه و 
ابطال کارتهای صادره بر مبنای آیین نامه هیات رییسه شد واین حکم از چند نظر بسبار 

اهمیت دارد:
الف: دادگستری با رای دیوان عالی کشور صاحیت رسیدگی به دعاوی در مورد تخلفات 

در اتاق را دارند.
ب: شورای عالی نظارت رسیدگی به شکایات انتخاباتی اتاقهای تهران، شیراز، اهواز و.... را 

منوط به رای قضایی دانسته بود والان وظیفه دارد که بررسی نماید.
ج: این رای راه را برای شکایت بر علیه هیات رییسه دوره قبلی اتاق هموار می نماید.

د: بالاخره حقانیت معترضین به انتخابات اتاق ثابت شدوانشــاالله دیگر شاهد تخلفات 
وسیع در انتخابات هیات نمایندگان اتاق نخواهیم بود.
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همزمان با پایان برداشت کشت دوم برنج 
و بارش هــای پائیزی ،پرورش گله ای اردک 
در شــالیزارهای مازندران بویژه در منطقه 
مرکزی آمــل ، بابل و قائمشــهر در حالی 
رونق گرفته اســت که دامپزشــکی نسبت 
خطر شیوع بیماری آنفلونزای حاد پرندگان 

هشدار داده است.
 به دلیل بارندگی های پس از برداشــت 
کشــت دوم برنج ، یعنی از اواخر مهره ماه 
با  رشد نسبی ساقه شالی و علف های هرز 
،شــرایط برای پرورش گله ای اردک نسبت 
به ســال های قبل فراهم تر شده است و با 
توجه به بالا بودن قیمت نهاده ها و از طرفی 
بازار مناســب قمیت اردک های آماده طبخ 
، شمار زیادی از کشاورزان بویژه جوانان به 
صورت ســرمایه گذاری مشــترک با خرید 
جوجــه اردک های صنعتی و نیمه صنعتی 
به پرورش گلــه ای از پنج هزار تا ۱۲ هزار 

قطعه ای اقدام کرده اند.
مازنــدران ۲۳۰ هــزار هکتــار اراضی 
شــالیزاری دارد که نیمی از این اراضی به 
دلیل غرقابی شدن در فصل پائیز و زمستان 
،شرایط مناسبی برای پرورش ماکیان محلی 
از جملــه اردک و غاز دارد. اگر چه ســنت 
پرورش اردک و دیگر ماکیان محلی در هر 
یک از خانه های روستایی مازندرانی وجود 
داشت ، اما از حدود یک دهه پیش پرورش 
اردک بــه صورت گله های ۱۰۰ قطعه آغاز 
شده بود و امروز به صورت مشارکتی سه تا 
چهار نفره از جوانان روســتائی به ۱۰ تا ۱۲ 

هزار قطعه نیز افزایش یافته است.
اســتقبال پــرورش گلــه ای اردک در 
شــالیزرارهای اســتان مازندران در حالی 
است که همواره موضوع خطر شیوع بیماری 
آنفلونزای حاد پرندگان از دغدغه های جدی 
صاحبان مرغداری ها و دامپزشــکی استان 
اســت ؛ دغدغه ای که اگر مورد بی توجهی 
قرار بگیرد ، بیــش از ۲ هزار و ۳۰۰ واحد 
مرغداری در اســتان را که ســالانه با تولید 
بیش از ۱۸۰ هزار تن گوشــت مرغ حدود 
۱۲ درصد گوشــت سفید کشــور را تامین 
می کنند، بشــدت مورد تهدید این بیماری 

قرار می دهد.
بر اساس قانون ، پرورش طیور بومی کمتر 
از۱۰۰ قطعه فقط در داخل بافت روســتا با 
رعایت ضوابط بهداشــتی مجاز اســت ولی 
پرورش گله ای خارج از بافت روستا، داخل 
زمین های شــالیزاری و اطراف واحدهای 
صنعتی جرم محسوب می شود قابل پیگیرد 

قانونی است.
طبق اعام رسمی دامپزشکی مازندران ، 
بر اساس ماده ۱۰ آئین نامه نظارتی بهداشتی 
این ســازمان هر گونه پرورش دام و طیور 
مســتلزم دریافت پروانه است و آنجایی که 
پرورش اردک به صورت گله ای تهدید جدی 
علیه بهداشت عمومی محسوب می شود، این 
فعالیت به لحاظ قانونی جرم تلقی می شود.

همســو با این رویکرد ، محیط زیســت 
مازندران نیز با همکاری دامپزشــکی گشت 
مشــترک و طــرح پایش و بررســی ۶۰۰ 
هــزار هکتار از تالاب، آبنــدان و آبگیرهای 
مازنــدران و تالاب میانکالــه برای مدیریت 
و مقابلــه با آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان از 
یک هفته پیش شــروع کرده و به مدت سه 

ماه ادامه دارد.
محیط زیســت مازندران در اطاعیه ای 
اعام کرد که بر اســاس تجربیات سال های 
گذشــته، احتمال شیوع بیماری آنفلوآنزای 
فــوق حاد پرنــدگان در تــالاب، آبندان و 
آبگیرهــای مازندران وجود خواهد داشــت 
و براین اســاس باهدف جلوگیری از شیوع 
این بیماری در بین انسان، امسال هیچگونه 
پروانه شکار به متقاضیان صادر نخواهد شد. 
در ایــن اطاعیه تاکید کرده اســت که 
بــا توجه به اینکه مبداء اصلی زیســتگاهی 
پرندگان مهاجر بــه تالاب های فریدونکنار، 
میانکاله و ســایر آب بنــدان های مازندران 

از کشور روســیه بوده و مشترک است، در 
صورت شــیوع آنفلوآنزا فوق حاد پرندگان، 
احتمــال آلودگــی و بیمــاری در تمامی 
پرنــدگان مهاجــر وجــود دارد و توصیه 
می شود دســتورالعمل بهداشتی در تمامی 
محیط های تالابی در برخــورد با پرندگان 

وحشی رعایت شود.
محیط زیســت مازندران ، از شهروندان 
خواسته است از هرگونه شکار و صید، خرید، 
فروش و مصرف گوشــت پرندگان وحشی، 
همچنین از فرستادن طیور بومی مانند غاز و 
اردک پرورشی به زیستگاه های تالابی به جد 
خودداری کنند و در صورت مشاهده هرگونه 
پرنده بیمار و لاشه تلف شده پرندگان، ضمن 
خودداری از دست زدن و لمس کرن لاشه، 
مراتب را در ســریع ترین زمــان ممکن، به 
ادارات محیط زیســت و دامپزشکی محل 

زندگی خود اطاع دهند.
یکی از روستائیان بخش لاله آباد بابل که 
در حال هدایــت و رها کردن جوجه اردک 
ها با سمت شالیزار مجاورت منزل مسکونی 
خــود بود بــه خبرنگار ایرنــا ، گفت:  من 
وهمسرم هر سال با خرید بیش از ۴۰۰ قطعه 
جوجــه اردک نیمه صنعتی به مدت حدود 

سه ماه مشغول پرورش اردک می شویم.
حلیمــه طوقانی با بیان این که امســال 
عاوه بر کاهش شیوع ویروس کرونا که سبب 
عاقه بیشــتر کشاورزان به پرورش گله ای 

اردک شده است ،زمین های شالیزاری نیز به 
لحاظ وجود نیم دانه های شالی ، چرای سبز 
و غرقابی بودن شــرایط را برای پرورش گله 
ای اردک مهیاتر کرده است، افزود: به همین 
دلیل تعداد اردک را از ۳۰۰ قطعه سال قبل 

امسال به حدود ۶۰۰ قطعه رساندم.
وی توضیح داد:اگرچه قیمت جوجه اردک 
امســال نسبت به ســال قبل حدود ۹ هزار 
تومان در هر قطعه بیشتر شد، اما با شرایط 
مناسب زمین های کشاورزی به لحاظ چرای 
پرنده و قیمت مناسب این نوع از ماکیان در 

بازار ، باید منتظر سود دهی خوبی باشیم.
این بانوی جوان روستایی قیمت هر قطعه 
جوجــه اردک حــدود ۲۰ روزه را ۱۷هزار 
تومان اعام کرد و توضیح داد: پارسال همین 
جوجه اردک هشت تا ۹هزار تومان بود که 
پس از پرورش ســه ماهه هر قطعه با وزن 
حدود ۲ کیلو گرم به صورت آماده طبخ ۵۰ 
هزار تومان در بازار به فروش می رفت ، اما 
امسال پیش بینی می شود با توجه به هزینه 
خریــد جوجه اردک ، نگهداری و پرورش و 
تلفات احتمالی ، فروش اردک آماده طبخ تا 
۱۱۰ هزار تومان برسد که این قیمت راضی 

کننده خواهد بود. 
طوقانی گفت : اگرچه جوجه های اردک 
باید به مدت ۲۰ روز در انبار کنار شالیزاری 
نگهداری و با  سبوس ، پیلت و ذرت تغذیه 
دستی شوند ، ولی امسال به توجه به شرایط 

مناسب شالیزارها  امسال آنها را زودتر رها 
کردیم که نتیجه آن کاهش خرید این نهاده 
ها بود و این امر سبب شد تا پرورش اردک 
گله ای برای بسیاری از جوانان روستایی به 
صرفه  و با استقبال بیشتری رو به رو شود.

وی افــزود : از آن جایی که قیمت مرغ ، 
ماهی و گوشت قرمز بسیار بالا رفته است ، 
اســتقبال خانواده های روستایی به پرورش 
ماکیــان محلی بویــژه اردک ، غاز و مرغ با 

هدف خود مصرفی هم بیشتر شده است.
یکی دیگــر از پرورش دهندگان گله ای 
اردک از بخش دشت سر آمل هم به خبرنگار 
ما گفت که پرورش اردک در شالیزارها شغل 
پردرآمدی در بازه زمانی ســه ماهه است و 
اگر گله ۹ هزار قطعه ای او امسال با مشکل 
بیماری مواجه نشود ، با کمترین هزینه می 

تواند به سود قابل توجهی برسد.
 مهرداد یوســفی با بیان این که نسبی 
شدن شرایط کرونایی و وجود آب و یا غرقابی 
بودن شالیزارهای همراه نیم دانه های موجود 
در زمین و چرای ســبز سبب شد تا تعداد 
خرید جوجه اردک نسبت به سال قبل سه 

هزار قطعه بیشتر شود.
وی گفت : وضعیت مناســب شالیزاری 
همان طــوری که بــرای پــرورش اردک 
مناســب اســت ، جذابیت بیشــتری هم 
برای پرنــدگان وحشــی دارد و به همین 
بیماری  احتمــال خطــر شــیوع  دلیــل 
 آنفلونزای پرندگان از دغدغه های صاحبان 
مرغــداری ها اســت و در نتیجه هشــدار 

دامپزشکی را در پی داشت.
او افزود : خوشــبختانه در چند ســال 
اخیر دامپزشکی همکاری خوبی با پرورش 
دهنــدگان گلــه ای اردک دارد ، چــرا که 
جوانان نیز نسبت به حساسیت این بیماری 
آگاه هســتند و در صورت مشاهده هرگونه 
عایم بیماری مشکوک با دامپزشکی ارتباط 

برقرار می کنند.
ایــن کشــاورز  جوان با ذکــر این نکته 
کــه پرورش گلــه ای اردک در زمین های 
شالیزاری برای تقویت خاک نیز مفید است، 
گفت: بــه همین دلیل صاحبان زمین های 
شالیزاری اصا با در اختیار قرار داد ن زمین 

برای رها کردن اردک مخالفت نمی کنند.
 اردک شــکم پر با دانه هــای انارترش 
مــزه ،یکــی از روش هــای پختــن ایــن 
 پرنــده نیمه وحشــی در مازندران اســت

 که در منوی برخی از رستوران های استان 
قرار دارد.

رونق پرورش گله ای اردک در مازندران

ــی در  ــع تبدیل ــرمایه گذاران صنای ــه س ــاورزی ب ــک کش  بان
ــد ــهیلات می ده ــل تس اردبی

 وزیر جهاد کشــاورزی گفت: بر اساس مصوبات هشتمین سفر هیات دولت 
به اســتان اردبیل ، بانک کشــاورزی آمادگی خود را برای پرداخت تسهیات به 
سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری در ایجاد صنایع تکمیلی و فرآوری محصولات 

کشاورزی در استان اردبیل بویژه منطقه مغان اعام می کند.
سیدجواد ســاداتی نژاد در جریان سفر به شهرستان مرزی پارس آباد مغان با 
اشــاره به ضعف دشت مغان و منطقه اردبیل در کمبود صنایع تبدیلی و فقدان 
حلقه زنجیره ارزش محصولات کشــاورزی در این منطقه اظهارکرد: این منطقه 
متاسفانه از نبود صنایع تبدیلی و غذایی در منطقه رنج می برد و تولید ثرورت و 

ارزش افزوده در این استان مقدور نیست.
وی افزود: از سرمایه گذاران دعوت می شود نسبت به سرمایه گذاری در صنایع 

تکمیلی و فرآوری محصولات کشاورزی در استان اردبیل اقدام کنند.
وی همچنین گفت: منطقه مغان با ظرفیت های بی بدیل و فوق العاده کشاورزی 
مستعد تولید بذر و نهال گواهی شده در تامین نیاز کشور و حتی حوزه صادرات 
اســت و با توجه به وضعیت و شــرایط جغرافیایی منطقه مغان و اردبیل تاکید 
رئیس جمهوری تاش وزارت جهاد کشــاورزی بر برنامه ریزی ویژه در این زمینه 

خواهد بود.
وی بیان کرد: تاکید رئیس جمهوری بر این اســت که کشــت و صنعت مغان 
باید به روزهای اوج و گذشته خود برگردد و وزارت جهاد کشاورزی تمام تاش 
خود را با برنامه ریزی دقیق برای رشد ، توسعه و ارتقای آن متمرکز خواهد کرد.

وی رفع ضعف های اعتباری پایاب سد خداآفرین به عنوان ظرفیت بسیار خوب 
در تولید محصولات کشــاورزی ، پیگیری و رفع سریع مشکات زیرساخت گاز 
و برق مجتمع گلخانه ای مغان در ســطح هزار و ۶۰۰ هکتار به عنوان بزرگترین 
مجتمع گلخانه ای کشور و نیز توجه به مشکات و مطالبات عشایر و مردم منطقه 
مغان در حوزه مالکیت اراضی از طریق تشکیل کارگروه ویژه را از جمله مصوبات 

سفر امروز به استان اردبیل ذکر کرد.

  چهار طرح گلخانه ای در پارس آباد مغان به بهره برداری رسید
چهار طرح احداث مجتمع گلخانه ای روز جمعه با حضور سیدجواد ساداتی نژاد 

وزیر جهاد کشاورزی در شهرستان پارس آباد مغان به بهره برداری رسید.
 این طرح ها در شهرک گلخانه ای یک هزار و ۶۰۰ هکتاری مغان توسط بخش 

خصوصی احداث شده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل در آئین افتتاح این طرح ها گفت: 
این چهار طرح در مجموع به مساحت ۱۹.۷ هکتار با صرف یک هزار و ۳۴۱ میلیارد 

ریال سرمایه گذاری توسط بخش خصوصی احداث شده است.
خلیل نیکشاد ، مجموع اشتغال ایجاد شده در این طرح ها را ۹۶ نفر اعام کرد.

چهار طرح گلخانه ای در پارس آباد مغان به بهره برداری رسید
در جریان ســفر امروز وزیر جهاد کشاورزی به منطقه مغان چهار طرح دیگر 
گلخانه ای نیز در شهرک گلخانه ای مغان به مساحت ۱۶.۳ هکتار با سرمایه گذاری 

یک هزار و ۲۴۰ میلیارد ریال و اشتغال ۸۱ نفر کلنگ زنی و آغاز شد.
وزیر جهاد کشاورزی همچنین امروز پروژه تکمیل سیستم آبیاری کاسیک 

بخش ۶ و ۷ مجتمع کشت صنعت و دامپروری مغان را کلنگ زنی کرد.
این طرح بمنظور آبیاری ۶۵۰ هکتار از اراضی کشت و صنعت مغان در مدت 

یک سال و با سرمایه گذاری دولت اجرا می شود.
همچنین با حضور ســیدجواد ســاداتی نژاد عملیات اجرایی چهار طرح دیگر 
بخش کشاورزی که توسط سرمایه گذار بخش خصوصی اجرا می شود ، آغاز شد.

رئیس جمهوری روز جمعه در هشتمین سفر استانی خود وارد فرودگاه پارس آباد 
مغان در استان اردبیل شده و مورد استقبال آیت الله عاملی نماینده ولی فقیه در 

استان و سیدحامد عاملی استاندار اردبیل قرار گرفت.
آیت الله رئیســی در این ســفر از برخی پروژه هــا و توانمندی های اقتصادی 
شهرســتان پارس آباد مغان و اردبیل بازدید کرده و دیداری با نمایندگان اقشار 

مختلف مردم خواهد داشت.
همچنین جلسه شورای اداری استان اردبیل با حضور رئیس جمهوری برگزار 
می شود و وزرای اعزامی به شهرستان های مختلف استان گزارش خود را از مسائل 

و مشکات مناطق مورد بازدید خود ارائه خواهند کرد.
رئیس جمهوری را در این ســفر معاونان و تعــدادی از وزرای دولت همراهی 

می کنند.
وزیر میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری،  وزیر راه و شهرسازی، 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسامی، وزیر جهاد کشــاورزی، وزیر نیرو، وزیر تعاون و 
رفاه اجتماعی، وزیر اقتصاد، معاون توسعه روستایی و مناطق محروم معاون اول 
رئیس جمهوری ، رئیس ســازمان برنامه و بودجه  در این ســفر به نمایندگی از 
دولت با مردم شهرستان های مختلف استان دیدار و در جریان مسائل و مشکات 

آنها قرار خواهند گرفت. 

 رئیس جمهوری از عملیات پایاب سد خداآفرین بازدید کرد
 رئیس جمهوری روز جمعه در جریان هشــتمین سفر استانی خود به استان 

اردبیل از پروژه بزرگ پایاب سد خداآفرین در منطقه مغان بازدید کرد.
 آیت الله ســیدابراهیم رئیســی در جریان این بازدید پس از استماع گزارش 

وضعیت این پروژه بر تسریع کار و رفع مشکات آن تاکید کرد.
پروژه شــبکه آبیاری و زهکشی ســد خداآفرین با وسعت ۴۳ هزار هکتار در 
محدوده استان های آذربایجان شرقی و اردبیل اجرا می گردد که اغلب اراضی آن 
در حدود ۳۷ هزار هکتار در محدوده استان اردبیل در قالب چهار ناحیه عمرانی 

مختلف قرار دارد.
شبکه آبیاری و زهکشی خداآفرین بزرگترین و مدرن ترین شبکه شمال غرب 
کشور است که آب مورد نیاز آن از طریق سد مخزنی خداآفرین و سد تنظیمی-

انحرافی قیزقلعه تامین می شود.
شبکه خداآفرین در محدوده شهرستان های اصاندوز ، پارس آباد و بیله سوار 
در قالب چهار واحد عمرانی اجر می شــود و این پروژه دارای ۴۳ ایستگاه پمپاژ 
، پنج پســت برق، ۷۰خط ۱۳۲کیلوولت و ۲۶۶خط ۲۰کیلوولت است که طول 
کانال اصلی از ســد قیزقلعه تا انتهای پروژه خداآفرین ۱۴۴ کیلومتر است و ۹۲ 

کیلومتر آن در استان اردبیل قرار گرفته است.
پایاب خداآفرین حدود ۳۷ هزار و ۷۰۰ هکتار از اراضی دیم دشــت مغان را 
در اســتان اردبیل آبی خواهد کرد ، طرح شــبکه های فرعی و آبیاری و زهکشی 
غرب و شــمال غرب )پایاب خداآفرین( در چهار ناحیه عمرانی یک ، ۲ ، ســه و 

چهار عملیاتی شده است.
در ناحیه عمرانی یک در دشــت فتحعلی مساحت دارای تخصیص به هکتار 
هزار و ۱۰۰ هکتار می باشد که تمامی این سطح توسط دستگاه های سنترپیوت 
به ســامانه های نوین آبیاری تحت فشــار مجهز می شود،  ناحیه عمرانی یک در 
شرق دره رود نیز سه هزار و ۹۰۱ هکتار را شامل می شود که ۲۱۸ هکتار توسط 
کاسیک ثابت ، ۲ هزار و ۶۵۰ هکتار توسط سنترپیوت ، ۷۵ هکتارتوسط سیستم 

آبیاری کم فشار و ۹۵۸ هکتار به صورت قطره ای آبیاری خواهد شد.
ناحیه عمرانی ۲ و بخشی از خلیل لو نیز در سطح هزار و ۲۷ هکتار عملیاتی 
شــده که ســه هزار و ۳۴۹ هکتار به صورت کاسیک ثابت ، ۶ و ۱۰۷ هکتار به 

صورت سنترپیوت و ۸۱۴ هکتار به صورت قطره ای آبیاری خواهد شد.
 ناحیه عمرانی سه و چهار نیز ۱۰ هزار و ۴۲۹ هکتار را شامل می شود که ۹ 
هزار و ۲۲۴ هکتار به صورت کاسیک ثابت و ۹۰۷ هکتار آن به صورت سنترپیوت 

و ۲۹۸ هکتار آن به صورت اسپری بوم خواهدبود.

زنگ خطر زمین برای کرمانشاه
 پدیده »فرو نشســت زمین« به عنوان یکی از تبعات 
اصلی خشکسالی که زیرپای بسیاری از استان های کشور را 
خالی کرده این روزها در بخش هایی از استان کرمانشاه نیز 
مشاهده می شود و زنگ خطر این پدیده را در این استان نیز 
به صدا در آورده است. بر اساس اعام سازمان زمین شناسی 
و اکتشافات  معدنی به غیر از گیان، تمام استان های کشور 
یا با پدیده فرو نشست زمین روبه رو شده اند و یا در آستانه 
آن قرار دارند.تاکنون بسیاری از استان های کشور همچون 
اصفهان، همدان، یزد، بوشــهر، هرمزگان، تهران، مرکزی، 
خراسان های شمالی، رضوی و جنوبی و گلستان با پایین 
رفتن ســطح وسیعی از زمین یا همان فرو نشست روبه رو 
شده اند و یا حتی شاهد ایجاد حفره های بزرگی در دل زمین 
تحت عنوان »فرو چاله« بودند.زمین شناسان برداشت های 
بی رویه از منابع آبی و خشکسالی های پیاپی را دلیل اصلی 
بروز این پدیده عنوان می کنند؛ موضوعی که در سال های 
اخیر کارشناسان نسبت به بروز آن در کرمانشاه نیز هشدار 

داده اند.
بر اساس آمار های اعام شــده ۵۰۰ دشت دارای آب 
شیرین کشور از نظر فرو نشست زمین به وضعیت بحرانی 
رسیده اند که از این آمار  ۱۸ دشت در استان کرمانشاه قرار 
دارد.سالانه یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون متر مکعب آب وارد 
منابع زیرزمینی کرمانشاه و در مقابل یک میلیارد و ۴۰۰ 
میلیون متر مکعب از این منابع برداشــت می شود؛ یعنی 

سالانه ۱۰۰ میلیون مترمکعب اضافه برداشت است.
 آخرین برآوردهای صورت گرفته توســط شرکت آب 
منطقه ای نشــان می دهد که  سالانه یک میلیارد و ۳۰۰ 
میلیون متر مکعب آب وارد منابع زیرزمینی کرمانشاه و در 
مقابل یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون متر مکعب از این منابع 
برداشت می شــود؛ یعنی سالانه ۱۰۰ میلیون مترمکعب 

اضافه برداشت است.

 2 دشت با شرایط فوق بحرانی
به گفته مدیر عامل شرکت آب منطقه ای کرمانشاه، نه 

تنها تمام دشت های این استان از نظر برداشت آب های زیر 
زمینی بحرانی هستند بلکه ۲ دشت »روانسر، سنجابی« و 
»شیان و حســن آباد« وضعیتی فراتر از بحرانی را تجربه 

می کنند.
»علیرضا شهایی« در گفت و گو با خبرنگار ایرنا هشدار 
داد که پایین رفتن سطح آب های زیر زمینی در کرمانشاه 
به حدی بحرانی شده که احتمال بروز پدیده فرونشست در 

این استان جدی است.
سال آبی گذشته در مجموع ۲۹۷ میلیمتر باران در سطح 
این استان بارید که نسبت به سال قبل ۳۴ درصد کاهش 
داشت و در نهایت منجر به کاهش ۶۰ درصدی روان آب ها 

و کاهش ۷۰ درصدی آب چشمه ها در کرمانشاه شد.
به گفته شهایی هر چند فعا از نظر تامین آب شرب 
مشــکلی وجود ندارد اما وضعیت منابع آبی استان بحرانی 
اســت.وی در این رابطه گفت: در استان کرمانشاه ۱۲ سد 
مخزنی با ظرفیت یک میلیارد و ۳۵۰ میلیون متر مکعب 
وجود دارد که ذخیره آنها اکنون به ۷۲۷ میلیون متر مکعب 

یعنی ۵۴ درصد رسیده است.بسیاری از دریاچه های و تالاب 
های اســتان همچون دریاچه های »یاوری«، »روانســر«، 
»نژیوران« و »میله ســر« و بخش هایــی از رودخانه های 
مهم همچون »گاماسیاب«، »مرگ«، »قره سو«، »رازآور« 
و »راوند« خشک شدند.مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
کرمانشاه افزود: همچنین بسیاری از دریاچه ها و تالاب های 
استان همچون »یاوری«، »روانسر«، »نژیوران« و »میله سر« 
و بخش هایی از رودخانه های مهم همچون »گاماسیاب«، 

»مرگ«، »قره سو«، »رازآور« و »راوند« خشک شدند.

 برداشت بی روبه از آب های زیر زمینی
شهایی به برداشت های بی روبه از منابع آب زیر زمینی 
به عنوان دیگر عوامل بحرانی شــدن دشت ها اشاره کرد و 
گفت: متاسفانه برخی از کشاورزان بر خاف قانون اقدام به 
کشت محصولات پر آب بر همچون برنج می کنند که منجر 

به تخلیه آب های زیر زمینی می شود.
براساس برآوردهای شــرکت آب منطقه ای در استان 

کرمانشــاه حدود ۱۷ هزار حلقه چــاه وجود دارد که پنج 
هزار حلقه آن غیرمجاز است؛ نه تنها هیچ محاسبه دقیقی 
از برداشت آب از چاه های غیرمجاز وجود ندارد بلکه هنوز 
هم کنتور هوشمند بر روی بسیاری از چاه های مجاز نصب 
نشــده که همین موضوع امکان تخلف و اضافه برداشت را 

برای کشاورزان متخلف آسان می کند.
مدیرعامل این شرکت توضیح داد: در راستای مقابله با 
اضافه برداشت از منابع آب زیر زمینی برخورد جدی با چاه 
های غیر مجاز و نصب کنتورهای هوشمند را به صورت ویژه 
در دستور کار قرار داده و تاکنون بسیاری از چاه های غیر 
قانونی را تخریب کرده ایم.عاوه بر آب منطقه سازمان جهاد 
کشاورزی نیز موظف شده است که در راستای مدیریت منابع 
آب و مقابله با اضافه برداشت از منابع آب زیر زمینی دست 
به اقدام بزند؛ به نحوی که ســازمان جهاد کشاورزی اعام 
کرده اســت که کشت محصولات پرآب بر از جمله برنج در 
استان ممنوع است و در صورت مشاهده با همکاری دستگاه 

قضایی برخورد خواهد شد.

 آثار فرونشست
هر چند برنامه های ضربتی بــرای جلوگیری از اضافه 
برداشت از منابع زیرزمینی مفید خواهد بود اما آنطور که 
از شــواهد پیداست پدیده فرو نشست زمین از تصمیمات 
مدیران در کرمانشاه جلوتر ایستاده و آثار خود را در دشت 

های این استان نمایان کرده است.
چندی پیش »سیدمهران وحدتی« مدیر مطالعات پایه 
منابع آب شــرکت آب منطقه ای استان کرمانشاه در گفت 
و گویی اعام کرد که شواهد فرونشست زمین در چاه های 
محدوده آبخوان های دشــت مطالعاتی روانســر سنجابی 
مشاهده شده که در صورت تدام می تواند این محدوده را با 
مشکاتی مواجه کند.آب های زیر زمینی در برخی از نقاط 
دشت کرمانشاه از جمله محدوده شرق این شهر با افت ۳۷ 
متری روبه رو است که این موضوع احتمال بروز پدیده فرو 

نشست در این منطقه را تشدید می کند.

 کودهای اوره، پتاسه و فسفاته همزمان بین کشاورزان کرمانشاه توزیع می شود
 مدیران شــرکت خدمات حمایتی کشاورزی و تعاون روستایی کرمانشاه 
توافق کردند که کودهای اوره، فســفاته و پتاسه را به صورت همزمان تحویل 
کارگزاری های توزیع وابسته به شبکه تعاون روستایی استان برای توزیع بین 

کشاورزان قرار دهند.
 مدیر تعاون روستایی استان کرمانشاه روز سه شنبه در این باره گفت: توزیع 
همزمان کودهای شیمیایی سبب می شود کشاورزان فقط یکبار برای تهیه انواع 
کود به کارگزاری های توزیع مراجعه کنند و همچنین از توزیع کُند کود اوره 
جلوگیری می شود.»ایرج صفایی« افزود: ۸۶ کارگزاری شهرستانی توزیع کود 
شیمیایی وابسته به شبکه تعاون روستایی در استان در حال فعالیت است که سه 
کارگزاری استانی شامل اتحادیه تعاونی های روستایی و تولید استان و همچنین 
اتحادیه شرکت های تعاونی روستایی شهرستان کنگاور نسبت به تامین و توزیع 

انواع کودهای شیمیایی میان کارگزاران شهرستانی اقدام می کنند. 
وی اظهار داشــت: از ابتدای ســال جاری تا پایان مهرماه بیش از ۹ هزار و 
۵۰۰ تن انواع کودهای شیمیایی میان کارگزاری های وابسته به شبکه تعاون 
های روســتایی استان توزیع شده است. »ســهراب مصطفی« مدیر شرکت 
خدمات حمایتی کشاورزی استان کرمانشاه هم گفت: با اخذ تضامین لازم از 

همه کارگزاری های اســتان به منظور حسن انجام کار، کودهای اوره، پتاسه 
و فسفاته به صورت همزمان میان کارگزاری ها توزیع خواهد شد تا در اسرع 

وقت در دسترس کشاورزان استان قرار گیرد.
کشاورزی محور توسعه پایدار کرمانشاه و یکی از بخش های مهم این استان 
مرزی و چهارفصل است که عاوه بر تامین نیازهای غذایی داخل استان، بخش 

زیادی از نیازهای کشور را نیز تامین و تضمین می کند.

کرمانشاه استانی پهناور در غرب ایران با ۲۵ هزار کیلومتر مربع مساحت، 
یکی از استان های مهم از حیث کشاورزی و منابع طبیعی محسوب می شود به 
طوریکه ۷۰ درصد مساحت استان را عرصه های منابع طبیعی با بیش از ۵۲۷ 
هزار هکتار جنگل و یک میلیون و ۱۹۲ هزار هکتار مرتع تشکیل داده است.

همچنین بیش از ۹۵۰ هزار هکتار زمین کشاورزی در استان کرمانشاه وجود 
دارد که ســالانه چهار میلیون و ۵۷۵ هزار و ۸۱۴ تن انواع محصولات زراعی، 
باغی، دامی و شــیات و آبزیان در استان تولید می شود.داشتن ۱۱ اقلیم آب 
و هوایی، بارش های ۲ برابری نسبت به میانگین کشوری، چهار فصل بودن و 
تولید بیش از ۹۸ درصد محصولات زراعی و باغی در استان از جمله ظرفیت ها و 
پتانسیل های بخش کشاورزی استان کرمانشاه است که از این ظرفیت برای رفع 
بیکاری و ایجاد اشتغال، افزایش درآمد کشاورزان و رونق اقتصادی استان استفاده 
کرد.از مجموع جمعیت استان حدود ۱۲۵ هزار بهره بردار در بخش کشاورزی 
مشغول به فعالیت هستند.استان کرمانشاه ۲ میلیون نفر جمعیت ساکن در 
۱۴ شهرستان، ۳۱ بخش، ۳۲ شهر، ۸۶ دهستان و ۲ هزار و ۵۹۵ آبادی دارد 
و ۲.۴ درصد جمعیت کشور در این استان سکونت می کنند که از این تعداد 

۷۵ درصد در نقاط شهری و ۲۵ درصد در نقاط روستایی زندگی می کنند.
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مدیرعامل شــرکت مدیریت شبکه برق 
ایران، تداوم روند سوخت رسانی به نیروگاه ها 
و مصرف بهینه برق و گاز را مهم ترین شرط 

تامین برق پایدار در زمستان دانست.
به گزارش از پایگاه اطاع رســانی وزارت 
نیرو، مصطفی رجبی مشهدی افزود: امسال 
با تاش های وزارتخانه های نفت و نیرو قبل 
از شروع فصل سرما، تدابیر بسیار خوبی برای 
تامین سوخت کافی نیروگاه ها اندیشیده شده 
اســت تا نگرانی ناشی از این موضوع کاهش 
یابد و روند سوخت رسانی مطلوب به نیروگاه ها 
بــرای تامین انرژی برق پایدار در زمســتان 

امسال به بهترین شکل ممکن انجام شود.
وی ادامه داد: در حال حاضر میزان ذخایر 
نفت گاز و نفت کوره نیروگاه ها نسبت به سال 
گذشته از شــرایط بهتری برخوردار است و 
تداوم این روند می تواند نقش موثری در تامین 

انرژی مورد نیاز بخش برق کشور ایفا کند.
مدیرعامل شــرکت مدیریت شبکه برق 
ایــران گفت: وجه تمایز تامیــن برق پایدار 
در دوره سرد امسال ، دو عامل اساسی است 
که در مقایسه با سال گذشته تغییرات قابل 
ماحظه ای خواهند داشت. مصرف انرژی در 
هفت ماه گذشته امسال نسبت به دوره مشابه 
در سال قبل، بیش از ۱۰ درصد افزایش داشته 
اســت، به عبارت دیگر به همین میزان باید 
سوخت بیشتری به نیروگاه ها تزریق شود. این 
در حالی است که میزان رشد مصرف انرژی 
برق در مدت مشابه سال گذشته حدود ۵.۴ 
درصد بوده که نشــان دهنده رشد حدود دو 

برابری تقاضای برق در سال کنونی است.
ســخنگوی صنعت برق در تشریح دلایل 
افزایش مصرف امســال افزود: از دلایل مهم 
افزایش مصرف در امســال می توان به رشد 
مصرف صنایع بزرگ و سایر مشاغل و حرفه ها 
بعد از تعطیات دوره کرونا و همچنین پدیده 

شوم استخراج غیرمجاز رمزارزها اشاره کرد. 
اما عامل دوم که متاثر از تغییر اقلیم و ادامه 
خشکسالی در کشور است که لازم است میزان 
انرژی دریافت شده از نیروگاه های برقآبی در 
چند ماه پیش رو به ۵۰ درصد کمتر از سال 
گذشته برسند که این موضوع خود نیازمند 
این اســت که روزانه گاز یا ســوخت معادل 
بیشتری برای مصرف بخش نیروگاهی کشور 
تامین شــود. از سوی دیگر با توجه به اینکه 
هر ساله میزان تقاضای گاز کشور افزایش پیدا 
می کند  باید به این موضوع و مصرف بهینه گاز 
در بخش خانگی و تجاری توجه ویژه ای کرد.

مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران 
در خصوص نوع سوخت مورد نیاز نیروگاه ها 
ادامــه داد: در حال حاضر بیش از ۹۳ درصد 

از برق نیروگاه های کشور توسط نیروگاه های 
حرارتی تامین می شود. در دوره سرد سال با 
توجــه به کاهش حدود ۴۰ درصدی مصرف 
برق نســبت به تابســتان، ظرفیت کافی در 

نیروگاه های کشور وجود دارد.
وی ادامه داد: به عبارت دیگر نیروگاه های 
موجود کشور در صورت تامین سوخت، توان 
پاسخگویی تقاضای مشــترکان را خواهند 
داشــت، اما محدودیت اصلــی در این دوره، 
تامین ســوخت گاز نیروگاه ها بــا توجه به 
افزایش مصرف گاز در سایر بخش هاست. به 
منظور راحتی و کارآیی بیشتر، در اولویت اول، 
سوخت گاز، سوخت اصلی مورد استفاده در 

نیروگاه های حرارتی است.
رجبی مشهدی افزود: در صورت تامین این 

سوخت، نیروگاه ها می توانند تولید لازم برای 
تامین مصرف برق کشور را داشته باشند و در 
صورتی که محدودیتی در تامین گاز نیروگاه ها 
اعمال شــود به ناچار باید از سوخت دوم یا 

پشتیبان استفاده کرد.
مدیرعامل شــرکت مدیریت شبکه برق 
ایران خاطرنشــان کرد: ســوخت پشتیبان 
نیروگاه ها سوخت مایع است که البته سهم 
سوخت نفت و گاز بیشتر از سوخت نفت کوره 
است. برای تامین سوخت مایع نیروگاه  ها لازم 
است سوخت مایع از پالایشگاه ها از طریق لوله 
یا نفتکش ها انتقال یابد که فرآیندی زمانبر 
است، بنابراین باید در دوره ۱۰۰ روزه سرما 
روند سوخت رسانی مناسب باشد تا مشکلی در 
تامین برق ایجاد نشود. به رغم آن قبل از فصل 

سرما مخازن نیروگاه ها باید تکمیل باشند که 
روند کنونی ســوخت رسانی مناسب است و 
امید می رود تا پایان آبان این مهم محقق شود.

وی ادامــه داد: البتــه نبایــد از نظر دور 
داشت که تامین گاز بیشتر نیروگاه ها در گرو 
مصرف گاز در بخش خانگی، تجاری و صنایع 
کوچک است و چنانچه میزان مصرف گاز در 
این بخش ها افزایش قابل ماحظه ای نداشته 
باشد، روند کنونی سوخت رسانی به نیروگاه ها 
می تواند بــا اولویت گاز صورت گیرد در غیر 
این صورت باید از سوخت مایع استفاده کرد 
که خود نیازمند استمرار روند سوخت رسانی 

در دوره ۱۰۰ روزه سرماست.
رجبی مشــهدی اطاع رسانی و آموزش 
مشــترکان در بخش های مختلف را یکی از 
اقدام های مهم در کاهش مصرف برق و گاز 
و جلوگیری از مصرف بی رویه و خارج از الگو 
دانســت و گفت: در هر حال تداوم سوخت 
رســانی و مدیریت مصرف برق و گاز توسط 
مشترکان، دو شرط اصلی تامین برق پایدار در 
۱۰۰ روزه سرماست که امیدواریم با همکاری 
خوب همه بخش ها و مشترکان محقق شود.

 چندی پیش رییس جمهوری در جلسه 
ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت بر ضرورت 
تاش برای تامین سوخت نیروگاه ها تاکید 

کرد.
آمارها نشــان می دهد در زمستان سال 
گذشــته در برخی روزهــا، گاز تحویلی به 
نیروگاه ها به زیر ۷۰ میلیون مترمکعب در روز 
رسید. این در حالی است که اگر نیروگاه های 
کشور بخواهند با همه ظرفیت خود کار کنند 
سوختی معادل ۱۹۰ میلیون متر مکعب گاز 

در روز نیاز دارند.
بنابراین بقیه سوخت مورد نیاز نیروگاه ها 
در زمستان به وسیله ســوخت مایع تامین 

شده است.

از مهار حمله سایبری تا بازگشت جایگاه های سوخت به مدار
 بعد از حمله سایبری پیش از ظهر روز گذشته به سامانه 
هوشــمند سوخت، به تدریج شرایط عادی شده و عرضه 
بنزین در جایگاه هایی که از مدار خارج شــده بود، با نرخ 
آزاد در جریان است؛ همچنین در برخی جایگاه ها امکان 

عرضه بنزین یارانه ای نیز فراهم شده است.
 پیش از ظهر امروز اختال در سامانه هوشمند سوخت 

باعث شد تا عرضه بنزین در کل کشور متوقف شود.
اختال در این سامانه که اغلب افراد انتظار داشتند ظرف 
چند دقیقه مرتفع شود اما ادامه دار شد و مردمی که با باک 
خالی به جایگاه های سوخت مراجعه کرده بودند فهمیدند 

که حداقل برای چند ساعت خبری از بنزین نیست.

 آغاز ماجرا در ساعت ۱۱ صبح
اختال در سامانه هوشمند سوخت که تقریبا از ساعت 
۱۱ صبح در تهران آغاز شــد به تدریج به سایر استان ها 
سرایت کرد. البته در ساعت اول، تقریبا واکنشی به دنبال 
نداشت و تنها در فضای مجازی چند نفر به آن اشاره کردند.

اما با طولانی شــدن این اختال کم کم واکنش های 
رســمی آغاز شد. اولین واکنش را سخنگوی وزارت نفت 
داشت.ســخنگوی وزارت نفت با اشاره به اختال رخ داده 
برای دریافت بنزین از طریق کارت هوشمند سوخت، گفت 
که سامانه هوشمند کارت سوخت از مدار خارج شده است 

و دلیل این اختال را مشکل فنی اعام کرد.
البتــه وی تاکید کرد که علت بروز این مشــکل فنی 
هنوز مشخص نیست.با اولین واکنش رسمی، موج خبرها 

و شایعه ها در این مورد آغاز شد.

 شایعه گرانی بنزین و تکذیب وزیر کشور
اولین شایعه ای که با عدم عرضه نفت در جایگاه های 
سوخت دهان به دهان چرخید و حتی به فضای مجازی 

نیز رسید، بحث گرانی بنزین بود.
گرانی بنزین البته در چند روز گذشته نیز خبرساز شده 
بود و برخی کانال ها در فضای مجازی از تک نرخی شدن 
بنزین و رسیدن قیمت تا ۱۴ هزار تومان خبر داده بودند. 

موضوعی که البته بارها تکذیب شد.
در ایــن مورد نیز وزیر کشــور اختــال در برخی از 
پمپ های بنزین را ناشی از اشکال فنی و سامانه ای عنوان 

کرد و گفت که این مشکل به زودی رفع می شود.
احمــد وحیدی درباره اختال پیش آمده برای برخی 
پمپ های بنزین، گفت: اختال در ارائه خدمات در برخی 
از پمپ های بنزین ناشی از یک اشکال فنی و سامانه ای 

است که  به زودی رفع می شود.
وزیر کشور با تأکید بر اینکه هیچ برنامه ای برای گرانی 
بنزین وجود ندارد، گفت: مردم هیچ نگرانی نداشته باشند.

ماجرای بنزین؛از حمله سایبری تا بازگشت جایگاه های 
سوخت به مدار

 تعطیلی سراسری پمپ بنزین ها
اگرچه در همان ساعات اولیه اعام شده بود که عرضه 
بنزین تنها با کارت سوخت مشکل دارد و مردم می توانند 
بنزیــن را به نرخ آزاد بدون محدودیت دریافت کنند، اما 
مشاهدات میدانی ایرنا حکایت از تعطیلی کامل پمپ های 
بنزین داشت.بعد از آن بود که اعام شد برای دریافت بنزین 
حتی به نرخ آزاد باید ســامانه هوشمند سوخت در پمپ  
بنزین ها به صورت دستی از مدار خارج شود و برای انکار 
کارشناسان شرکت ملی پخش فرآورده  های نفتی ایران 
اعزام شــده اند. با این حال برای چند ساعت، هیچ بنزین 
در کشور عرضه نشد و تنها مبادله بنزین بین ماشین هایی 
بود که گاه هر لیتر بنزین را تا ۵ هزار تومان می فروختند.

 کمبود سوخت نداریم
افزایش تعداد جایگاه های سوخت که به مدار بازگشتند 
باعث شد تا شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی لیستی 
از این جایگاه ها را منتشر کند تا افرادی که نیاز فوری به 
بنزین دارند، با مراجعه به آنها، سوخت مورد نیاز خود را 

دریافت کنند.
آنگونه شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران 
اعام کرده، در حال حاضر )ساعت ۱۸:۳۰ روز سه شنبه( 
۷۰ جایگاه ثابت و تعداد ۳۳ خودروی P۲ )سوخترسانی 

سیار( در سطح شهر تهران فعال است.
معاون وزیر نفت نیز تاکید کرد: با اقدامات انجام شده 
تا چند ساعت دیگر مشکل عرضه سوخت در جایگاه ها 

حل و فصل خواهد شد.
جلیل سالاری بیان داشت: از نظر جابه جایی و انتقال 
سوخت هیچ مشکلی وجود ندارد و فقط اکنون ارتباط موقتا 
به صورت دستی خواهد بود و بر این اساس نیاز به کارت 

سوخت و ارتباط با سیستم سامانه نخواهد بود.
معــاون وزیر نفت همچنین خاطرنشــان کرد: ذخایر 
سوخت کشور به اندازه کافی است و در برخی مواقع حتی 

زمینه صادرات سوخت نیز مهیا است.

 عرضه سی.ان.جی بدون توقف
در حالی که عرضه بنزین به طور کامل متوقف شــده 
بود اما از آنجا که جایگاه های ســی.ان.جی به ســامانه 
هوشمند متصل نیستند، اختالی در عرضه این سوخت 
به وجود نیامد.یک کارشــناس حوزه سی.ان.جی با بیان 
اینکه جایگاه های سی ان جی به سامانه هوشمند متصل 
نیستند، گفت: مشکلی در تحویل سوخت در جایگاه های 
ســی ان جی وجود ندارد.محســن جوهری ، با اشاره به 
اختال ایجاد شده در تحویل بنزین ادامه داد: اختال در 
سامانه هوشمند ایجاد شده است.جوهری افزود: به دلیل 
اینکه سی ان جی به سامانه هوشمند متصل نیست مشکلی 

در تحویل سوخت وجود ندارد.

 حمله سایبری تایید شد
اگرچه در ســاعات ابتدایی اعام شــده بود که حمله 
سایبری در کار نیست اما به مرور این احتمال قوت گرفت.

مرکز ملی فضای مجازی با انتشــار اطاعیه ای ضمن 
تایید حمله سایبری به سامانه هوشمند سوخت کشور، 
از بازگشــت سوخت رســانی به حالت عادی تا ساعاتی 
دیگر خبر داد.مرکز ملی فضای مجازی با تایید این خبر، 
در خصوص حمله ســایبری به سامانه هوشمند سوخت 

اطاعیه ای صادر کرد. 
در این اطاعیه آمده اســت: به اطاع هم وطنان می 
رساند، ساعت ۱۱ صبح روز سه شنبه چهارم آبان ماه ۱۴۰۰ 
مرکز »افتا« گزارشی درخصوص حمله سایبری به سامانه 
هوشمند سوخت کشور اعام کرده و به تبع آن جایگاه ها 

در ارایه خدمات سوخت رسانی از مدار خارج شدند.
در ادامه نیز گفته است: در همین راستا، دستگاه های 
ذیربط در حال رفع مشکل ایجاد شده هستند و تا ساعاتی 
دیگر خدمات سوخت رســانی به حالت عادی برخواهد 
گشت.بعد از توقف عرضه سوخت در جایگاه های کشور بعد 
از حمله سایبری صبح امروز، اکنون تعدادی از جایگاه های 
سوخت فعالیت خود را به صورت آفاین و عرضه بنزین به 
نــرخ آزاد آغاز کرده اند. فاطمه کاهی در باره این موضوع 

با تاکید بر اینکه در اکثر مناطق کشور، عرضه بنزین در 
جایگاه های سوخت آغاز شده، گفت: به طور مثال در تهران 

اکنون ۵۲ جایگاه فعال هستند. 
در همین رابطه، شرکت پخش فرآورده های نفتی ایران، 
لیست جایگاه های فعال  در سراسر کشور را منتشر کرده 
که در حال به روز رسانی است و از اینجا می توان به آن 

دسترسی داشت. 

 عرضه تدریجی بنزین با بازگشت جایگاه ها
اعــزام کارشناســان موفقیت آمیز بــود و به تدریج 
جایگاه های ســوخت وارد مدار عرضه شدند و بنزین را با 
نرخ دوم به فروش رساندند.مدیر سامانه هوشمند سوخت 
با اشاره به رفع مشکات سوخت گیری در پمپ بنزین ها، 
گفت: تا چند ساعت آینده بیش از ۷۰ درصد از جایگاه هایی 
که امکان عرضه سوخت دارند، راه اندازی و فعال خواهند 

شد.
مســعود رضایی با اشاره به مشــکات پیش آمده در 
جایگاه های پمپ بنزین، افزود: در این زمینه راهکار موازی 
داریم، برخی از جایــگاه ها به ترتیب به صورت خارج از 
سامانه و خارج از سهمیه بندی در حال راه اندازی هستند تا 
بتوان سوخت رسانی با قیمت آزاد و به نرخ سه هزار تومان 
انجام شود، همچنین  بعد از رفع مشکل، دوباره سهمیه 
بندی فعال خواهد شــد.به گفته مدیر سامانه هوشمند 
سوخت، به تدریج کارشناسان به سطح جایگاه مراجعه می 
کنند و مشکل را برطرف خواهند کرد.وی افزود: از مردم 
تقاضا داریم تا اگر جایگاهی بسته است و امکان سوخت 
رسانی نیســت تجمع نکنند و به دیگر جایگاه ها که راه 

اندازی شده اند، مراجعه شود.

 سامانه هوشمند سوخت احیا شد
با اقدامات انجام شده، اگرچه برخی از توقف چند روزه 
سامانه هوشمند سوخت تا رفع مشکل خبر می داند اما 
حدود ساعت ۲۱، سخنگوی وزارت نفت از اتصال آزمایشی 
چند جایگاه سوخت به سامانه هوشمند خبر داد و گفت: در 
تاشیم تا پایان روز چهارشنبه کلیه جایگاه ها به سامانه 

هوشمند سوخت متصل شوند.
علی فروزنده افزود: جایگاه هایی که به سامانه هوشمند 
سوخت متصل شده اند امکان عرضه بنزین با قیمت یارانه 

ای را دارند.

 تکذیب چند بــاره افزایش قیمت بنزین در 
اطلاعیه پیامکی 

بعد از اختال در ســامانه هوشمند سوخت که پیش 
از ظهر دیروز اتفاق افتاد، وزارت نفت در پیامکی از مردم 
خواست اخبار صحیح را از رسانه های رسمی پیگیری کنند.

در این پیامک تاکید شد که با تاش گسترده مشکل 
فنی سامانه هوشمند سوخت به زودی برطرف می شود.

همچنین در ادامه این پیامک آمده که سهمیه بنزین 
موجود در کارت های ســوخت محفوظ اســت و شایعه 
افزایش قیمت بنزین و یا حذف سهمیه ها واقعیت ندارد.

 تشکر وزیر نفت از مردم
با وجود معطلی چند ساعته مردم و عدم دسترسی به 
بنزین در روزگذشته اما آرامش و نظم باعث شد تا وزیر نفت 
در ساعات پایانی از مردم عزیز که حوصله به خرج دادند و 
با وزارت نفت و شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 

نفتی همکاری کردند،قدردانی کند.
جواد اوجی درباره وضع جایگاه های عرضه ســوخت 
سراســر کشــور به دنبال اختال به وجودآمده در سامانه 
هوشــمند ســوخت گفت: به موازات فعال کردن دستی 
پمپ بنزین ها، همکاران ما فعال کردن سیســتم کارت 
هوشــمند سوخت را شــروع کردند، تقریبا در بخشی از 
جایگاه های سیســتم کارت هوشمند سوخت فعال شده 

است تا هموطنان عزیز بتوانند از آن استفاده کنند.
وی در واکنــش به افزایش قیمت بنزین در پی وقوع 
این حادثه اظهار کرد: به طور جد این موضوع را تکذیب 
می کنم، هیچگونه بحث افزایش قیمت بنزین مطرح نیست.

وزیر نفت ذخایر بنزین را مطلوب ارزیابی کرد و با بیان 
اینکه در هفته های آتی شــاهد صادرات بنزین خواهیم 
بود، گفت: به مردم قول می دهم سهمیه سوختی که در 
کارتشان است محفوظ بماند و هیچ مشکلی پیش نیاید.

 
 اختلال در 4 هزار و ۳۰۰ جایگاه ســوخت در 

حمله سایبری روز گذشته
دبیر شورای عالی فضای مجازی کشور گفت: اختال 
در سیستم های چهار هزار و ۳۰۰ جایگاه سوخت رسانی 
کشور ناشی از یک حمله گسترده سایبری بود که هم اکنون 
مهار شد و امیدواریم تا فردا تمام جایگاه های سوخت به 

وضعیت عادی بر گردند.
ســید ابوالحســن فیروز آبادی افزود: همانطور که در 
اطاعیه این مرکز آمده است حمله سایبری به ما گزارش 
شده و هم اکنون کارشناسان فضای مجازی سرگرم بررسی 

این حمات هستند.
دبیرشورای عالی فضای مجازی کشور یادآور شد: این 
حمات آنچنان گسترده بوده که همه ۴۳۰۰ پمپ بنزین 

و جایگاه سوخت در کشور دچار اختال شدند.
وی با بیان اینکه نظر نهایی در مورد این حمله سایبری 
۷ و یا ۱۰ روز آینده اعام خواهد شد، گفت: احتمال دارد 
این حمله نیز همانند حمله ســایبری به سیســتم های 
راه آهن جمهوری اســامی ایران از خارج از کشور انجام 

شده باشد.

 بازگشت بنزین یارانه ای تا پایان روز چهارشنبه
 سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران 
با اشــاره به در مدار قرار گرفتن ۸۰ درصد از جایگاه های 
سوخت کشــور، گفت: تعداد جایگاه هایی که به سامانه 

هوشمند متصل شده اند افزایش پیدا کرده است.
فاطمــه کاهی ادامه داد: تعداد جایگاه هایی که اکنون 
در مدار عرضه قرار دارند به ۸۰ درصد رســیده که امکان 
دریافت بنزین با نرخ آزاد در آنها فراهم اســت و در حال 

حاضر ۳ هزار جایگاه در مدار قرار دارد.
وی با اشاره به اینکه سامانه هوشمند با مشکل مواجه 
شــده، گفت: به دلیل پراکندگی جایگاه های سوخت در 
کشــور و لزوم حضور کارشناسان فنی، رفع این مشکل 

زمان بر خواهد بود.

 فعالیت ۳۰۰ تیم برای بازگشت بنزین یارانه ای 
به پمپ بنزین ها

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران گفت: ۲۲۰ جایگاه به سامانه هوشمند سوخت 
سهمیه بندی متصل شده است و در حال ارائه خدمات به 

هموطنان هستند.
 جلیل سالاری با اشاره به اینکه اکنون حدود ۸۰درصد 
جایگاه ها فعال شــده است، اظهار داشت: امروز ۳۰۰ تیم 
در سراســر کشور فعال هستند تا پایان امروز بتوانیم این 

مشکل را حل کنیم.

تامین برق پایدار زمستان در گرو تداوم سوخت رسانی به نیروگاه ها

ــمی  ــای رس ــانه ه ــن را از رس ــه بنزی ــای عرض ــردم خبره   م
ــد ــری کنن پیگی

تهران -  وزارت نفت در پیامکی از مردم خواســت تا اخبار صحیح در خصوص 
عرضه بنزین را از رسانه های رسمی پیگیری کنند.

 بعد از اختال در سامانه هوشمند سوخت که پیش از ظهر امروز اتفاق افتاد، وزارت 
نفت در پیامکی از مردم خواست اخبار صحیح را از رسانه های رسمی پیگیری کنند.

در این پیامک تاکید شــده که با تاش گسترده مشکل فنی سامانه هوشمند 
سوخت به زودی برطرف می شود.

همچنین در ادامه این پیامک آمده که سهمیه بنزین موجود در کارت های سوخت 
محفوظ است و شایعه افزایش قیمت بنزین و یا حذف سهمیه ها واقعیت ندارد.

شایان ذکر است که حمله سایبری به سامانه سوخت گیری در پمپ بنزین باعث 
ایجاد اختال و وقفه در عرضه سوخت در پمپ بنزین های کشور شد و با تاش 
کارشناســان حوزه مجازی پس از اطاع از این حمله سایبری عصر روز سه شنبه 
فعالیت تعدادی از پمپ بنزین ها در کشور آغاز شد و جزئیات این حمله سایبری 

و منشاء آن نیز در دست بررسی است.

 تداوم روند کاهشی سطح آب دریای خزر
 ســطح آب دریای خزر که در خرداد ســال ۱۳۹۹ نسبت به مدت مشابه سال 
قبل تر از آن کاهشی ۱۱ سانتیمتری داشت، در بهار امسال نیز افتی ۱۹ سانتیمتری 

را نسبت به سال گذشته به ثبت رساند.
، شانزدهم آبان ماه پارسال »سیده معصومه بنی هاشمی« مدیر مرکز مطالعات 
دریای خزر در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا اظهار داشت: روند کاهشی سطح 
تــراز آب دریای خزر همچنان ادامه دارد که علت اصلی این امر به کاهش ورودی 

آب رودخانه های اصلی مربوط است.
وی ادامه داد: سطح تراز آب دریای خزر در سال آبی۹۸-۹۷ حدود ۱۵ سانتیمتر 

کاهش یافته بود.
اکنون گزارش تازه موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو بیانگر آن است که سطح آب 
دریای خزر در ادامه روند کاهشی خود، تا پایان خردادماه سال آبی ۱۴۰۰ - ۱۳۹۹ 

درمقایسه با دوره مشابه گذشته، ۱۱ سانتیمتر کاهش یافته است.
بررسی مؤلفه های اقلیمی مؤثر بر بیان آبی دریای خزر حاکی از افزایش دما و 

تأثیر آن بر روند کاهشی تراز آب بوده است.
وضعیت دریای خزر در پاییز پارسال

میانگین تراز سطح آب دریای خزر در فصل پاییز ۱۳۹۹، به۲۷.۳۷ - متر رسید. 
این میزان نسبت به مدت مشابه سال قبل )پاییز سال ۹۸( ۴ سانتیمتر  و نسبت 

به میانگین سطح آب در فصل تابستان ۱۳۹۹، ۳۱ سانتیمتر کاهش یافته است.
کمترین تراز آب لحظه ای در این فصل برابر منفی ۲۷.۶ متر و بالاترین تراز آب 
لحظه ای برابر  منفی ۲۷.۰۳ متر بوده که به ترتیب در نیمه اول آذرماه و نیمه اول 
مهرماه مشاهده شده اند. دامنه نوسانی تراز آب پاییز برابر حدود ۵ سانتیمتر است.

زمستان پارسال وضعیت دریای خزر چگونه بود؟
در فصل زمستان ۱۳۹۹ ، میانگین تراز سطح آب با کاهش ۷ سانتیمتری نسبت 
به فصل پاییز، برابر منفی ۲۷.۴۴ متر بوده و در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 

۱۰ سانتیمتر کاهش یافته است.
کمترین و بیشــترین تراز آب لحظه ای مشاهده شده در این فصل برابر منفی 
۲۷.۸۸ و منفی ۲۷.۱ متر بوده و به ترتیب در نیمه دوم دی ماه و نیمه دوم اسفندماه 

رخ داده است.
دامنه نوسان تراز آب در این فصل بسیارکم و حدود ۲ سانتیمتر بوده است.

بهار امسال بر دریای خزر چه گذشت؟
در فصل بهار ۱۴۰۰ ، تراز آب با کاهش قابل ماحظه ۱۹ سانتیمتری نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته به  منفی ۲۷.۳۴ متر رسیده است.
کمترین تراز آب لحظه ای این فصل در نیمه اول فروردین ماه و بالاترین تراز آب 
لحظه ای در نیمه اول خردادماه و به ترتیب برابر منفی ۲۷.۶۵ متر و منفی ۲۶.۹۸ 

متر مشاهده شده اند. دامنه نوسانی این فصل نیز ۱۵ سانتیمتر بوده است.
روند تغییرات تراز آب

میانگین تراز آب در ۹ ماه اول سال آبی ۱۴۰۰-۱۳۹۹، معادل منفی ۲۷.۳۸ متر 
بوده و نســبت به مدت مشابه سال گذشته، ۱۱ سانتیمتر و در مقایسه با دو سال 
گذشته، ۲۳ سانتیمتر کاهش داشته است.با توجه به کاهش قابل ماحظه سطح 
آب در فصل بهار ۱۴۰۰ نسبت به فصول زمستان و پاییز ۱۳۹۹ و نقش مؤثر این 
فصــل در افزایش تراز آب دریای خزر )بدلیل افزایش منابع آب رودخانه های مهم 
تخلیه شده به دریا(، انتظار می رود میانگین سطح آب در ماه های آتی بیش از این 

میزان کاهش یابد.قیمت حامل های انرژی افزایش نمی یابد

 میرکاظمی:قیمت حامل های انرژی افزایش نمی یابد
 رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: هرگونه افزایش قیمت حامل های انرژی در 
بودجه سال ۱۴۰۱ تکذیب می شود.به گزارش از وزارت نفت، »مسعود میرکاظمی«  
در حاشیه نخستین نشست معاونان امور مجلس وزارتخانه ها و نهادهای دولتی در 
پاسخ به پرسشی درباره ادعای بعضی از رسانه ها مبنی بر افزایش قیمت حامل های 

انرژی در بودجه سال آینده، گفت: خیر، چنین تغییراتی نداریم.
وی افزود: اگر شرایط چند سال گذشته را مطالعه کنیم مشاهده خواهیم کرد که 
منابع زیادی را مصرف کرده ایم، اما نه فقط منجر به افزایش درآمد خانوارها نشده، 
بلکه حتی کاهش درآمد آنها، کوچک شدن اقتصاد، تورم بالای ۲۲.۵ درصد و رشد 
ســرمایه گذاری منفی ۴.۶ درصد را نیز در پی داشته است.رئیس سازمان برنامه و 
بودجه در پاسخ به این پرسش که لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ چه زمانی به مجلس 
ارائه می شــود ابراز امیدواری کرد طبق همان زمان بندی که وجود دارد بودجه به 
مجلس ارائه شود. در روزهای گذشته خبر مبنی بر افزایش قیمت بنزین تا ۱۴ هزار 
تومان در فضای مجازی مطرح شده بود.  خبری که از سوی سخنگوی شرکت ملی 

پخش فرآورده های نفتی تکذیب شد. 

 حضور نمایندگانی از ۷ کشور در نمایشگاه صنعت برق
 نمایشــگاه بین المللی صنعت برق ایران دستاوردهای جدید خود را در حضور 
نمایندگانی از هفت کشــور چین، ایتالیا، ترکیه، کانادا، آلمان، فرانسه و ژاپن ارائه  

می کند.
به گزارش از وزارت نیرو، »علی اکبر کاظمی« رییس ستاد برگزاری نمایشگاه های 
صنعت آب و برق افزود: نمایشگاه امسال با حضور ۲۸۴ شرکت داخلی و خارجی 
در بخش های تخصصی برگزار خواهد شد و امسال نیز طبق روال سال  های گذشته، 
اطاع رسانی شفاف و آموزش به عنوان اهداف برگزاری این نمایشگاه در دستور کار 
قرار گرفته اســت.وی ادامه داد: کارگاه های آموزشی در زمینه کاربرد فناوری های 
نوظهور با محوریت موضوع هایی از جمله ضوابط، مقررات، چگونگی محاسبه قبض 
برق، اهمیت و ضرورت توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر در ایران، رمز ارز و تأثیر آن 
در شبکه توزیع برق، سبد تامین سوخت در نیروگاه های کشور در نمایشگاه ارائه 
خواهد شد.کاظمی خاطرنشان کرد: فراهم کردن زمینه ارائه فناوری های روزآمد و 
تبادل افکار و تجربیات، باعث رشد هرچه بیشتر فعالان بخش خصوصی، خدمت 

باکیفیت تر به مردم و دستیابی به اهداف کان توسعه ای کشور می شود.
 صنعت برق ایران صنعتی است که ۱۵۰ هزار اشتغال مستقیم ایجاد کرده و ۲ 

هزار بنگاه اقتصادی بزرگ و کوچک و متوسط در آن فعال هستند.
این صنعت، ســهم یک درصدی از تولید ناخالص داخلی دارد و ســهم ارزش 
افــزوده بخش تولید، انتقال و توزیع از کل ارزش افــزوده صنعت برق ۵۶ درصد 

تخمین زده می شود.



۶

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/08/06

شماره : 1221

افزایش سهمیه آب، مطالبه جدی کارگران هفت تپه

- شماری از کارشناسان کشاورزی معتقدند که توسعه کشت قراردادی گندم 
برای تامین امنیت غذایی کشور با استفاده از الگوی کشت درست و رسیدن به 
بهره وری تولید، افزایش ارزش افزوده، کاهش ضایعات و تعادل قیمت ضروری 

بوده و انجام آن نیاز به توجه ویژه کشاورزان گندم کار دارد.
 توسعه کشــت قراردادی محصول استراتژیک گندم به اعتقاد شماری از 
کارشناسان کشــاورزی ضرورت اجتناب ناپذیری است که در روند رونق این 
محصول نقش بسزائی دارد که کاهش نقش دلالان و واسطه های سودجو در 
بازار، پایداری صادرات، افزایش ضریب نفوذ دانش، افزایش ســرمایه گذاری و 

توسعه مشارکت عمومی و خصوصی از دیگر ثمرات آن است.
برآیند بررسی ها نشان می دهد که کشت قراردادی گندم تا حد زیادی به 
توسعه کشاورزی و افزایش رضایت تولیدکنندگان این محصول منجر می شود 
و در این شرایط باید برای توسعه کشت قراردادی آن تدابیر ویژه ای اندیشید.

 به عقیده کارشناسان، کشت قراردادی گندم نقش مهمی در تغییرالگوی 
کشــت دارد و گامی ارزشمند در رفع مشکات بخش کشاورزی از جمله نیاز 
نقدینگی کشاورزان گندم کار برای خرید نهاده و ماشین آلات محسوب می شود.

با اجرای این طرح کشــاورزان متعهد می شوند که گندم تولیدی خود را 
خــارج از قرارداد در جایی دیگر عرضه نکنند و از طرفی کارخانه ها و صنایع 
تبدیلی بر مبنای قیمت روز یا قیمت مناسب اقدام به خرید از کشاورزان می 
کنند و آنان با رغبت بیشتری به تولید ادامه می دهند چرا که درآمد خوبی از 

ناحیه فروش گندم کسب می کنند.
اســتان گلستان افزون بر ۲۲۰ هزار بهره بردار کشاورزی دارد و کشاورزان 
این استان در تولید گندم رتبه دوم کشوری را دارند که همین امر می طلبد 

به موضوع کشت قراردادی گندم به صورت ویژه توجه شود.
در همین ارتباط همایش » کشت قراردادی محصول گندم« با حضور شماری 
از کارشناسان و صاحبنظران حوزه کشاورزی در گلستان برگزار شد و در آن بر 

ضرورت توجه به کشت قراردای محصول گندم تاکید گردید.
مدیرعامل بنیاد ملی توانمندسازی گندم کاران کشور در این همایش گفت: 
کشت اقتصادی گندم به لحاظ علمی با تحلیل و برنامه ریزی، افزایش بهره وری، 
استفاده بهینه از نهاده ها، مدیریت دقیق مزرعه، استفاده از فناوری، تکنولوژی 

و ابزارهای مدرن  شکل خواهد گرفت.

 توسعه کشت قراردادی گندم نیاز ضروری بخش کشاورزی
علی قلی ایمانی افزود: یکی از محصولات بنیادی برای توســعه اقتصادی 
کشاورزی، گندم است که به عنوان محصولی راهبردی و پایه در تامین بخش 

اعظمی از نیازهای اساسی مردم نقش موثری دارد.
وی بیان کرد: کشــاورزان پیشــرو با اســتفاده بهینه و درســت از نهاده 
هــای کــودی و کودهای پایه به اختاف برداشــت معنادار و جدی دســت 
پیــدا می کنند در حالی که بقیه کشــاورزان با هزینــه کمتر برای مصرف 
 صحیح کودهــا، به خیال خود صرفه جویی کرده انــد اما در عمل محصول

 کمتری برداشت می کنند.

 رفع مشکلات کشاورزان  گندم کار با طرح تقویت امنیت غذایی
رئیس بنیاد ملی توانمند سازی گندمکاران ایران هم در این همایش گفت: 
با طرح تقویت امنیت غذایی و رفع موانع تولیدات کشاورزی بیش از ۹۰ درصد 

مسائل و مشکات کشاورزی و کشاورزان گندم کار مرتفع خواهد شد.
عطاالله هاشمی اظهار داشت: در زمان حاضر برای تولیدکنندگان محصول 
و خریداران گندم از جمله کارخانه ها مشوق های بسیاری برای خودکفایی این 
محصول در نظر گرفته شده و کشاورزان عاوه بر امتیازات و جایگاه قبلی خود 
با پرداخت ۱۰ درصد حق بیمه محصولاتشان را بیمه می کنند در حالی که 

این مقدار در سال های گذشته ۳۰ درصد بود.
وی افزود: در کشــاورزی و کشــت قراردادی تمام نهاده ها با زمان کاشت 
به صورت اعتباری در اختیار کشــاورز قرار می گیرد و کود، سم و نهاده های 
مورد نیاز زمان کاشت به صورت اعتباری و رایگان در اختیار کشاورز قرار می 
گیرد و این هزینه ها زمان خرید محصول از مبلغ خریداری کسر خواهد شد.

هاشــمی تاکید کرد: در کشت قراردادی برای تامین نقدینگی سود بسیار 
پایینی در نظر گرفته شده و در مقابل  کشاورزان وظیفه تامین و یاری رسانی 

برای  تولید ۲ میلیون تن گندم را دارند.
نماینده مردم علی آباد کتول در مجلس شورای اسامی هم در این همایش 
خاطرنشــان کرد: اقدامات زیربنایی برای کشاورزی پویا و افزایش محصولات 
به خصوص گندم با همکاری و مشــارکت کشاورز، دانشــگاه و وزارت جهاد 

کشاورزی محقق می شود.
رحمت الله نوروزی بیان کرد: با توجه به تحریم های اقتصادی ســال های 
اخیر ودر نظر گرفتن هزینه های کاشت، داشت و برداشت و مشارکت کشاورز 
در قیمت گذاری های محصولات به مهمترین بحث امنیت غدایی توجه ویژه 
می شود و باید تاکید بر تولید داخل داشته باشیم و در این راستا از پیشنهادات 

و طرح های علمی برای تقویت حوزه کشاورزی استقبال می شود.

 نقش اساسی کشت قراردادی گندم در افزایش تولید
رییس سازمان جهادکشاورزی گلستان هم در این همایش گفت: اگر کشت 
قراردادی گندم سرلوحه کشاورزان قرار بگیرد و خرید محصولات هم بر اساس 

کیفیت مورد نظر باشــد، پیشرفت خوبی در کشت قراردادی و افزایش تولید 
گندم اتفاق خواهد افتاد.

مختار مهاجر افزود: در حال حاضر میانگین تولید گندم یک میلیون و ۳۰۰ 
هزار تن در هکتار است که این رقم در بهترین شرایط به یک میلیون و ۵۰۰ هزار 
تن و در بدترین شرایط مانند زمان خشکسالی به ۸۴۰ هزار تن گندم می رسد 

که با توسعه کشت قراردادی این مشکل تا حد زیادی برطرف خواهد شد.
وزیر جهاد کشاورزی هم در پیامی که برای همایش کشت قرار دادی گندم 
گلستان اسال کرد گفت که وزارت جهاد کشاورزی در دولت سیزدهم به دنبال 
تحول بخش کشاورزی است چرا که کشاورزی ایران، ظرفیت تبدیل شدن به 

موتور محرکه اقتصادی و جایگزینی نفت را دارد.
در پیام سید جواد ساداتی نژاد آمده : از جمله مهمترین پیش نیازهای تحول 
بخش کشــاورزی ایران، واکاوی نظام بهره برداری حاکم بر بخش کشاورزی و 

تغییرات ساختاری در آن است.
به گفته وی: در حال حاضر ســاختار کشــاورزی ایران مملو از بنگاه های 
خانوادگــی خرد بدون اتصال پایدار به زنجیره های ارزش و تولید اســت که 
این موضوع طی چند سال گذشته زمینه ساز آسیب پذیری بالای بنگاه های 

مذکور در کشور شده است.
وزیر جهاد کشــاورزی افزود: عدم اتصال زنجیــره های تولید محصولات 
کشــاورزی و تولید بدون ســفارش و قرار داد محصول، درآمد مناسب مالی 
را برای کشــاورز به وجود نمــی آورد و از طرف دیگر، عدم اطمینان و تداوم 
سفارش از سوی خریداران، کاهش کمیت و کیفیت تولید محصول، نابسامانی 
بازار محصولات کشاورزی و در نهایت ناپایداری بنگاه های خرد کشاورزی را 

به دنبال خواهد داشت.
در ادامه پیام ساداتی نژاد ادامه است: پایه و اساس زنجیره ارزش های تولید 
محصولات کشــاورزی مبتنی بر قرار داد است و کشاورزی مبتنی بر قرارداد، 

راهکار نهایی بهبود فرایند بازار محصولات کشاورزی به شمار می رود.
وی با برشمردن مزایای کشــاورزی قراردادی مانند رعایت الگوی کشت، 
افزایــش بهره وری در تولید، افزایش ارزش افــزوده، کاهش ضایعات، تعادل 
عرضه و تقاضا، تعادل ریسک قیمت در بین عوامل بازار، تاکید کرد که این مدل 
کشت در نهایت با خلق ارزش در حلقه های به هم پیوسته زنجیره، رضایت، 

تولید کنندگان، مصرف کنندگان و سایر عوامل بازار را در پی خواهد داشت.
وزیــر جهــاد کشــاورزی اظهــار امیــدواری کرد کــه در ســال های 
 آینده شــاهد افزایش قابل توجه ســطح زیر کشــت قــرار دادی محصول 

گندم در کشور باشیم.
کشاورزان گلستان در تولید گندم رتبه دوم کشور را در اختیار دارند.

استان گلستان افزون بر ۲۲۰ هزار بهره بردار کشاورزی دارد که حدود ۱۵۰ 
هزار آنها در حوزه زراعی و باغی فعالیت داشته و بیش از ۹۰ درصد آنها خرده 

مالک با مدیریت حداکثر چهار هکتار زمین هستند.
بهره برداران کشاورزی گلستان سال زراعی گذشته پنج میلیون و ۴۰۳ تن 

محصول کشاورزی تولید کردند. 

کشت قراردادی گندم نیاز ضروری بخش کشاورزی

 کارگران شــرکت کشت و صنعت نیشکر 
هفت تپه که این روزها دوران مدیریت جدید 
را تجربه می کنند، خواستار تامین آب مورد نیاز 

برای کشت نیشکر هستند.
 خشکسالی و تخصیص ناکافی آب به شرکت 
کشت و صنعت نیشکر هفت تپه، روند داشت و 
نگهداری محصول نیشکر هفت تپه را با چالش 
مواجه کرده به گونه ای که طبق اعام مدیران 
شرکت محصول نزدیک به ۲ هزار و ۵۰۰ هکتار 

از اراضی کشت شده از بین رفته است.
مشکل باتکلیفی مدیریتی شرکت درنهایت 
در نشســت ۱۸ مهرماه سال جاری به ریاست 
محمد مخبر معاون اول رییس جمهوری برطرف 
شد و مدیریت این مجموعه عظیم به شرکت 

توسعه نیشکر و صنایع جانبی واگذار شد.
اگرچه هنوز زمان زیــادی از این واگذاری 
نگذشته است ولی در بازدید میدانی خبرنگار 
ایرنا از شرکت شــور و شوق کارگران برای راه 
اندازی و بازآماد )اورهال( کارخانه مشهود است.

عاوه بر اورهال ماشــین آلات و دستگاه ها، 
تهیــه و آماده ســازی زمین های کشــاورزی 
 هــم در حــال انجــام اســت؛ زمین هایــی 
که مواد اولیه تولید شکر یعنی نیشکر را تولید 

می کنند.
دیگر مشکل و چالش جدی کارخانه یعنی 
تامین آب هنوز برطرف نشده و حداقل سهمیه 
تخصیصی به هفت تپه یعنی ۱۲ مترمکعب در 
ثانیه هم به پنج مترمکعب کاهش یافته است 
که انتظار می رود این مشکل برای کشت بعدی 

برطرف شود.
بنا به گفته کارگران کشاورزی در سال های 
گذشته سهمیه آب شرکت در این زمان از سال 
کاهش می یافت ولی امســال شرایط متفاوت 
اســت و با گذشت یک ماه از فصل پاییز هنوز 
بارندگی آغاز نشده ضمن اینکه به دلیل اعتصاب 
و مشکات موجود در شرکت، کشت با تاخیر 

انجام شده است.

 آب نباشد کار و معیشت هم نیست
برای بررسی این موضوع به جمع کارگران 
شــرکت رفتیم و دغدغه های آنها را از نزدیک 
دیدیم و شنیدیم؛ یکی از کارگران هفت تپه که 
در بخش آزمایشگاه این شرکت مشغول کار بود 
تامین آب مورد نیاز کارخانه را از خواسته های 

این روزهای همه کارگران عنوان کرد.
مهدی آل کثیر بــا تاکید بر اینکه اگر آب 
نباشــد ما هم کاری برای انجام دادن نداریم و 
معیشتمان به خطر می افتد، افزود: میزان شربت 
و درنهایت اســتحصال شکر درصورت افزایش 
ندادن سهمیه آب شرکت کاهش خواهد یافت.

یکی دیگر از کارگران هفت تپه هم که نقش 
زیادی در بیان مطالبات کارگران داشته در مورد 
خشکســالی و کمبود آب به این موضوع اشاره 
کرد که شرکت هفت تپه در بالا دست قرار دارد 
و یکی از دلایل احداث ســد دز هم تامین آب 
این شرکت بوده است در نتیجه از وزارت نیرو 
خواستار افزایش سهمیه آب شرکت به میزان 

سال های گذشته هستیم. 
مســلم چشــمه خاور ادامه داد: سال های 
گذشــته در چنین روزی به دلیل بارش باران 
مشــکل آب نداشــتیم ولی امســال هنوز از 
بارندگی خبری نیســت و کاهش سهمیه آب 

غیرمنطقی است.

 ســهمیه آب در روزهای حساس 
کشت کاهش یافته است

امین جایمند از کارگران بخش صنعت هفت 
تپه که خستگی ماه ها و سال ها دویدن برای تحقق 
مطالبات کارگران در چهره اش دیده می شد از 
مســوولان خواست شرکت را به حال خود رها 
 نکنند چراکه در روزهای حساس کشت به سر

 می بریم و به آب کافی برای این عملیات مهم 

نیاز داریم.
بنــا به گفته عبدالرضا احمدی دیگر کارگر 
هفت تپه سهمیه آب شرکت در حالی کاهش 
یافته که هنوز کشــت انجام نشــده است؛ او 
خواستار همکاری سازمان آب و برق خوزستان 
برای زیرکشــت رفتن حداقل یکهزار هکتار از 

اراضی هفت تپه شد.
ابراهیم عباسی منجزی از فعالان کارگری 
هفت تپه نیز افزایش ســهمیه آب ورودی به 
شرکت را حیاتی دانست و اظهارداشت: اکنون 
زمان کشت اســت اگرچه به دلیل تعلل های 
صورت گرفته درخصوص تعیین تکلیف شرکت 
با تاخیر مواجه شده ولی مدیریت کارخانه اصرار 

دارد که این کشت در هفت تپه صورت گیرد.
وی بــا اظهار امیدواری بــرای تامین حق 
آبه شرکت از مســوولان خواست درصورتیکه 
می توانند در زمینه تامین آب هفت تپه کاری 

انجام دهند، دریغ نکنند.
برای بررسی بهتر موضوع حدود یک ساعتی 
در جاده های خاکی مزارع حرکت کردیم تا میزان 
آب تخصیصی به هفت تپه و وضعیت کانال های 

آبیاری و مزارع را بررسی کنیم.
یکی از کارشناسان کشت و کار هفت تپه در 
مزرعه ۶۰۴ این شرکت در حال آماده سازی و 
تهیه زمین بود؛ سعید حیاری درخصوص کمبود 
آب گفــت: در حال حاضر پنج مترمکعب آب 
داریم که برای سطح زیرکشت خیلی کم است 

و باید افزایش یابد.

 نیاز شرکت به 25 مترمکعب آب برای 
تحقق برنامه سه ساله

معاون صنعت شرکت کشت و صنعت نیشکر 
هفت تپه که کمتر از ۲۰ روز از انتصابش به این 
سمت گذشته درباره مسائل آب توضیحاتی ارائه 
داد و گفت: ســهمیه آب شرکت هفت تپه ۳۲ 
مترمکعب بر ثانیه برای زیرکشت رفتن ۱۲ هزار 
هکتار زمین بوده ولی به دلیل مسائل خشکسالی 
و کمبود آب، رهاســازی و سهمیه آب کاهش 
یافته است.خشک شدن بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ 
هکتار از زمین های هفت تپه به دلیل نبود آب 
از دیگر موارد مورد اشاره فرزام لطیفی بود که 
اگر آب تامین می شد سطح سبز شرکت اکنون 
می بایســت هفت هزار و ۵۰۰ هکتار، نیشکر 
تولیدی ۴۵۰ هزار تن و شــکر استحصالی ۴۵ 
هزار تن بود.او نیاز شــرکت هفت تپه را برای 
تحقق برنامه سه ساله ۲۵ مترمکعب در ثانیه 
آب اعــام کرد و افزود: اکنون چیزی که برای 
هفت تپه تخصیص یافته ۱۱ مترمکعب است 
که همین میزان هم به پنج مترمکعب کاهش 

یافته است.

 پیگیری برای تامین آب مورد نیاز 
هفت تپه

معاون کشــاورزی شرکت کشت و صنعت 
نیشکر هفت تپه نیز درخصوص مشکل آب این 
شــرکت توضیح داد: متاسفانه از زمان تحویل 
شرکت کشــت و صنعت نیشکر هفت تپه به 

شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی، سهمیه 
آب از سوی ســازمان آب و برق کاهش یافته 
است که نیاز است برای پیشبرد اهداف شرکت 

آب مورد نیاز تامین شود.  
بنا به گفته حکیم ناصری شــبکه آبیاری 
کشت و صنعت هفت تپه به گونه ای است که 
حداقل باید ۱۲ مترمکعب آب برای شــرکت 
تامین شــود تا بتوانــد آب کارخانه و مزارع را 
تامین کند حال آنکه این میزان در حال حاضر 

پنج مترمکعب است.
ناصــری همچنیــن درخصــوص اراضی 
غیرنیشــکری هفت تپه بیان کرد: با توجه به 
محدودیت های ناشــی از خشکســالی مبنی 
بر کشــت نشدن کلزا ســعی داریم در اراضی 

غیرنیشکری هفت تپه، گندم بکاریم.
وی همچنین از پیگیری مدیرعامل شرکت 
هفت تپه از مقامات برای تخصیص آب بیشتر 
به کارخانه خبر داد و به این موضوع هم اشاره 
کرد که سازمان آب و برق خوزستان قول هایی 
در این زمینه داده است ولی هنوز عملی نشده اند.

معاون کشاورزی شرکت هفت تپه برنامه اجرا 
نشده کشت امسال را ۲ هزار و ۵۰۰ هکتار اعام 
کرد و گفت: کشــت نیشکر تا آخر شهریورماه 
انجام می شــود و اکنون زمان آن گذشته است 
ولی برای ایجاد روحیه بین همکاران و با توجه 
به اینکه در تمام کشت و صنعت ها باید کشت 
صورت گیرد برنامه کشت ۵۰۰ تا ۶۰۰ هکتار 

در دستور کار است.
وی با اشاره به طغیان علف هرز در مزارع و 
کانال ها افزود: سه تا چهار هزار هکتار به صورت 
کامل به دلیل خشکسالی از بین رفته است که 

باید آماده سازی و احیا شوند.
اکنون به گواه همه کارگران شرکت کشت 
و صنعت نیشکر هفت تپه کشتی این شرکت 
بعد از طوفان های مختلف به آرامش رســیده 
و شــرایط مهیا است تا این برند تولید شکر از 
نیشکر کشــور دوباره جان بگیرد و به روزهای 
طایی خود برسد که لازمه آن تاش مضاعف 
کارگران و رفع مشکات کارخانه از جمله تامین 

آب برای کشت است. 
شرکت نیشکر هفت تپه با حدود پنج هزار 
نیرو به عنوان هشــتمین طرح شرکت توسعه 
نیشکر و صنایع جانبی در ۱۵ کیلومتری جنوب 

شهر شوش واقع شده است.

 مشــاور رییــس جمهــوری: ارتبــاط دانشــگاه و ســازمان منطقــه 
آزاد کیــش تقویــت شــود

کیــش - مشــاور رییــس جمهــوری و دبیــر شــورایعالی مناطــق آزاد تجــاری و 
ویــژه اقتصــادی گفــت: بــرای بــرون رفــت از مشــکات و ارایــه طــرح هــای خاق 
محــور و نوآورانــه لازم اســت ارتبــاط دانشــگاه هــای مســتقر در کیش با ســازمان 

منطقــه آزاد تقویت شــود.
 ســعید محمــد در دیــدار دانشــگاهیان جزیــره کیــش اظهــار داشــت: مناطــق 
ــرای توســعه  ــر اســاس یــک تفکــر درســت بعــد از جنــگ جهانــی دوم ب آزاد ب
ــا  ــی در دنی و تقویــت کشــورها طراحــی و اجــرا شــد کــه خروجــی هــای خوب

داشــته اســت.
وی بــا بیــان اینکــه بســیاری از کشــورها از جملــه کشــورهای حاشــیه خلیــح 
فــارس از ایــن فرصــت اســتفاده کــرده انــد افــزود: امــا در ایــران امــروز بعــد ســه 
دهــه کــه بــه کارنامــه مناطــق آزاد نــگاه مــی کنیــم مــی بینیــم علــی رغــم تمام 
تــاش هــای صــورت گرفتــه بــه افــق هــای مــورد نظــر در صــادرات، ســرمایه 

گــذاری، تولیــد و اشــتعال نرســیده ایــم.
مشــاور رییــس جمهــوری یــادآور شــد: بــرای جبــران ایــن عقــب ماندگــی 
بایــد یــک نــگاه توســعه محــور بــه ایــن مناطــق داشــته باشــیم و بــرای تحقــق 
ایــن هــدف لازم اســت ارتبــاط نزدیکــی بیــن مناطــق آزاد بــه ویــژه منطقــه آژاد 
کیــش بــا دانشــگاه هــای مســتقر در جزیــره برقــرار شــود چراکــه نمــی تــوان در 
ســایر دانشــگاه هــای ســطح کشــور بــه دلیــل نــگاه هــای کان کشــوری ایــن 

مســاله حــل و فتــح بابــی بــرای جزیــره شــود.
اتاق فکر دانشگاهیان و مدیران ایجاد شود

وی بــا بیــان اینکــه اتــاق فکــر دانشــگاهیان و مدیــران ســازمان منطقــه آزاد 
مهمتریــن گام در راســتای اســتفاده از تجربــه هــا و ایــده هــای مشــترک بــرای 
بــرون رفــت از مشــکات اســت یــادآور شــد: در ایــن اتــاق فکــر بایــد مشــکات 
احصــا، راهکارهــا ارایــه و اقدامــات مشــترک انجــام شــود تــا در نهایــت به توســعه 
ســرمایه گــذاری، تحقــق کیــش فرهنگــی، اجــرای فــن آورانــه و نوآورانــه ختــم 
ــای  ــز ه ــا و ت ــه ه ــان نام ــی پای ــد تمام ــن راســتا بای ــزود: در ای شــود.محمد اف
دکتــری بــه ســمت ارایــه مشــکات محلــی و منطقــه ای ســوق داده شــود تــا 
ــش ســهم  ــرای افزای ــی دانشــگاهیان ب ــای علم ــه ه ــم بیشــتر از اندوخت بتوانی

مناطــق آزاد تجــاری در صــادرات، تولیــد و تولیــد ناخالــص ملــی باشــیم.
وی همچنیــن بــر حضــور دانشــگاه هــای دولتــی در جزیــره کیــش تاکیــد 
کــرد و گفــت: بــا توجــه بــه اینکــه دانشــگاه هــای مــادر کشــور پردیــس هــای 
بیــن المللــی خــود را در ایــن جزیــره راه انــدازی کــرده انــد امــا امــکان دارد کــه 
تامیــن هزینــه ایــن واحدهــا بــرای بومیــان و ســاکنان کمــی دشــوار باشــد بــه 
همیــن دلیــل شــروع فعالیــت خدمــات دانشــگاهی بــه صــورت دولتــی در ایــن 
جزیــره لازم است.مشــاور رییــس جمهوری و دبیرشــورایعالی مناطــق آزاد تجاری 
ــرای حضــور ســه روزه در رویــداد نمایشــگاهی و همایشــی  و ویــژه اقتصــادی ب
آیفیکــس ۲۰۲۱ بــه کیــش ســفر کــرده اســت.وی ســفر خــود بــه این جزیــره را 
بــا حضــور در مــزار شــهدای گمنــام و تجدیــد بیعــت بــا شــهدا و امــام شــهیدان 

آغــاز کــرد.
ــی  ــش معرف ــگاه و همای ــش )نمایش ــس ۲۰۲۱ کی ــداد آیفیک ــایش روی گش
فرصــت هــای ســرمایه گــذاری و توســعه حــوزه نفــت ، گاز و پتروشــیمی مناطق 
آژاد و ویــژه اقتصــادی کشــور(، حضــور در غرفــه ها و نشســت با ســرمایه گــذاران 

شــرکت کننــده در ایــن رویــداد از برنامــه هــای ســفر وی اســت.
وی همچنیــن درجریــان ســفر ســه روزه خــود بــه جزیــره کیــش بــا ســرمایه 
گــذاران و فعــالان بخــش خصوصی،اســتاندار هرمزگان،ائمــه جمعــه و فرمانــده 
ــام و  ــه تم ــای نیم ــرح ه ــرده و از ط ــدار ک ــش دی ــت کی ــه مقاوم ــپاه ناحی س
واحدهــای صنعتــی و تولیــدی ایــن جزیــره بازدیــد مــی کند.محمــد ســاعت ۲۱ 
روز ســه شــنبه دوم آبــان از طریــق برنامــه تلویزیونــی بازتــاب شــبکه کیــش بــه 

صــورت مســتقیم بــا مــردم ایــن جزیــره گفــت و گــو کــرد.
وی پیــش از ایــن بــه مناطــق آزاد تجــاری ارونــد و انزلــی ســفر کــرده بــود و 
کیــش ســومین مقصــد وی بــرای بازدیــد از مناطــق آزاد تجــاری جزیــره اســت.

نمایشــگاه و همایــش معرفــی فرصــت هــای ســرمایه گــذاری و توســعه حوزه 
نفــت، گاز، پتروشــیمی و انــرژی هــای تجدیــد پذیــر در مناطــق آزاد تجــاری و 
ــا  ویــژه اقتصــادی موســوم بــه رویــداد آیفیکــس ۲۰۲۱ کیــش دوشــنبه دوم ت

چهارشــنبه پنجــم آبــان ســال جــاری برگــزار مــی شــود.
جزیــره کیــش بــا ۹۲ کیلومتــر مربــع مســاحت و ۴۲ هــزار نفــر جمعیــت از 
توابــع شهرســتان بنــدر لنگــه اســتان هرمــزگان بــوده در آب های نیلگــون خلیج 

فــارس واقــع شــده اســت. 

 ســیب هــای درجــه یــک باغــداران کهگیلویــه و بویراحمــد در 
ســبد ضایعــات

ــه  ــاده ســی ســخت ب ــو شــده در ج ــز و زرد دپ ــای قرم یاســوج -ســیب ه
یاســوج بیــن دشــت بــازار و ده بــر آفتــاب بــا اینکــه نشــانه ای از خریــد تضمینی 
ســیب و از ســویی خالــی نمانــدن دســت باغــداران در فصــل برداشــت اســت بــا 

ایــن حــال همچنــان نگرانــی هایــی دربــاره ســیب وجــود دارد.
باغــداری در کهگیلویــه و بویراحمــد بــا مشــکاتی روبروســت کــه بــه ســختی 
ــان از  ــن می ــرد.در ای ــه ک ــد و اشــتغال حاصــل از آن تکی ــوان روی درآم ــی ت م
گذشــته تاکنــون سرگذشــت ســیب از همــه میــوه هــا تلــخ تــر و غــم انگیــز تــر 

بــوده اســت.
باغــداران بــرای حفــظ ســیب از آفــات و ســرما مجبــور بــه پرداخــت هزینــه 
ای چندیــن برابــر هســتند امــا در فصــل برداشــت دستشــان از همیشــه خالــی 

تــر مــی مانــد.
کربایــی غــام یکــی از باغــداران ســی ســختی اســت کــه وقتــی چنــد ســال 
پشــت ســر هــم محصــول درجــه یــک باغــش روی دســتش مانــد اره برقــی پای 

همــه درختانــش گذاشــت و آنهــا را از ریشــه درآورد.
او مــی گویــد: بهتریــن ســیب، را بــار زدیــم و بــه میــدان میوه و تــره بــار اهواز 
ارســال کردیــم امــا وقتــی تمــام هزینــه هــا از ســبد و کارگــر و ایــاب و ذهــاب و 

حمــل را از آن کــم کــردم ۷۵ هزارتومــان باقــی مانــد.
او ادامــه مــی دهــد: از بابامیــدان کــه بــر مــی گشــتم بــا خــود عهــد کــردم که 
بیــش از ایــن خــودم را اذیــت نکنــم و بــه محــض اینکه به ســی ســخت رســیدم 
بافاصلــه بــا اره برقــی بــه ســراغ درختــان ۱۰ تــا ۱۵ ســاله ام رفتــم و همــه را 
یــک جــا قطــع کردم.باغــداران دیگــری هــم در شــهر ســی ســخت بین ســالهای 
۹۴ تــا ۹۹ تکلیــف خودشــان را بــا بــازار ســیب درســت مثــل کربایــی غــام 
ــم  ــون ه ــد و تاکن ــی دهن ــان م ــوز زی ــم هن ــده ای ه ــا ع ــخص کردند.ام مش

نتوانســته انــد لــذت باغــداری را آنگونــه کــه بایــد حــس کننــد.
ممکــن اســت خیلــی هــا در ایــن لحظــه احســاس کننــد ایــن باتکلیفــی 
ســیب در بــازار مربــوط بــه کیفیــت آن اســت امــا بــر خــاف ایــن تصــور ســیب 
شــهر ســی ســخت و بــه طــور کلــی کهگیلویــه و بویراحمــد بــه لحــاظ کیفیــت 
وطعــم خــاص و مرغــوب اســت و اینکــه چرا ســتاره اقبــال ســیب در بــازار غروب 
کــرده بــه مجموعــه ای از عوامــل بــر مــی گــردد کــه حــل هیــچ کــدام از آنهــا نه 
در دســت باغــداران و نــه در تــوان آنهاســت.عواملی ماننــد نداشــتن میــدان میــوه 
و تــره بــار در اســتانی کــه بــرای چهارفصــل میــوه مرغــوب دارد خــود بزرگتریــن 
مشــکل است.محســن جهانــی باغــداری در حــوزه کبگیــان بویراحمــد اســت. او 
مــی گویــد: ســیب درجــه یــک و بــا کیفیتــی کــه حتــی قابلیــت صــادر کــردن 
بــه کشــورهای همســایه را دارد اگــر بــه میــدان میــوه و تــره بــار شــیراز، اهــواز و 

یــا کازرون بــرود ریالــی دســت باغــدار را نمــی گیــرد.

 رییس اداره حیات وحش محیط زیست مازندران نسبت 
به شیوع بیماری طاعون نشخوارکنندگان در زیستگاه های 

حیات وحش غرب مازندران هشدار داد.
حکوروس ربیعی  افزود: به رغم تمام اقدامات پیشگیرانه، 
طاعون نشــخوار کنندگان که یک بیماری ویروسی است، 
جمعیت بیشــتری از کل و بز وحشی را در زیستگاه های 
حیات وحش در مناطق »دلیر و ناطر« در چالوس و همچنین 
کاردشت درگیر کرده است و احتمال اینکه این بیماری در 
دیگر زیستگاه های مازندران شیوع یابد، دور از انتظار نیست.

وی اظهار داشــت: با ادامه پیــش روی بیماری طاعون 
نشــخوارکنندگان در مناطق آزاد و زیســتگاه های حیات 
وحش غرب مازندران، محیط بانان چالوس و کاردشــت 
حین گشت و کنترل، تعداد دیگری از لاشه کل و بز وحشی 

را مشــاهده کرده اند و مجموع تلفات تاکنون به ۳۸ راس 
افزایش یافته است.

وی با بیان اینکه طاعون نشخوار کنندگان در زیستگاه های 
حیات وحش کاردشــت که هم مرز با طالقان استان البرز 
است، در حال گســترش و پیش روی است، گفت: از این 
تعداد، تاکنون ۲۷ راس کل بز وحشی در منطقه کاردشت 
و ۱۱ راس نیز در مناطق دلیر و ناطر چالوس به علت  این 

بیماری تلف شدند.
وی با اشاره به اینکه بیماری طاعون یک ویروس کشنده 
است و باعث تلفات در بین نشخوارکنندگان کوچک می شود، 
از احتمال شــیوع آن در گستره بیشتری از زیستگاه های 
حیات وحش مازندران و حتی دیگر اســتان های همجوار 
ابراز نگرانی کرد و افزود: با توجه به اینکه کل و بز وحشی 

در کوه های منطقه پراکنده هستند و در مکان خاصی نیز 
تجمع ندارند، امکان اینکه جمعیت بیشتری از حیات وحش 

درگیر این بیماری بشوند، دور از انتظار نیست.
رییــس اداره حیات وحش محیط زیســت مازندران 
همچنین شیوع بیماری طاعون نشخوارکنندگان در بین 
جمعیت دام های اهلی به علت استفاده مشترک از برخی 
زیســتگاه ها را دور از انتظار نداست و در عین حال گفت 
که تاکنون گزارشــی مبنی بر شیوع این بیماری در بین 
دام های منطقه گزارش نشــده است. ربیعی گفت: طاعون 
نشخوارکنندگان کوچک که بیماری ویروسی است، خاصیت 
واگیری بالایی دارد و اگر شیوع آن کنترل نشود، احتمال 
آلوده شدن جمعیت دام های اهالی منطقه نیز به این بیماری 
دور از انتظار نیست و بهترین راهکار مقابله واکسیناسیون 

دام ها است.وی از تداوم و تشدید برنامه های پایش منطقه 
و بهــره گیری از ظرفیت جوامع محلــی، نمونه برداری و 
آزمایشات تشخیصی توسط دامپزشکی برای کنترل بیماری 
در استان خبر داد و اظهار داشت: هماهنگی و برنامه ریزی 
لازم به منظور همکاری و مشــارکت دستگاه های اجرایی 
و اســتفاده از توان و امکانات آنها برای جلوگیری از شیوع 
بیماری طاعون نشــخوارکنندگان در زیستگاه های حیات 
وحش مازندران در دستور کار قرار گرفته است.وی از بومیان 
منطقه و به ویژه کوهنوردان خواســت در صورت مشاهده 
لاشه حیوانات، برای جلوگیری از شیوع ویروس کشنده، از 
هرگونه جا به جایی آن خودداری کنند و در اولین فرصت 
مراتب را به ماموران محیط زیست مازندران اطاع دهند تا 

نسبت به دفن بهداشتی آن اقدام شود. 

پیشروی طاعون نشخوارکنندگان در زیستگاه های غرب مازندران
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محمود رضایی  -   ایده روز  |  پیشکسوت 
داوری ایران با اشــاره به حاشیه های ایجاد 
شــده در خصوص ادعای وجود فســاد در 
داوری فوتبال، گفــت: از نهادهای نظارتی 
درخواست دارم تا به این مساله ورود کرده 
و آنرا با فوریت پیگیری کنند، چراکه طبعات 
زیــادی برای فوتبال ایــران و حتی ورزش 

کشور خواهد داشت.
محمد فنایی اظهار داشــت: اول باید در 
مورد وحید صالحی داور کشــورمان که این 
پرونــده را باز کرد صحبت کنم. به نظر من 
او داوری با شخصیت است و این طور که با 
صابت از فساد در فوتبال ایران سخن گفته، 
بدون شک مدارکی دال بر اثبات سخنان و 
ادعای خود دارد چرا که در غیر این صورت 

برای خود دردسر درست می کند.
وی ادامه داد: حضور این داور کشورمان 
در رســانه ملی و صحبت هایــی که عنوان 
کــرد طبعات و بازتاب هایی دارد که فراتر از 
مرزهای این کشور است، از یک سو حضور 
در برنامه ای پربیننده آن هم با بیان موضوع 
فســاد در جامعــه داوری و فوتبــال ایران 
مورد توجه رســانه های خارجــی هم قرار 
صحبامی گیرد و امروز در فضایی هستیم که 
هیچ مساله در لفافه نمی ماند. شک نکنید که 
این مساله اکنون در فضای رسانه ای خارج از 
کشور نیز مورد توجه قرار گرفته و رسانه های 
بیگانه به خصوص آنهایی که به دنبال اهداف 
خاص هســتند، نیز آن را با شدت و جدیت 

پیگیری می کنند. 
این داور پیشکسوت فوتبال ایران تاکید 
کرد: او مســاله را عنوان کرده که هجمه ای 
سنگین به فوتبال و ورزش ایران وارد کرده 

است و باید بر هر کلمه خود دلایل منطقی 
و ادله پسند داشته باشد که در مراجع قضایی 
نیز قابلیت ارائه داشته باشد. این موضوع با 
توجه به اهمیت و بازخوردی که دارد باید به 
قید فوریت و با جدیت در دستور کار مراجع 
مربوط قرار بگیرد. حضور پررنگ رسانه ها را 
نیــز به فال نیک می گیرم و امیدوارم بدون 
اغماض در صورت وجود تخلف با مســببان 

آن برخورد شدید صورت گیرد. 
فنایی تصریح کرد: باید دید این مساله ای 
کــه عنــوان شــده در زمان کــدام رئیس 
فدراسیون بوده است، چرا که صالحی عنوان 

کرده در همان زمان گزارشی را به مسئولان 
وقت فدراسیون ارائه کرده اما پیگیری صورت 
نگرفته است. اگر این مساله اثبات شود باید با 
رئیس وقت، دبیر وی و رئیس کمیته داوران 
آن زمان برخورد جدی کرد چرا که در جریان 
اتفاقات بوده اما برای برخورد و جلوگیری از 

ادامه روند آن اقدامی صورت نداده اند. 
وی گفت: در گذشته نیز بارها این موضوع 
را شــنیده بودیم که به عنوان مثال داوری 
علیه یک تیم ســوت زده و خیلی راحت نیز 
در برنامه ای پربیننده از آن سخن هم گفته 
بود. یا در خاطرمان مانده که موضوع کارت 

به کارت شدن مبلغی برای یک داور مدت ها 
نقل محافل بود، یا این که یک فوتبالیســت 
قدیمی از جابجایــی مبلغی برای یک داور 
مطالبی را عنوان کرد. اما واقعیت این است 
کــه من به نوبه خود چنین چیزی را ندیدم 

و این صحبت هایی بود که مطرح می شد.
این داور پیشکســوت فوتبال ایران ادامه 
داد: فراموش نکنیم کــه هیچکدام از ما به 
عنوان مخلوقات بشری بدون ایراد نیستیم اما 
امروز بخشی از اعتبار و آبروی ورزش ایران 
زیر سئوال رفته است که باید آن را بررسی 
کرد. حیثیت جامعه داوری به خطر افتاده و 

این مساله کمی نیست. امروز پولشویی، رانت 
و فساد در ورزش مورد توجه مسئولان است 
و حتی در کشــورهایی مانند آلمان و ایتالیا 
شاهد هستیم یک داور به دلیل تخلفاتی که 
صورت گرفته حتی به زندان می رود اما در 
ایران همین موضوع با ۸ ماه محرومیت ختم 

به خیر می شود که خنده دار است. 
فنایی در پاســخ به سئوال خبرنگار ایرنا 
در خصوص این که آیا پیشنهاد یا صحبتی 
هر چند در لفافه با او در زمان حضورش در 
داوری شده بود یا خیر؟ گفت: در مسابقاتی 
که بیرون از ایران قضاوت می کردم، چندباری 
افراد گمنامی ســعی داشــتند ارتباطاتی را 
بگیرند و این به دلیل شرط بندی های کان 
در دنیای فوتبال است اما در ایران به جرات 

می گویم این اتفاق صورت نگرفته است.
وی به اصل نود و مراجع ذیصاح اشــاره 
کرد و گفت: امیــدوارم همانطور که جامعه 
انتظــار دارد، نهادهــای مرتبط با جدیت و 
بــه قید فوریت در این موضوع ورود کنند و 
اگر اثبات شــد با خاطیان به شدت برخورد 
کنند چرا که این مساله ای نیست که بتوان 

از آن گذشت. 
پیشکسوت داوری ایران به موضوع دیگری 
نیز اشاره کرد: در مورد قرارداد ویلتموس هم 
همین مساله مصداق دارد. متاسفانه افرادی 
که کاربلد هســتند و از خــود هیچ ردی را 
باقی نمی گذارند دست به کارهایی می زنند 
که منافع مالی بــرای آنها به همراه دارد و 
خســارت و طبعات آن به ورزش و فوتبال 
ما باز می گردد. باید ریشــه این افراد را در 
ورزش خشــک کرد و با حکم های سنگین، 

ادامه روند فعالیت آنان را متوقف ساخت.

نهادهای نظارتی به ادعای فساد در داوری فوتبال ورود کنند

 رییــس کمیته ملی پارالمپیک با تقدیــر از اقدام رییس جمهوری در 
پرداخت پاداش مدال آوران گفــت: پرداخت این پاداش در کمترین زمان 
ممکن نشــان از توجه ویژه دولت ســیزدهم بــه ورزش و انگیزه ای برای 

قهرمانان ملی است.
محمود خسروی وف با بیان اینکه ورزش یکی از پراهمیت ترین مسائل 
کشــور و مورد توجه مقامات عالی قرار دارد اظهار داشت: آنچه که بعد از 
پایان بازی های المپیک و پارالمپیک رخ داد نشــان از آن دارد که مقامات 
عالــی نظام به ورزش نگاه ویــژه ای دارند. مقام معظم رهبری ۲ هفته بعد 
از پایان شــانزدهمین دوره بازی های پارالمپیــک توکیو، مدال آوران را به 
حضور پذیرفت و پای درد و دل آنان نشست و همچنین تاکیداتی بر رفع 

مشکل ورزشکاران داشت.
خســروی وفا تصریح کرد: توصیه معظم له به رفع مشــکل ورزشکاران 
پارالمپیکی موجب شد تا اکنون شاهد آن باشیم که »سیدحمید سجادی« 

وزیر ورزش و جوانان به عنوان نماینده دولت ســیزدهم در این بخش، به 
صورت جدی پیگیری مطالبات ورزشکاران به ویژه مدال آوران پارالمپیکی 

باشد. 
رییــس کمیته ملی پارالمپیک با تمجیــد از اقدام رییس جمهوری در 
پرداخت پاداش مدال آوران المپیک و پارالمپیک گفت: آیت الله رییســی با 
این اقدام به نوعی دغدغه ورزشــکاران را کاهش داد و آنان با اطمینان از 
حمایت دولت سیزدهم و وزارت ورزش و جوانان برای موفقیت در بازی های 
آســیایی و پاراآســیایی تاش خواهند کرد. این یک کار خوب و ماندگار 
است و می تواند در انگیزه ورزشکاران به ویژه ورزشکاران پارالمپیکی برای 

تورنمنت های بزرگ پیش رو تاثیر زیادی داشته باشد. 
او با اشاره به اصاح مصوبه استخدام ورزشکاران پارالمپیکی نیز عنوان 
کرد: مســائلی در حضور مقامم معظم رهبری در این زمینه طرح شــد و 
معظم له نیز بر رفع مشــکل تاکید داشــتند. توصیه رهبری و تاکید دولت 
ســیزدهم بر رفع این مشکل، موجب شــده تا ورزشکاران نسبت به آینده 

کاری خود امیدوار باشند.

 توجه ویژه دولت سیزدهم به ورزش انگیزه ای برای قهرمانان است

 سرمربی بسکتبال کاله: هیچ تیمی در لیگ برتر امنیت ندارد
 سرمربی تیم بسکتبال کاله گفت: با شرایطی که در رقابت های امسال می بینم 

هیچ تیمی در بالا و میانه جدول امنیت نخواهد داشت.
محمد کاظم موقتی اظهارداشت: بازی های لیگ برتر بسکتبال در دو گروه برگزار 
می شود و هر چه از آغاز این رقابت ها می گذرد، شاهد بازی های بهتر و عملکرد 

مطلوب تر بازیکنان تیم ها هستیم.
وی ادامه داد: ما شب گذشته در دیداری که برابر نظم آوران سیرجان داشتیم 
در شرایطی بازی را واگذار کردیم که تیم کامل خود را در اختیار نداشتیم و از آن 
سو تیم حریف از دو بازیکن خارجی موثر و خوب خود بهره می برد که در نهایت 
بازی را واگذار کردیم. البته من از روند کار راضی هستم و می دانم در روزهای آینده 

تیم کاله بهتر خواهد شد.  
سرمربی تیم بسکتبال کاله مازندارن یادآور شد: رقابت های امسال در شرایطی 
برگزار می شود که روند کار نشان از روزهای خوش آینده دارد. به نظر من هیچ تیمی 
در میانه و بالای جدول حاشیه امنیت ندارد و حتی در دور برگشت نیز اتفاقات بسیاری 
خواهد افتاد. روند کار به گونه ای است که یک یا دو هفته آینده عملکرد تیم ها بهتر 
هم خواهد شد و عاقه مندان به بسکتبال شاهد رقابت های زیباتری خواهند بود.  
گفتنی اســت تیم کاله مازندارن در ادامه رقابت های لیگ برتر بسکتبال شب 
گذشته برابر تیم نظم آوران سیرجان قرار گرفت که این دیدار در پایان با نتیجه ۸۸ 

بر ۸۲ به سود نظم آوران خاتمه یافت.
در گروه الف لیگ برتر بسکتبال تیم های شهرداری گرگان، صنعت مس کرمان، 
پالایش نفت آبادان، ذوب آهن اصفهان، کاله، نظم آوران ســیرجان، نیروی زمینی 

تهران و خانه بسکتبال خوزستان حضور دارند.
در گروه ب نیز تیم های شیمیدر قم،  مهرام تهران،  اکسون تهران،  آویژه صنعت 
پارسا مشهد،  فولاد مبارکه سپاهان،  رعد پدافند هوائی تهران،  صنایع هرمزگان و 

صنعت مس رفسنجان قرار دارند. 

  بوکس قهرمانی جهان؛ پیشانی خونین و حذف »مرادی«
 بوکســور وزن ۷۱ کیلوگرم ایران به دلیل مصدومیت شدید از ناحیه پیشانی، 

بازنده مبارزه برابر نماینده قدرتمند قزاقستان اعام شد.
 رقابت های بوکس قهرمانی جهان از روز دوشنبه در بلگراد پایتخت صربستان 

آغاز شده و تا ۱۵ آبان ادامه دارد.
و در وزن ۷۱ کیلوگرم؛ فرهاد مرادی بوکســور جوان ایران که به تازگی از تیم 
جوانان به بزرگســالان آمده اســت در مبارزه ای دشوار به مصاف شیمبرگنوف از 
قزاقستان رفت و در ثانیه های پایانی راند نخست از ناحیه پیشانی دچار مصدومیت 
و خونریزی شدید شد که پزشک مسابقات و داور اجازه ادامه مبارزه به او را ندادند 

تا بوکسور جوان کشورمان بازنده شده و از دور مسابقات کنار برود.
از حدود ساعت ۱۸، علی جمالی با پائول آرادویه از رومانی مبارزه می کند و از 
حدود ساعت ۲۲:۳۰ دقیقه، دانیال شه بخش در وزن ۶۰ کیلوگرم برابر موسی چام 

از گامبیا قرار می گیرد.
روز گذشته، اشکان رضایی و شاهین موسوی کار خود را با برتری مقابل حریفان 

آغاز کردند.
تیم ملی ایران با ۱۰ بوکســور و هدایت علیرضا اســتکی در مسابقات جهانی 

صربستان شرکت کرده است.

  اعلام برنامه هفته نخست لیگ برتر والیبال زنان
 برنامه هفته نخست لیگ برتر زنان سال ۱۴۰۰ ایران اعام شد که تیم سایپا 

قهرمان سال گذشته در نخستین دیدار خود به مصاف جوانان زرتشتی می رود.
 مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های برتر زنان ایران جام »سردار دل ها« از ۱۳ 

آبان ماه با حضور ۱۰ تیم آغاز می شود.
جوانان زرتشتی یزد، ســایپا، ذوب آهن اصفهان، پیکان، ستارگان فارس، مس 
رفسنجان، مهرسان، باریج اسانس کاشان، ریف اصفهان و شهرداری ورامین ۱۰ تیم 

حاضر در این رقابت ها هستند.
مرحله مقدماتی لیگ برتر والیبال زنان ۱۴۰۰ به صورت رفت و برگشــت و در 
یک هفته روزهای پنج شــنبه و در یک هفته روزهای دوشنبه و پنج شنبه ساعت 

۱۶ برگزار می شود.
برنامه هفته نخست پنج شنبه ۱۳ آبان ساعت ۱۶ به شرح زیر است:

یزد: جوانان زرتشتی یزد - سایپا
اصفهان: ذوب آهن اصفهان - مهرسان
تهران: پیکان - باریج اسانس کاشان

شیراز: ستارگان فارس - ریف اصفهان
رفسنجان: مس رفسنجان - شهرداری ورامین

فصل گذشته لیگ برتر والیبال زنان به صورت متمرکز برگزار شد و سایپا عنوان 
قهرمانی این رقابت ها را از آن خود کرده بود. 

 2 آزادکار روسی و گرجستانی در راه لیگ ایران
 ۲ آزادکار کشــتی روسیه و گرجستان برای حضور در لیگ باشگاه های کشور 

وارد ایران شدند. 
ژاگیر شاخیف،  قهرمان روسی وزن ۶۵ کیلوگرم و دارنده مدال طای پیکارهای 
جهانی سال ۲۰۲۱ نروژ و »الیزبار اودیکادزه« دارنده چند مدال جهانی و اروپایی در 
وزن ۹۷ کیلوگرم از گرجستان بعد از عقد قرارداد با تیم ستارگان ساری برای رفتن 
روی تشک در دور رفت بیست و یکمین دوره لیگ برتر کشتی وارد ایران شدند. 

این ۲ آزادکار روز جمعه در جریان دور رفت رقابت های لیگ برتر کشتی آزاد در 
گروه )ب( روی تشک خواهند رفت.

ژاگیر شــاخیف در فینال پیکارهای کشتی آزاد قهرمانی سال ۲۰۲۱ جهان در 
وزن ۶۵ کیلوگــرم به همراه »امیرمحمد یزدانی« به فینال راه یافت که در مبارزه 
فینال در مبارزهای زیبا توانست نماینده کشورمان را با امتیاز عالی شکست دهد 

و صاحب مدال طا شود.
اودیکادزه نیز آزادکار باتجربه گرجســتانی ســابقه شکست »علی شعبانی« و 
»محمدحســین محمدیان« را به ترتیب در پیکارهای جهانی ۲۰۱۹ قزاقستان و 
بازی های المپیک توکیو را دارد اما در جهانی ۲۰۲۱ نروژ مغلوب »مجتبی گلیج« 

نماینده کشورمان شد.
دور رفت لیگ برتر کشتی آزاد در گروه )د( روز دوشنبه با برگزاری سه رقابت 
در تبریز آغاز شد که فولادین ذوب آمل مقابل مجتمع آلومینیوم حکمتی با نتیجه 
۸ بر ۲ و مقابل پاس ناجا با نتیجه ۶ بر ۴ به پیروزی رسید و پاس ناجا نیز مقابل 

مجتمع آلومینیوم حکمتی با نتیجه ۸ بر ۲ به برتری دست یافت.
بدین ترتیب رده بندی تیم های گروه )د( در پایان دور رفت به شــرح زیر است: 

۱- فولادین ذوب آمل ۲- پاس ناجا ۳- مجتمع آلومینیوم حکمتی
همچنین در همین مرحله و در روز گذشته در کرج مسابقات گروه )ج( برگزار 

شد که در پایان تیم دانشگاه آزاد اسامی با ۳ پیروزی صدرنشین این گروه شد.
نتایج گروه )ج( به شرح زیر است:

دانشگاه آزاد اسامی ۷ - شهید صدرزاده ۳
شهید صدرزاده ۷ - فرم دمای اراک ۳

دانشگاه آزاد اسامی ۹ - جوانان البرز یک
جوانان البرز ۸ - فرم دمای اراک ۲

دانشگاه آزاد اسامی ۹ - فرم دمای اراک یک
شهید صدرزاده ۷- جوانان البرز ۳

رده بندی گروه )ج(: ۱- دانشــگاه آزاد اســامی ۲- شهید صدرزاده ۳- جوانان 
البرز ۴- فرم دمای اراک

 

 رییس انجمن موی تای ایران با حکم دبیرکلی فدراسیون 
بین  المللی موی تای به عنوان »سفیر عالی ورزش در جهان« 

منصوب شد.
 بنابر اعام فدراسیون انجمن های ورزشی، »جواد نصیری« 
عضو شورای ریاست فدراسیون بین المللی موی تای با صدور 
حکمی از سوی »استفان فوکس« رییس تشکیات اتحاد از 
طریق ورزش )UTS(، رییس AIMS و نایب رییس گایسف به 
عنوان سازمان های بین المللی رسمیت دهنده فدراسیون های 
بین المللی و جهانی تحت پوشش کمیته بین المللی المپیک )IOC(، به عنوان »سفیر عالی ورزش در جهان« منصوب شد.

در این حکم آمده است: جواد نصیری مدافع برتری، احترام و دوستی به عنوان سه ارزش اساسی المپیزم بوده و برابری 
و عدم تبعیض را در ورزش به نمایش گذاشته و از ورزش به عنوان ابزاری برای درک فرهنگ و صلح استفاده کرده است.

او مروج برابری جنسیتی در ورزش بانوان ایران بوده و حجاب را نه تنها در موی تای بلکه در جهان ورزش به خوبی 
به تایید رسانده و همچنین مشوق برابری جنسیتی از طریق معرفی داوران و مربیان زن ایرانی به رسمیت شناخته 
شــده در سراســر جهان بوده و باعث ارتقاء جایگاه ایران فراتر از یک میدان ورزشی و اتاق های جلسات، شده است. ما 

عاقمند به تداوم مشارکت های نزدیک با ایران و جواد نصیری یکی از سُفرای ورزشی مان هستیم.
استفان فوکس مسئولیت دبیرکلی فدراسیون بین المللی موی تای را نیز بر عهده دارد.

 ســخنگوی قوه قضاییه گفت: درباره قرارداد فدراسیون 
فوتبال با یک شــرکت اسراییلی در بلژیک در مورد سیستم 
کمک داور ویدیویی )VAR( پروندهایی در دســتگاه قضایی 
تشکیل نشده است. »ذبیح الله خداییان« روز چهارشنبه در 
چهارمین نشســت خبری در پاسخ به سوالی درباره قرارداد 
فدراسیون فوتبال با یک شــرکت اسرائیلی و ورود دستگاه 
قضایی گفت:  این موضوع مربوط به فدراسیون فوتبال کشور 
است و در بازی های مقدماتی جام جهانی، فدراسیون ها ملزم 

به اســتفاده از تجهیزات شــدند و در صورت عدم تجهیز به دوربین مجازات محرومیت برای آنها اعمال می شــود.
سخنگوی قوه قضاییه اظهار داشت: از این رو فدراسیون فوتبال قراردادی با یک شرکت بلژیکی برای اجاره دوربین 
منعقد کرد که گزارش شد عوامل این شرکت یهودی هستند و ممکن است با رژیم اشغالی مرتبط باشند.وی ادامه 
داد: درباره این موضوع پرونده ای در دســتگاه قضایی تشکیل نشــده و چنانچه پرونده ای به دستگاه قضایی ارجاع 
شــود، رســیدگی می کنیم هرچند نهادهای اطاعاتی و امنیتی در این مورد بررســی می کنند.فدراسیون فوتبال 
چندی پیش با یک شرکت بلژیکی برای راه اندازی سیستم VAR )کمک داور ویدیویی( در ورزشگاه آزادی به توافق 
رسید و نمایندگان این شرکت حتی در دیدار ایران و کره جنوبی هم حضور داشتند اما توافقات نهایی حاصل نشد. 
سپس شایعاتی مبنی بر یهودی بودن تعدادی از مدیران این شرکت به گوش رسید که هنوز به تایید نرسیده است.

رییس انجمن موی تای ایران سفیر عالی 
ورزش جهان شد

 پرونده ای در مورد قرارداد VAR در دستگاه 
قضایی تشکیل نشده است

 سرمربی تیم ملی هندبال کشورمان، گفت: بازیکنانی 
داریم که در یک مساله مشترک هستند و آن هم ملیت 
ایرانی است و همه آن ها برای ایران بازی می کنند و به 

همین دلیل با واژه لژیونر مخالفم.
مانوئل مونتایا فرناند در حاشیه سومین اردوی آماده 
سازی تیم ملی هندبال، اظهار داشت: تمرکز اصلی من 
در این اردو، آمادگی جسمانی بازیکنان است. همچنین 
از نظر تکنیک و تاکتیک هم باید روی نقاطی که باید 
اصاح شود، کار کنیم. در کل در حال آماده سازی برای 

حضور در یک تورنمنت دوستانه هستیم.
وی بــا بیان اینکه در حال حاضــر بازیکنان انگیزه 
بالایی برای حضور در تورنمنت بین المللی قطر دارند، 
ادامه داد: هدف اصلی این اردو آمادگی برای حضور در 
شرایط مسابقه در تورنمنت قطر است. می خواهیم این 
اردو آزمونی برای بازیکنان باشد تا ببینم در شرایط بازی 
خود را چگونه نشــان می دهند. در واقع این تورنمنت 
یک سنگ محک برای سنجش بازیکنان در شرایط یک 

مسابقه واقعی در زمین هندبال است.
فرناندز درباره حریفــان ایران در این تورنمنت هم 
گفت: نکته اصلی این است به خاطر شرایط کرونا آخرین 
محک ما برای بازی های آسیایی ۲۰۲۰ کویت، همین 
تورنمنت اســت. مدت طولانی است که تیم ها مسابقه 
ندادند و اطاعات به روزی از حریفان در این تورنمنت 
که عربستان، کویت و قطر هستند، در اختیار نداریم.

وی اضافه کرد: نکته دیگر این است که تمرکز اصلی 
من روی تیم خودم است نه تیم های دیگر. قطعا چالش 
من در این تورنمنت این است ببینم کاری که در اردوها 

از بازیکنانم خواسته ام و آموزش داده ام، در زمین مسابقه 
هم پیاده می کنند یا خیر. 

سرمربی تیم ملی هندبال درباره نگرانی از احتمال 
آســیب دیدگی بازیکنان در تورنمنــت قطر هم بیان 
کرد: به هر حال آســیب دیدگی بخشی از ورزش است 
و ممکن است در تمرینات، بازی های لیگ و بازی های 
دوستانه هم اتفاق بیفتد. قطعا این امر از تورنمنت قطر 
دور نیست و البته خیلی بحث نگران کننده ای برای من 

و کادرفنی نیست.
فرناندز درخصوص رصد بازی لژیونرها و اینکه آیا به 
تیم برای حضور در قطر اضافه خواهند شــد یا نه نیز، 

اظهار داشــت: با اطمینان می گویم به غیر از بازی های 
این هفته که در سفر بودم، بازی تمام لژیونرها را رصد 
کردم. در مورد ســوال دوم هم باید بگویم درهای تیم 
ملی روی هیچ بازیکنی بســته نیســت و برعکس این 
مطلب هم صادق اســت. همه شــانس اضافه شدن به 

تیم ملی را دارند. 
وی درباره دیدگاهش از زندگی در کشورمان قبل و 
بعد از ورود به ایران نیز گفت: همه خیلی خوب با من 
رفتار می کنند و همه جانبه حمایت می شــوم و از این 
بابت خوشحالم. البته من در یک محدوده کوچک واقع 
در یک مجموعه ورزشی زندگی می کنم و نمی توانم نظر 

واقعی راجع به زندگی در ایران بدهم اما با هر کســی 
برخورد می کنم واقعا رفتار خوبی دارد. امیدوارم فرصت 
شود و بتوانم شهرهای دیگر ایران را هم از نزدیک ببینم 

تا بیشتر با زندگی در کشورتان آشنا شوم.
ســرمربی تیم ملی هندبال ادامه داد: پیش از این، 
تجربه زندگی در کشــورهای خاورمیانه را داشتم و به 
همیــن خاطر قبل از ورود بــه ایران نگران نبودم ولی 
اطرافیانم ذهنیتی غیرواقعی راجع به تمام کشــورهای 
این حوزه دارند طوری که اولین سفرم به ایران همزمان 
با روی کار آمدن طالبان در افغانستان شد و همه از این 
بابت نگران بودند و این نکته را نمی دانستند که ایران و 

افغانستان دو کشور جدا از هم هستند. 
فرناندز اضافه کرد: اطاعات زیادی راجع به ایران در 
اسپانیا نیست اما گردشگرانی که به ایران سفر کرده اند 
همیشه خاطرات مثبتی از سفر خود دارند و به نظر من 
هم ایران کشوری آرام و امن است و تفاوت های فرهنگی 

همیشه برای من قابل احترام بوده است.
سرمربی تیم ملی هندبال که متولد شهر بارسلوناست، 
در خصوص بازی الکاسیکو که چند روز پیش برگزار 
شد و با برتری دو بر یک رئال به پایان رسید هم گفت: 
من طرفدار دو آتشه بارسلونا هستم. در روز الکاسیکو 
در خوابگاه بازیکنان بودم و بچه ها از من خواستند بازی 
را با آن ها ببینیم اما چون می دانســتم بارسا می بازد، 

دعوت شان را رد کردم.
ســومین اردوی تیم ملی هندبــال از ۲ آبان ماه به 
میزبانی خانه هندبال فدراسیون آغاز شده و تا ۱۷ ماه 

جاری ادامه دارد.

فرناندز: با واژه لژیونر در هندبال مخالفم؛ طرفدار دو آتشه بارسا هستم
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دبیر اتحادیه لوازم خانگی گفته کف قیمت جهیزیه تمام ایرانی حدود دبیر اتحادیه لوازم خانگی گفته کف قیمت جهیزیه تمام ایرانی حدود ۳۰۳۰  میلیون تومان استمیلیون تومان است

فناوریفناوری
 ملاقات هیئت نظارت فیس بوك با فرانسیس هاوگن

به دنبال افشــاگری های متعدد فرانسیس هاوگن یکی از مدیران سابق 
فیس بوک بر علیه این شرکت، اعضای هیات نظارت شبکه اجتماعی مذکور 

با وی دیدار می کنند.
 بــه نقل از رویترز، هیات نظارت فیس بوک که وظیفه آن صدور احکام 
مســتقل در مورد برخی موضوعات مربوط به تولید محتوا در این شــبکه 
اجتماعی است، روز دوشنبه اعام کرد طی هفته آینده با این کارمند سابق 

فیس بوک دیدار می کند.
بر اساس افشــاگری های هاوگن که به اطاع کنگره امریکا نیز رسیده، 
عملکــرد و الگوریتــم های فیس بوک به گونه ای اســت کــه به جوانان و 
نوجوانان و به خصوص دختران کم ســن و ســال آسیب می رساند و باعث 

تقویت دودستگی و تفرقه در اجتماع می شود.
پیش از این سه نماینده دموکرات کنگره آمریکا از کمیسیون فدرال تجارت 
این کشور خواستنه بودند تضمین کند شرکت های فناوری مانند فیس بوک، 
آلفابت مالک یوتیوب و تیک تاک تغییراتی در سیاست گذاری های خود با 
هدف حفاظت از جوانان انجام می دهند. هاوگن معتقد اســت مدیران فیس 
بوک از این تهدیدها آگاه هستند، اما به کسب سود بیشتر از مردم اهمیت 
می دهند و کنگره آمریکا باید قوانینی را برای تغییر این وضعیت وضع کند.

 رئیس جمهور واکسینه نشده برزیل را به استادیوم راه ندادند
رئیس جمهور برزیل مدعی شد که پروتکل های کووید ۱۹ در مسابقات 

فوتبال مانع حضور او در یک بازی شده است.
 به یاهو، ژائیر بولســونارو، رئیس جمهوری برزیل روز یکشــنبه مدعی 
شــد که پروتکل های کووید ۱۹ در مسابقات فوتبال مانع حضور او در یک 

بازی شده است.
ژائیر بولسونارو گفت که می خواسته به مسابقات قهرمانی برزیل در شهر 
سانتوس برود، اما به دلیل اینکه واکسینه نشده است، از حضور وی در بازی 

ممانعت به عمل آمده  است.
ژائر بولسونارو، ریاست جمهوری برزیل در ویدئویی در سایت پایگاه خبری 
متروپولز گفت که قصد تماشــای این مسابقه را داشته اما به او گفته اند که 
برای این کار باید واکسینه شده باشد؛ این موضوع برای این رئیس جمهور 

مخالف واکسن جای سوال داشت و پرسید: »چرا!؟«
 رئیس جمهوری برزیل که از ابتدای همه گیری مخالف واکسیناســیون 
بوده در حال حاضر باید به سنای این کشور پاسخگو باشد؛ براساس داده های 
وزارت بهداشــت، برزیل بیش از ۶۰۰ هزار مرگ و میر در اثر کووید ۱۹ را 

ثبت کرده است.
براساس، پروتکل مورد توافق کنفدراسیون فوتبال برزیل، همه افراد داخل 

ورزشگاه باید واکسینه و به تازگی تست کرونا داده باشند.

 آیا مرگ »نوبل« را از دستان »استیون هاوکینگ« ربود؟
به تازگی یکی از پیش بینی های استیون هاوکینگ پس از گذشت حدود 
۵۰ ســال به اثبات رســیده است، آیا اگر این دانشــمند زنده بود موفق به 

دریافت نوبل فیزیک می شد؟
 تحقیقاتی که اخیرا در حوزه سیاهچاله ها انجام شده باعث اثبات یکی از 
پیش بینی های اساسی این فیزیکدان نظری شده است. اما نوبل از دسترس 

او خارج است.
زمانی که این فیزیکدان برجســته در تاریخ ۱۴ مارس ســال ۲۰۱۸ از 
دنیا رفت، داده هایی وجود داشــت که می توانست یکی از پیش بینی های او 
را اثبات کند. دکتر هاوکینگ بیان کرده بود که ســیاهچاله ها تنها قادر به 
رشد و بزرگ  شدن هستند و هرگز کوچک نمی شوند. آن ها با بلعیدن اجرام 

آسمانی، داده های ما برای دنبال کردن تاریخچه جهان را از بین می برند.
این داده ها در ســال ۲۰۱۵ به دست آمده بودند؛  زمانی که رصدخانه ی 
موج گرانشی با تداخل سنج لیزری یا »LIGO«، سیگنال هایی از دو سیاهچاله 
بــزرگ که به یکدیگر برخورد کرده و ســیاهچاله ی عظیم تری ایجاد کرده 
بودند، به دســت آورد.پیش بینی دکتــر هاوکینگ اولین گام مهم در جهت 

ایجاد بینش هایی بود که فیزیک نوین را متحول کرده اند.
 Physical« نظریه دکتر هاوکینگ تابســتان امســال اثبات و در مجله ی
Review Letters« منتشر شد. گروهی از محققان به رهبری »ماکسیمیلیانو 
ایسی«)Maximiliano Isi( فیزیکدان موسسه فناوری ماساچوست و همکارانش، 
 »LIGO« ســال ها به بررســی جزئیات داده های به دســت آمده از رصدخانه
پرداختند و ســرانجام در ماه ژوئیه اعــام کردند که نظریه دکتر هاوکینگ 

دست کم در مورد برخورد این دو سیاهچاله درست بوده است.
»متیو گیسلر«)Matthew Giesler(، محقق دانشگاه »کرنل« )Cornell(، و 
یکی از اعضای گروه دکتر »ایسی« در ایمیلی گفت: این آزمایشی هیجان انگیز 
اســت زیرا نتیجه آن را نمی توان در آزمایشگاه به دست آورد. این آزمایش 
نیازمند مطالعه ادغام دو سیاهچاله در فاصله بیش از یک میلیارد سال نوری 

بود که بدون رصدخانه »LIGO« و آشکارسازهای آن امکان پذیر نبود.
هیچ کس ادعا نمی کند که آن چه در ذهن کمیته نوبل می گذرد را می داند 
و اسامی نامزدها برای ۵۰ سال به صورت یک راز باقی می ماند. اما بسیاری 
از دانشــمندان اتفاق نظر دارند که اثبات نظریه دکتر هاوکینگ می توانست 
او و همکارانش را واجد شرایط دریافت نوبل کند اما جایزه نوبل پس از فوت 
به کسی اهدا نمی شود و تحقیقات دکتر »ایسی« کمی دیر به نتیجه رسید.

اهــدای جوایز نوبل از روز دوشــنبه هفته پیش انجام شــد و برخی از 
دانشــمندان منتظر تماس از استکهلم بودند.دکتر هاوکینگ، بی شک یکی 
از مشــهورترین و پر افتخارترین محققانی است که هرگز برنده جایزه نوبل 
نشــده و نخواهد شد. داستان استیون هاوکینگ یادآور آن است که چگونه 

این جایزه وابسته به سرنوشت بی ثبات انسان است.

 نوعی باکتری که بیماران گیرنده پیوند کلیه را شکار می کند!
پژوهشگران »دانشگاه آگوستا« در بررسی جدید خود دریافته اند که نوعی 
باکتری ســاکن در خاک می تواند افرادی را که پیوند کلیه انجام داده اند، به 

بیماری مبتا کند.
 ،)Nocardia(»به نقل از وب ســایت رسمی دانشــگاه آگوستا، »نوکاردیا 
نوعــی باکتری اســت که در خاک و آب وجــود دارد و به ندرت باعث بروز 
بیماری می شود اما پژوهش  جدیدی که در مورد ابتا به نوکاردیا در افرادی 
که پیوند کلیه را پشــت سر گذاشته اند، انجام شده است، نشان می دهد که 

بروز بیماری ناشــی از نوکاردیا، به سینه پهلو و آبسه مغزی منجر می شود و 
به پزشکان هشدار می دهد که در این زمینه مراقب باشند.

دکتــر »اســتفانی بائــر«)Stephanie Baer(، پژوهشــگر »دانشــگاه 
آگوســتا«)Augusta University( و از اعضــای این گروه پژوهشــی گفت: 
نوکاردیا، یک عامل فرصت طلب نامیده می شود زیرا بیشتر انسان ها را بیمار 
نمی کند اما افــرادی که واکنش های ایمنی ضعیفــی دارند، مانند افرادی 
که پیوند عضو یا درمان ســرطان را پشــت سر گذاشــته اند، نسبت به آن 

آسیب پذیرتر هستند.
دکتر »ســندیپ پادالا«)Sandeep Padala(، از پژوهشگران این پروژه 
گفــت: بیمارانی که پیوند کلیه داشــته اند، در معرض خطــر ابتا به انواع 
عفونت ها هستند. اگرچه دوز و انتخاب داروهای سرکوب کننده ایمنی اغلب 
تنظیم می شود اما برخی از ترکیبات این داروها که از حمله سیستم ایمنی 
به کلیه پیوند زده شــده پیشگیری می کنند، باید تا زمانی که عضو پیوندی 
وجود دارد، مصرف شــوند. هرچه مدت مصرف این داروها طولانی تر باشد، 

خطر ابتا افزایش می یابد.
پژوهشگران برای بررسی نحوه تأثیر آسیب پذیری بر خطر ابتای بیماران 
به نوکاردیا، از یک پایگاه ملی داده ها موســوم به »سامانه داده های کلیوی 
آمریکا«)USRDS( استفاده کردند که اطاعاتی را در مورد بیماری های کلیوی 
جمع آوری، تحلیل و منتشــر می کند. آنها با کمک این مجموعه، داده های 
مربوط به ۲۰۳۲۳۳ گیرنده پیوند کلیه بین ســال های ۲۰۰۱ تا ۲۰۱۱ را 

مورد بررسی قرار دادند.
 ،)Nocardiosis( »پژوهشگران در جستجوی بیماران مبتا به »نوکاردیوز
نارسایی کلیه پس از عفونت و عوامل خطرساز بودند. آنها دریافتند که ۶۵۷ 

بیمار، مبتا به نوکاردیا تشخیص داده شده اند.
بائر گفت: ســن بالا، داشــتن آبســه مغزی و مصرف یک داروی خاص 
سرکوب کننده ایمنی، به افزایش خطر رد پیوند در این بیماران منجر شده بود.

افراد مبتا، ۶۵ ساله یا مسن تر بودند، سابقه رد پیوند داشتند و بیشتر آنها 
کلیه خود را از اهداکننده مرده دریافت کرده بودند. در سال ۲۰۲۰، تعداد 
اهداکنندگان مرده ۳۳۳۱۰ نفر و تعداد اهداکنندگان زنده ۵۷۲۶ نفر بود.

 استفاده از گرمای پارکینگ برای گرم کردن آپارتمان!
محققان سوئیسی فناوری جدیدی توسعه داده اند که به وسیله آن می توان 

گرمای پارکینگ ساختمان ها را بازیابی و به طبقات بالاتر منتقل کرد.
 به نقل از تک اکسپلوریست، در سوئیس بیش از ۷۸ درصد گرمای منازل 
از سوزاندن نفت، گاز یا چوب تامین می شود. ۲۲ درصد باقی مانده نیز توسط 

رادیاتورهای برقی و شبکه ی گرمایش داخلی فراهم می شود.
تقریبا ۶۰ درصد گرمایش این کشور به وسیله سوخت های فسیلی تامین 
می شود که این امر سوئیس را به یکی از بزرگ ترین مصرف کنندگان سوخت 
فســیلی تبدیل کرده است. اما اکنون یک فناوری جدید می تواند وابستگی 

کشورها به سوخت فسیلی را کاهش دهد.
اکثر صاحبان ســاختمان ها به دنبال نصب سیســتم های ترکیبی برای 
استفاده از انواع مختلف انرژی و کاهش مصرف سوخت های فسیلی هستند.

فناوری جدیدی که توسط شرکت »Enerdrape«، زیرمجموعه دانشگاه 
اکول پلی تکنیک فدرال لوزان)EPFL(  توســعه یافته است می تواند گرمای 
پارکینگ هــا را بازیابی کرده و از آن برای گرم کردن آپارتمان های طبقات 
بالا اســتفاده کند.در این فناوری از صفحه های گرمایشی استفاده می شود 
که باید در ســازه های زیر زمینی نصب شوند. این صفحات گرمای موجود 

در خاک را بازیابی می کنند.
هدف این فناوری اســتفاده حداکثری از هدر رفت منابع طبیعی است. 
این صفحات فلزی ۱.۳ در ۰.۷ متر هســتند و ضخامت آنها بیشــتر از بوم 
نقاشی نیست. هر ۱۰ صفحه ی سفید و آبی به عنوان یک مبدل گرما عمل 

می کنند و انرژی زمین گرمایی و محیطی را جذب می کنند.
یک پمپ حرارتی این گرمای جذب شــده را در محیط ســاختمان به 

گردش در می آورد و در تمام طول سال منبع ثابتی از دما فراهم می کند.
 »Enerdrape« مدیرعامل شــرکت ،)Margaux Peltier(»مارگو پلتیه«
می گوید: دمای خاک زیر زمین تغییر زیادی نمی کند و این بدان معناست 
که انرژی تولید شــده توســط صفحات ما وابسته به شرایط آب و هوایی و 
زمان نیســت. به لطف طراحی زیبای ایــن صفحات، چهره پارکینگ ها نیز 
بهتر خواهد شــد.»آلبرتو ســیموناتو«)Alberto Simonato( مدیر شرکت 
»ریل استون«)Realstone( می گوید: به طور معمول ما از استارتاپ هایی که 
فناوری های نو برای کاهش انتشــار دی اکسید کربن خلق می کنند حمایت 
می کنیم. اگر صفحات گرمایشی موثر واقع شوند می توان آنها را به دیوارهای 

یک پارکینگ با ظرفیت ۲۷۵ ماشین نصب کرد.
این صفحات ها را می توان در ساختمان های جدید و ساختمان های موجود 
طی چند ســال آینده نصب کرد. این صفحات اگر بهتر از ســایر سیستم ها 
نباشند، بدتر نیســتند.از این فناوری می توان در پارکینگ های زیرزمینی، 

تونل ها و ایستگاه های مترو استفاده کرد. 

 شکایت موسسه انگلیسی حفاظت از حقوق دیجیتال کودکان
موسســه خیریه حقوق دیجیتال کودکان در انگلیس، غول های فناوری از 
جمله اینستاگرام، اسنپ چت، توییتر و تیک تاک را مورد اتهام قرار داده است.

بــه گزارش خبرنگار گروه علم و پیشــرفت خبرگــزاری فارس به نقل از 
 »5Rights« فایننشال تایمز، موسسه خیریه حقوق دیجیتال کودکان در انگلیس
که متخصص حفاظت از حقوق دیجیتال کودکان در انگلیس است، غول های 
فناوری از جمله اینستاگرام، اسنپ چت، توییتر و تیک تاک را مورد اتهام قرار 
داده است.این موسسه از ده ها شرکت بزرگ فناوری بدلیل اینکه فضایی ناامن 
در اینترنت برای کودکان ایجاد کرده اند شکایت کرده و با شکایتی که در دفتر 
کمیسر اطاعات )ICO( ثبت شد، شرکت های بزرگ فناوری را متهم کرد که 

به طور سیستماتیک کودکان را در اینترنت به خطر می اندازند.
شرکت هایی این مؤسسه خیریه آنها را مورداتهام قرار داده، شامل پلتفرم های 
کمتر شناخته شده مانند Omegle  ،Monkey و Kik نیز می شود که کودکان را 

با ترفندهایی تشویق به اشتراک گذاری تصاویر و مطالب می کند.
در مدارک جمع آوری شــده آمده اســت که اپلیکیشــن های تلفن همراه 
منتشرشده توسط این پلتفرم ها دارای گزینه هایی هستند که کودکان را تشویق 
می کنند موقعیت مکانی خود را به اشتراک بگذارند یا با افراد غریبه ویدئوچت 

برقرار کنند که درنهایت منجر به آسیب به کودک می شود.

روش درمانی ترکیبی ایمونوتراپی عاوه بر بالا بردن شانس زندگی طولانی 
مدت در بیماران، نســبت به روش طاقت فرسای شیمی درمانی، اثرات جانبی 

کمتری را در بردارد .
به نقل از گاردین دانشمندان روش درمانی جدیدی را برای درمان سرطان 
کشــف کرده اند که می تواندسبب نابودی تومورها در بیماران مبتا به سرطان 

در ناحیه سر و گردن شود.

در یک آزمایش بسیار مهم، مجموعه ای از داروهای ایمنی درمانی)ایمونوتراپی( 
به این بیماران تزریق شــد که  با تقویت سیستم ایمنی، به نابودی سلول های 

سرطانی آن ها انجامید.
محققان موسسه تحقیقات سرطان لندن و موسسه رویال مارسدن می گویند 

این آزمایش روندی امیدبخش در نجات بیماران سرطانی است. 
آنها می گویند ترکیب دو داروی ایمونوتراپی مانند یک ساح قوی در برابر 

انواع سرطان های قوی عمل می کند.
بر اساس گفته محققان، این روش درمانی عاوه بر بالا بردن شانس زندگی 
طولانی مدت در بیماران، به نســبت روش  طاقت فرســای شیمی درمانی که 
شیوه ی استاندارد  درمان بیماران در مرحله پیشرفت سرطان است، اثرات جانبی 
کمتری را در بردارد .نتایج فاز ســه این آزمایش که بر روی ۱۰۰۰ بیمار مبتا 
به ســرطان در ناحیه ســر و گردن انجام شد، از لحاظ آماری معنا دار نبود اما 
در ســطح بالینی معنادار بوده و طبق گفته موسسه تحقیقات سرطان، برخی 
از این بیماران توانســتند ماه ها  یا سال های بیشتری زندگی کنند. همچنین 
آن ها در این شیوه درمانی، اثرات جانبی کمتری را تحمل کرده اند. پژوهشگران 
امیدوارند نتایج آینده این آزمایش سبب پیشرفت های بعدی در درمان بیماران 

مبتا به سرطان سر و گردن شود. 

بعد از فشار کشورهای مختلف به جو بایدن برای پذیرش واکسن های مورد 
تأیید ســازمان جهانی بهداشت، مرکز کنترل و پیشگیری بیماری های آمریکا 
اعام کرد، مسافران کشورهای دیگر که با واکسن های کرونا مورد تایید سازمان 
جهانی بهداشت یا سازمان غذا و داروی آمریکا واکسینه شده باشند، می توانند 

وارد این کشور شوند.
 به نقل از سی جی تی ان، مرکز کنترل و پیشگیری بیماری های آمریکا اعام 
کرد، مســافران کشورهای دیگر که با واکســن های کرونا مورد تائید سازمان 
جهانی بهداشت یا سازمان غذا و داروی آمریکا واکسینه شده باشند، می توانند 

وارد این کشور شوند.
کاخ ســفید در ۲۰ سپتامبر )۲۹ شهریور( اعام کرد، ایالات متحده در ماه 
نوامبر، محدودیت های ســفر برای مسافران هوایی از ۳۳ کشور جهان از جمله 
چین، هند، برزیل و بیشتر اروپا که کاماً در برابر کووید ۱۹ واکسینه شده اند 
را لغو می کند. در آن زمان مشخص نشد که کدام واکسن ها برای سفر هوایی 

پذیرفته می شود.
برخی از کشورها به دولت جو بایدن فشار آوردند تا واکسن های مورد تأیید 
ســازمان جهانی بهداشت را بپذیرد، زیرا واکسن های مجاز توسط سازمان غذا 
و داروی ایالات متحده در همه کشــورها به طور گســترده مورد استفاده قرار 

نمی گیرد.
سی دی ســی همچنین باید قوانین مربوط به موارد استثنا را مانند کودکانی 
که هنوز واکســینه نشــده اند و مســافرانی که هنوز  واکسن در کشور  آنها به 
طور گسترده در دسترس نیست مشخص کند؛ ضمن اینکه افرادی هستند که 
ممکن است مبتا به کرونا شده  باشند و تا زمان سفر هنوز امکان واکسیناسیون 

برای آنها فراهم نباشد. 

راهکار درمانی جدید برای درمان سرطان 

 تزریق واکسن های موردتأیید WHO برای سفر به ایالات متحده 

درخواست شرکت سازنده قرص ضد کرونا برای صدور مجوز 

شرکت داروسازی »مِرک« که به تازگی خبر از ساخت نخستین قرص ضد 
کرونای جهان داده اعام کرد، برای مجوز استفاده اضطراری از ایالات متحده 

برای قرص خود درخواست کرده است.
به نقل از ســی جی تی ان، شرکت داروســازی »مِرک« که به تازگی خبر از 
ساخت نخستین قرص ضد کرونای جهان داده اعام کرد، برای مجوز استفاده 
اضطراری از ایالات متحده برای قرص خود درخواست کرده و آن را در مسیر 
تبدیل به اولین داروی ضد ویروسی خوراکی برای این بیماری قرار داده است. 
مجوز از سازمان غذا و داروی ایالات متحده می تواند به تغییر مدیریت بالینی 

COVID-۱۹ کمک کند زیرا قرص را می توان در خانه مصرف کرد.
شــرکت داروســازی آمریکایی »مِــرک« می گوید قــرص جدیدی تولید 
کرده که خطر مرگ و بســتری شــدن بر اثر ابتا به کوویــد ۱۹ را به نصف 
کاهش می دهد و کارشناســان نیــز این دارو را گام مهمــی در نحوه درمان 
کرونا توصیف کرده اند. شــرکت داروســازی »مِرک« قرار اســت به زودی در 
خواســت تایید این دارو را به نهادهای مسئول در آمریکا ارائه دهد. این قرص 
 به شــکلی طراحی شــده که در کدهای ژنتیک ویروس اختال ایجاد می کند
وارد دهــان  طریــق  از  کــه  اســت   ۱۹ کوویــد  داروی  اولیــن  و    

 بدن بیمار می شود.
بر اســاس داده های منتشــر شــده در اوایل ماه جاری، مصرف این داروی 
خوراکی میزان بستری شدن و مرگ بیماران را تا ۵۰ درصد کاهش داده است.

 Ridgeback« داده هــای موقــت اثربخشــی ایــن دارو  کــه توســط
Biotherapeutics« تهیه شــده، ســهام سازندگان واکســن کووید ۱۹ را به 
شــدت تحت تأثیر قرار داده و برای امضای قرارداد عرضه با شرکت داروسازی 
»مِرک«، کشمکش هایی را بین کشورها از جمله مالزی، کره جنوبی و سنگاپور 

ایجاد کرده است.
همچنین موافقت شــده است که این شــرکت داروسازی به چندین تولید 
کننده داروهای عمومی مستقر در هند مجوز دهد که انتظار می رود این درمان 

را برای بیش از ۱۰۰ کشور با درآمد کم و متوسط   ارائه دهند.

مقامــات چینی می گویند برخی حفره های فنی که به جوانان و نوجوانان 
امــکان می داد قوانین محدودکننده مــدت زمان انجام بازی های ویدئویی را 

دور بزنند، شناسایی کرده و آنها را برطرف کرده اند.
به نقل از رویترز، بر اســاس قوانین جدیدی که در چین به تصویب رسیده 
افراد کم سن و سال در این کشور حق ندارند بیش از سه ساعت در هفته صرف 
اجرای انواع بازی های ویدئویی کنند. هدف از تصویب این قانون جلوگیری از 

اعتیاد کودکان و نوجوانان به بازی های ویدئویی عنوان شده است.
قوانین تازه در ماه آگوســت در چین به تصویب رسیده و هدف از این کار 
محدودکردن مدت زمان اجرای بازی های ویدئویی توســط افراد زیر ۱۸ سال 

است. این قانون تازه با مخالفت و اعتراض چینی ها مواجه شده است.
به نوشــته روزنامه مردم که روزنامه رســمی حزب کمونیست چین است، 
برخی جوانان چینی برای دور زدن این قانون به اجاره کردن یا خرید حساب 
 هــای کاربری متنــوع روی آورده انــد و از این طریق بازی هــای آناین را 
بــدون محدودیت اجــرا می کنند. از همین رو این خاهــای مهم باید مورد 

توجه قرار بگیرند.
در ادامــه این گزارش آمده اســت که پلتفرم های تجــارت بازی هم باید 
مسئولیت های اجتماعی را به طور فعالانه انجام دهند، زیرا آنها مسئول رشد 
سالم نسل بعدی بوده و باید به توسعه سالم این صنعت کمک کنند. در ادامه 
از والدین و اولیای مدارس خواســته شــده تا محیط مساعدی را برای »رشد 

ســالم خردسالان« ایجاد کنند، زیرا برخی از خردسالان از مشخصات هویتی 
مختلفی برای ثبت نام در حساب های بازی استفاده می کنند و این باعث می 

شود طرح محدودیت زمانی بازی بی اثر باشد.
مقامات چین، که بزرگترین بازار بازی های ویدئویی جهان است، سالهاست 
در مورد اعتیاد به بازی های ویدئویی و اینترنت در بین جوانان نگران هستند و 
کلینیک هایی را تاسیس کرده اند که ترکیبی از روش های درمانی و تمرینات 
نظامی را برای افرادی به کار می گیرد که به اختال های ناشی از اجرای بازی 

های ویدئویی مبتا هستند.

چین به دنبال اعمال محدودیت زمانی انجام بازی های ویدئویی
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